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LYSEKILS  
STADSFULLMÄKTIGES  
HANDLINGAR  
1910. 
 
LYSEKIL  
LYSEKILSPOSTENS TRYCKERI  
1911 

P. M. 
Vid ingången af år 1910 voro följande personer Stadsfullmäktige: 

C. S. Lilliehöök, ordförande. 
M. Radhe, vice ordförande. 
J. E. Lindbom. 
L. A. Carlsson. 
Carl Backman. 
J. A. Andersson. 
Axel Nilsson. 
J. G. Gunnerson. 
E. Luckey. 
John Sterner. 
B. P. Jonsson. 
G. Richter. 
Aug. Mattsson. 
C. A. Hernström. 
Alb. Wallin. 
H. Hansson. 
Alfr. Gustafsson. 
Aug. Kihlberg. 
L. Laurin. 
J. H. Lindman. 
O. G. Löfving. 
C. F. Lidell. 
O. Wallén. 
Rob. Christensson. 
 
 
1910 Lysekils   N:r 1. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 10 Januari 1910. 



 1910 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro Sällskapet Strömstierna 
 Sida 2 
 

 
Frånvarande med godkända förhinder voro Herrar Mattsson och Laurin. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg var tillstädes. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 1. 
Sammanträdet som började kl. 6 e. m. och hvatill, enligt arbetsordningen, Herr Lilliehöök 
såsom ordförande för 1909, utfärdat kallelse öppnades af Herr Lilliehöök, under hvars ledning 
Stadsfullmäktige verkställde val af ordförande för år 1910, därtill enhälligt och med 
acklamation utsågs Herr Radhe. 
 
Sedan Herr Lilliehöök framfört ett tack till Fullmäktige för det förtroende han under de 
gångna åren såsom ordförande samt Herr Radhe härpå hemburit den afgående ordföranden 
Fullmäktiges tack, intogs ordförandeposten af Herr Radhe, som i ett anförande till 
Fullmäktige förklarade att han ville efter bästa förmåga sköta den nog så maktpåliggande 
befattningen såsom Fullmäktiges ordförande samt uttryckte den förhoppningen, att 
Fullmäktige skulle med bortseende från småsinne och personliga intressen gemensamt arbeta 
för samhällets bästa. 
 
Härefter vidtogo dagens förhandlingar. 
 
§ 2. 
Verkställdes val af vice ordförande för året, hvilket, sedan Herr Gunnerson föreslagits af Herr 
Richter, Herr Anderson af Herr Hansson, Herr Nilsson af Herr Lidell, Herr Jonsson af Herr 
Lindman och Herr Sterner af Herr Christensson – af hvilka Herr Anderson undanbedt sig att 
komma i åtanke – på förslag af Herr Lindman företogs med slutna sedlar. Härvid utsågs Herr 
Jonsson med 10 röster. Närmast i röstetal kom Herr Gunnerson med 7 röster. 
 
Herr Nilsson hade på grund af sjukbud före valet aflägsnat sig och återkom ej under 
sammanträdet. 
 
§ 3. 
På grund af Fullmäktiges den 27 oktober 1909 fattade, under § 114i samma års protokoll 
antecknade beslut att medgifva Drätselkammaren att för 1909 års bokföring få anlita särskild, 
sakkunnig bokförare, hade Holms revisionsbyrå i Göteborg, som Drätselkammaren för 
ändamålet vändt sig till, till Drätselkammaren inkommit med dels en skrifvelse angående 
förenkling af bokföringen och dels en kritik öfver senaste revisionsberättelsen, i hvilken kritik 
revisorernas anmärkningar öfver hufvud taget ogillades. Dessa handlingar, hvilka af 
Drätselkammaren för Fullmäktiges kännedom hit öfverlämnats, upplästes nu, hvarefter Herr 
Richter lade Drätselkammaren på hjärtat att göra bokföringen så enkel som möjligt. 
Handlingarna skulle återlämnas till Drätselkammaren. 
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§ 4. 
Sedan Herr Borgmästaren Axel Sundberg under förmälan att han ämnade söka tjänstledighet 
fr. o. m. den 20 dennes t. o. m. den 3 nästa Februari, anhållit om Fullmäktiges yttrande, 
huruvida Fullmäktige hade något att erinra mot, att e. o. Hofrättsnotarien Josef Centerwall 
erhölle förordnande att under nämnda tid förvalta borgmästareämbetet här i staden, beslöts 
afgifva det yttrande, att Stadsfullmäktige ej hade något att däremot erinra. 
 
§ 5. 
Föredros följande af Herr Radhe ingifna skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige. 
 
Då jag är förhindrad att deltaga i de kommittéarbeten, hvartill jag vid sammanträdet den 30 
Nov. blifvit utsedd, får jag anhålla att annan person därtill väljes. 
 
Lysekil den 17 December 1909. 
MAGNUS RADHE.” 
 
Ordföranden framställde proposition på ifrågavarande anhållans godkännande, och då 
ordföranden förklarade densamma vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes 
efter följande godkända voteringsproposition: 
 
Den som bifaller den i skrifvelsen ifråga gjorda anhållan röstar ja, den det icke vill röstar nej. 
Vinner nej, har anhållan afslagits. 
 
Vid upprop röstade Herrar Lilliehöök, Carlsson, Gunnerson, Richter, Wallin, Gustafsson, 
Kihlberg, Lindman och Lidell ja, men Herrar Lindbom, Backman, Andersson, Luckey, 
Sterner, Jonsson, Hernström, Hansson, Löfving, Wallén och Christensson nej. 
 
Herr Radhe röstade icke. 
 
Med 11 röster mot 9 hade alltså Herr Radhes anhållan afslagits. 
 
§ 6. 
Utom föredragningslistan föredrogs följande från Järnvägskommittén inkomna skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Lysekils Järnvägskommitté får härmed hemställa, att Herrar Stadsfullmäktige behagade utse 
någon eller några personer att å stadens vägnar fullgöra den beslutade aktieteckningen å 
700,000 kronor i Lysekils Järnvägsaktiebolag genom påteckning å vederbörlig teckningslista. 
 



 1910 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro Sällskapet Strömstierna 
 Sida 4 
 

Lysekil den 8 Januari 1910. 
 
På Järnvägskommitténs vägnar: 
AUG. LYSELL. AXEL SUNDBERG.” 
 
På förslag af Herr Gunnerson utsågo Fullmäktige, som beslöto nu behandla ärendet, Herrar 
Ordföranden och Lilliehöök att verkställa i skrifvelsen omnämnda påteckningen. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 7. 
Utom föredragningslistan föredrogs vidare en från Lysekils Skyttegille inkommen anhållan 
om anslag för 1910 å 250 kronor, hviken anhållan remitterades till Drätselkammaren för 
yttrandes afgifvande. 
 
§ 8. 
Herr Gunnersen framställde för upptagande nästa gång till behandling vid nästa sammanträde 
en anhållan om entledigande af ledamotskapet i Vatten- och Kloakstyrelsen. 
 
§ 9.  
Att jämte Ordföranden justeras detta protokoll utsågos Herrar Richter och Carlsson. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
L. A. CARLSSON. 
GUST. RICHTER. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse offentligen uppläst å Rådhuset 
Lördagen den 15 dennes kl. 5 e. m. betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
 /Josef Centerwall. 
 
 
1910 Lysekils kommun  N:r 2. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 3 Februari 1910. 
 
Samtliga ledamöter närvarande. 
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Vid protokollet undertecknad, sekreterare, jämväl tjänsteförrättande borgmästare. 
 
§ 10. 
Herr Gunnersons vid nästföregående sammanträde gjorda, under § 8 i protokollet antecknade 
framställning om entledigande från ledamotskapet i Styrelsen för Lysekils Vatten- och 
Kloakledningar upptogs nu till behandling därvid densamma bifölls. 
 
§ 11. 
Sedan Herr Gunnerson, såsom nästföregående paragraf i detta protokoll utvisar, förut i dag 
entledigats från ledamotskapet i Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar, valdes 
Herr Laurin i enlighet med valkommitténs förslag till ledamot i nämnda Styrelse efter Herr 
Gunnerson. 
 
§ 12. 
Herr Ordföranden tillkännagaf, att Länstyrelsen bestämt antalet ledamöter i 1910 års 
taxeringsnämnd till fem samt till ordförande i nämnden utsett Herr Borgmästaren Axel 
Sundberg, hvarpå till ledamöter i berörda taxeringsnämnd med slutna sedlar utsågos 
Kamreraren J. A. Andersson med 20. Förvaltaren Claes Edvard Rosén med 15. Postmästaren 
L. H. Cervin med 14. Arbetaren vid Lysekils Mek. Verkstad A. Thorsson med 14 och v. 
Konsuln J. G. Gunnerson med 12 röster. 
 
Närmast i röstetal kom Handlanden B. P. Jonsson med 11 röster. 
 
Valkommittén hade till befattningen ifråga föreslagit samtliga de valda utom herr Gunnerson 
samt dessutom Handlanden Axel Beronius. 
 
1 röstsedel, upptagande samma namn två gånger kasserades. 
 
Härefter beslöts i enlighet med valkommitténs förslag att välja fem suppleanter i 
taxeringsnämnden, och utsågos härtill jämväl med slutna sedlar oh med tjänstgöringstur i 
följande ordning: 
 
Fabrikören Aug. Mattsson med 15, Handlanden B. P. Jonsson med 14, Fabrikören Carl 
Hörman med 13 samt Lotsförmannen Emilius Hörman och Handlanden O. G. Löfving med 
hvardera 11 röster. 
 
Närmast i röstetal kom Kaptenen Aug. L. Kihlberg med 10 röster. 
 
Valkommittén hade föreslagit af de valde Herrar Carl Hörman och O. G. Löfving samt för 
öfrigt Byggmästaren R. Christensson, Målarmästaren B. Persson och Kontoristen B. A. 
Backman. 
 



 1910 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro Sällskapet Strömstierna 
 Sida 6 
 

§ 13. 
Inkommen anmälan, att Drätselkammaren valt Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök och 
Kamreraren J. A. Andersson till respektive ordförande och vice ordförande för året, lästes och 
lades till handlingarna.  
 
§ 14. 
Hamnstyrelsens anmälan, att densamma till ordförande för tiden intill 1911 års slut den 8 
dennes valt v. Konsuln M. Radhe, lästes och lades till handlingarna. 
 
§ 15. 
Från förra året bordlagda, under § 89 i samma års protokoll antecknade ärendet rörande 
expropriation af för vattendammarnas skyddande nödig mark återupptogs nu till behandling, 
sedan Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar samt Hälsovårdsnämnden numera 
afgifvit af dem begärda yttranden i frågan. 
 
De inkomna yttrandena i ärendet föredrogs nu och innehöllos i två så lydande 
protokollsutdrag, nämligen: 
 
1)”Utdrag af protokollet, hållet vid Styrelsens för Lysekils Vatten- och Kloakledningar 
sammanträde den 10 September 1909. 
 
§ 40. Stadsfullmäktige etc. … Bil. § 15 a. 
 
2)”Utdrag af protokollet, hållet hos Hälsovårdsnämnden i Lysekil å rådhuset den 29 
November 1909. 
 
Närvarande etc. … Bil. § 15 b. 
 
Vid hälsovårdsnämndens protokollsutdrag funnos fogade däruti anmärkta arealbevis och 
karta. 
 
Efter föredragning och granskning af handlingarna i ärendet beslöto Fullmäktige på yrkande 
af Herr Nilsson att bifalla Styrelsens för Lysekils Vatten- och kloakledningar och 
Hälsovårdsnämndens förslag i ärendet och härefter på yrkande af Herr Jonsson att uppdraga åt 
den förra myndigheten att ombestyra expropriationen ifråga. 
 
§ 16. 
I det förra året bordlagda, under § 109 i samma års protokoll antecknade ärendet om 
anskaffande af lokal för tillfällig vård af sinnessjuka, som ej kunna vårdas i hemmet, hade nu 
Drätselkammaren inkommit med begärdt ytterligare yttrande i frågan, innefattadt i ett så 
lydande protokollsutdrag: 
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”Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 12 Januari 
1910. 
 
§ 4. Bordlagda etc. … Bil. § 16 a. 
 
Härvid funnos fogade däruti omnämnda ej mindre Hälsovårdsnämndens protokoll än äfven 
utredning om kostnaderna för en lokal för ifrågavarande ändamål å Grötön, hvilken utredning 
innehölls i följande skrifvelse: 
 
”Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Med anledning af uppdrag etc. … Bil. § 16 b. 
 
Sedan Herr Nilsson under framhållandet af, att det vore fråga om anskaffande af lokal till 
begagnande endast under den närmare tiden och ej för en längre tid framåt, hvarför det ej vore 
skäl att lägga ned för stora kostnader därpå, yrkat bifall till sin motion om gamla finkans 
apterande för ifrågavarande ändamål, beslöto Fullmäktige enhälligt att, på sätt och till pris 
som den af Drätselkammaren förut lämnade kostnadsberäkningen angåfve låta inreda gamla 
finkan till lokal för tillfällig vård af sådana sinnessjuka, som ej kunna vårdas i hemmet, samt 
att för ändamålet anslå 413 kronor, i hvilken summa äfven inberäknades kostnaderna för 
möblering i enlighet med nyssnämnda kostnadsberäkning, samt på förslag af Herr Lilliehöök, 
att det sålunda beviljade anslaget skulle tagas af de till oförutsedda utgifter anslagna medel. 
 
§ 17. 
Skyttegillets under § 7 här ofvan förut antecknade, till Drätselkammaren remitterade ansökan 
om ett anslag från staden för 1910 af 250 kronor bifölls nu, sedan Drätselkammaren, enligt 
hvad inkommet och nu föredraget protokollsutdrag utvisade. Tillstyrkt densammas beviljande. 
 
§ 18. 
Genom Magistraten hade med remisskrifvelse överlämnats ett af särskilda kommittérade 
afgifvet betänkande med förslag till reglemente för Svenska städernas pensionskassa jämte en 
skrifvelse från samma kommittérade angående utseende af ombud att företräda staden vid 
sammanträde i Stockholm i April månad detta år för behandling af frågan om reglementets 
antagande. 
 
Skrifvelserna i ärendet föredrogos, hvarefter beslöts att ej sända något ombud till berörda 
sammanträde. 
 
§ 19. 
Magistraten hade till Stadsfullmäktige för fattande af beslut i ämnet öfverlämnat följande 
handlingar, nämligen: 
 
1). denna till Magistraten ställda skridvelse: 
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”Till Magistraten i Lysekil. 
 
Sedan Styrelsen etc. --- Bil. § 19 a. 
 
2). följande av Brandchefen i frågan afgifna yttrande: 
 
I skrifvelse etc. … Bil. § 19 b. 
 
Efter föredragning af dessa handlingar yrkade Herr Lilliehöök, under framhållande af att man 
ej behöfde fästa afseende vid Städernas Allmänna Brandstodsbolags ifrågavarande 
framställning enär densammas bifallande väl icke utgjorde villkor för fortsatt försäkring, 
afslag å samma framställning. 
 
Ärendet remitterades emellertid till Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 20. 
På af Brandchefen skriftligen framställd begäran medgafs det honom i enighet med yrkande af 
herr Richter att vid brandsyneförrättningarna sköta sekreterarebefattningen och därför uppbära 
arvode. 
 
§ 21. 
Herr Lilliehöök hade inkommit med följande skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Med åberopande af bestämmelserna i § 11 af Kungl. Förordningen angående försäljning af 
brännvin den 9 Juni 1905 och med erinran, att nuvarande oktrojtiden för Lysekils 
Brännvinsförsäljningsaktiebolag utgår med innevarande års slut, får jag på uppdrag af 
bolagets Styrelse föreslå, att Stadsfullmäktige besluta, 
 
att jämväl från och med 1911 annan detaljhandel med brännvin än den som kan äga rum 
enligt § 9 i nämnda förordning skall inom staden idkas: samt 
 
att under oktrojen en minuterings- och fem utskänkningsrättigheter få utöfvas. 
 
Lysekil den 20 Januari 1910. 
C. S. LILLIEHÖÖK.”  
 
Efter föredragning häraf beslöto Fullmäktige i enlighet med detta förslag att, för såvidt på 
dem ankomme, dels jämväl från och med år 1911 annan detaljhandel med bränvin än den, 
som kan äga rum jämlikt 9 § i Kongl. Förordningen den 9 Juni 1905 angående försäljning af 
bränvin, skulle inom staden idkas, dels ock under förnyad oktroj för Lysekils 
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Brännvinsförsäljningsaktiebolag en utminuterings- och fem utskänkningsrättigheter fingo 
utöfvas här i staden.  
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 22. 
Föredrogs följande skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige. 
 
Då det torde möta svårigheter för Hamnstyrelsen kunna upptaga ett lån å kronor 5,400, som i 
Inkomst- och Utgiftsförslaget för detta år beslutats, med mindre ett särskildt bemyndigande att 
upptaga nämnda lån föreligger, får jag härmed anhålla, att Herrar Stadsfullmäktige måtte 
förtydliga beslutet af 21 December sålunda, att Hamnstyrelsen bemyndigas höja sitt 
kreditivlån med kronor 5,400, och att sådant beslut genast justeras. 
 
Lysekil den 1 Februari 1910. 
MAGNUS RADHE.” 
 
Fullmäktige bemyndigade härefter uttryckligen Hamnstyrelsen att höja sitt förut beviljade 
kreditivlån med 5,400 kronor. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 23. 
Föredrogs följande: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet vid Hamnstyrelsens i Lysekil sammanträde den 8 Januari 1910. 
 
§ 4. Styrelsen beslöt att ingå till Stadsfullmäktige med begäran att få utfylla det område, som 
behöfs för kajbyggnad emellan Anderssonska och Lysellska bryggorna och vidare från den 
senare i rak linie till Erikssonska bryggan samt att disponera samma område för upplagsplats 
och uppbära den däraf härflytande inkomsten. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget betygas 
  JOSEF CENTERWALL.” 
 
Under den härefter uppkomna diskussionen yrkade Herr Lindman bifall till Hamnstyrelsens 
förslag. Herr Lilliehöök ansåg, att hamnen för det närvarande behofvet hade tillräckligt med 
kajutrymme, och som intet kostnadsförslag för utyllnaden förelåg, yrkade talaren afslag. Herr 
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Richter yrkade bifall till förslagets första del, men ansåg att med dispositionsrätten för 
hamnen öfver det utfyllda området borde anstå. 
 

Ordföranden tillkännagaf, att Fullmäktige genom sitt beslut af den 20 December 1909 bifallit 
Hamnstyrelsens förslag om fortsatt kajbyggnad, hvilket ärende för sökt statsbidrag nu ligger 
under Kungl. Maj:ts pröfning och att utfyllnad för den blifvande kajbyggnaden vore 
nödvändig. Stenaffall kunde nu erhållas till ett pris af 15 öre per lass inklusive planering, och 
man borde begagna detta gynnsamma tillfälle. 

 

Sedan diskussionen förklarats afslutad, framställde Ordföranden proposition på bifall till Herr 
Lilliehööks afslagsyrkande, hvilken proposition besvarades med öfvervägande nej, som med 
klubbslag befästes. 

Härefter framställde Ordföranden proposition på bifall till Hamnstyrelsens förslag, hvilken 
proposition med öfvervägande ja besvarades, som med klubbslag befästes. Alltså hade 
Fullmäktige beslutit att bifalla Hamnstyrelsens i ofvanintagna protokollsutdrag framställda 
begäran och Herr Richters förslag härigenom förfallit. 

Mot beslutet anmälde Herr Lilliehöök sin reservation. 

§ 24.  
Utom föredragningslistan upptogs till behandling den från Drätselkammaren inkommen 
hemställan om bemyndigande att till Selma Pihl försälja för ett pris af 2 kronor 50 öre per 
kvadrataln en enligt företedd kartskiss 744,4 kvadratalnar innehållande det af tomten N:o 240 
vid Kungsgatan, hvilken hemställan bifölls. 
 
§ 25. 
Att jämte Ordföranden justera dagens protokoll Torsdagen den 10 dennes utsågos Herr 
Gunnerson och Jonsson. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
J. G. GUNNERSON. 
B. P. JONSSON. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse offentligen uppläst å Rådhuset 
Torsdagen den 10 dennes kl. 6 e. m. betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
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 /Josef Centerwall. 
 

Bil. till prot. N:o 2, § 15 a. 

 

Utdrag af protokollet, hållet vid Styrelsens för Lysekils Vatten- och Kloakledningar 
sammanträde den 10 Sept. 1909. 

 

§ 40. 
Stadsfullmäktige hade den 6 sistlidne Augusti, såsom hit ingifvet och nu föredraget utdrag af 
protokollet, hållet vid deras sammanträde nämnda dag, utvisade, beslutit att, med frångående 
af sitt den 18 sistlidne Juni fattade beslut att för 2,500 kronor köpa vissa vid vattendammarna 
belägna, Berg- och Tomtföreningen Klippan tillhöriga områden, expropieras för skyddande av 
vattendammarna nödig mark samt för utredning angående dylik mark remitterat ärendet till 
Hälsovårdsnämnden och Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar. 
 
Sedan en ofvannämnda karta bilagd kartskiss öfver det vattenförande området vid 
vattendammarna granskats beslöt Styrelsen efter öfverläggning att tillstyrka expropriationen 
af det område, som Stadsfullmäktige den 18 sistlidne Juni beslutit köpa af Berg- och 
Tomtföreningen Klippan, jämte den mellan detta område och öfre vattendammen belägna, för 
gata afsedda marken, äfvensom det å kartskissen ifråga utprickade, inom Lyse socken belägna 
vattenförande området, hvarjämte Styrelsen ville såsom sin åsikt uttala, att det omkring 
vattendammarna belägna, Kyrkan tillhöriga området, hvilket också tillhörde det vattenförande 
området, borde af kyrkan öfverlämnas till staden, detta så mycket hällre, som denna mark 
vore för kyrkan tämligen värdelös. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget: betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 2, § 15 b. 
 
Utdrag af protokollet, hållet hos Hälsovårdsnämnden i Lysekil å rådhuset den 29 November 
1909. 
 
Närvarande: Borgmästaren Axel Sundberg, ordförande, Öfversten C. S. Lilliehöök, Förste 
Stadsläkaren Axel Nilsson, Handlanden K. J. Asp och vice Konsuln J. G. Gunnerson samt 
undertecknad sekreterare. 
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§ 8. Företogs ånyo det i Nämndens protokoll för den 21 sistlidne Oktober, § 6, senast 
antecknade ärendet rörande Stadsfullmäktiges begäran om yttrande angående expropriation af 
vissa vattenförande områden vid öfre vattenledningsdammen. 
 
Från Stadsingeniören J. Calander hade nu ankommit infordrat arealbevis rörande 
ifrågavarande områden, hvilka blifvit utmärkta å en af honom sammanställd karta; och 
antecknades från nämnda arealbevis att områdena tillhopa innehölle 35,077 kvadratmeter. 
 
Efter diskussion beslöt Hälsovårdsnämnden tillstyrka Herrar Stadsfullmäktige att expropriera 
hela ifrågavarande områden. 
 
Som ofvan 
ELIAS SANDELL. 
 
Justeradt: 
AXEL SUNDBERG. 
 
Rätt utdraget intygar 
ELIAS SANDELL. 
 
 
Bil. till prot. N:o 2, § 16 a. 
 
Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 12 Januari 
1910. 
 
§ 4. Bordlagda från Stadsfullmäktige remitterade och under § 257 i förra årets protokoll senast 
antecknade ärende rörande anskaffande af lokal för tillfällig vård af sinnessjuka som ej kunna 
vårdas i hemmen, återupptogs till behandling, sedan Hälsovårdsnämnden inkommit med 
begärdt utlåtande, innehållet i följande: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet hos Hälsovårdsnämnden i Lysekil å rådhuset den 29 November 
1909. 
 
Närvarande: Borgmästaren Axel Sundberg, ordförande, Öfversten C. S. Lilliehöök. Förste 
Stadsläkaren Axel Nilsson, Handlanden K. J. Asp och vice Konsul J. G. Gunnerson samt 
undertecknad, sekreterare. 
 
§ 7. Drätselkammaren hade anhållit om Hälsovårdsnämndens yttrande i ett af 
Stadsfullmäktige till Kammaren remitteradt ärende rörande dels Doktor Nilssons motion om 
apterande af gamla förvaringshäktet till lokal för tillfällig vård af sinnessjuka och dels ett hos 
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Stadsfullmäktige i sammanhang härmed framställdt yrkande om anordnande af dylik llokal i 
stadens hus å Grötön. 
 
Doktor Nilsson framhöll, att lämpligaste sättet för frågans lösning vore att gamla 
förvaringshäktet togos i anspråk för ändamålet, samt påvisade åtskilliga olägenheter, som 
blefve en följd af lokalens förläggande till Grötön. 
 
Hälsovårdsnämnden, som gillade denna Doktor Nilssons mening, beslöt meddela det 
utlåtande, att Nämnden funne vård och tillsyn å sinnessjuka personer icke lämpligen kunna 
beredas å Grötön på grund af öns afskilda läge från fastlandet. 
 
Som ofvan 
ELIAS SANDELL. 
 
Justeradt: 
AXEL SUNDBERG. 
 
Rätt utdraget: betygar 
 ELIAS SANDELL.” 
 
Efter föredragning af detta yttrande beslöt Kammaren att såsom utredning i frågan till 
Stadsfullmäktige öfverlämna detsamma jämte den af Herrar Wallén och Stadsingeniören förut 
hit lämnade utredningen om kostnaden för en lokal för ifrågavarande ändamål å Grötön. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget: betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
 
Bil. till prot. N:o 2, § 16 b. 
 
Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Med anledning af uppdrag från Drätselkammaren ha vi i dag företagit besiktning å byggnaden 
å Grötön, för att utröna om lämplig lokal där kunde inredas för vårdanstalt för sinnessjuka. 
Och ha vi därmed funnit att den enda lokal som för närvarande kan ifrågakomma, är f. d. 
kontorsbyggnaden. Och skulle iordningställande af denna, för nämnda ändamål, draga en 
kostnad af Femtonhundra (1,500) kronor. 
 
Lysekil den 11 November 1909. 
J. CALANDER. OSCAR WALLÉN. 
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Bil. till prot. N:o 2, § 19 a. 
 
Till Magistraten i Lysekil. 
 
Sedan Styrelsen för Städernas Allmänna Brandstodsbolag den 2 dennes låtit inspektera 
brandförsäkringsväsendet i Lysekil, har inspektören med anledning däraf i en till Styrelsen 
afgifven rapport bland annat anmärkt: 
 
dels att 600 meter ny slang böra anskaffas till ångsprutorna samt 
 
dels att manskapets numerär i den fasta brandkåren bör ökas till 20 man utom befäl. 
 
Med hänsyn till stadens ganska stora utsträckning och delvis eldfarliga byggnadssätt har 
Styrelsen på grund af ofvanstående och med stöd af § i det för Brandstodsbolaget gällande 
reglementet, intaget som bihang till Svensk författningssamling för år 1898. N:o 86, härmed 
velat hemställa att Magistraten ville hos vederbörade göra framställning. 
 
dels om anskaffande af förenämnda 600 meter slang samt 
 
dels om ökning af manskapets numerär i den fasta brandkåren till minst 20 man utom befäl, i 
likhet med hvad som finnes i andra med Lysekil till storlek, byggnadssätt och folkmängd 
jämförliga städer, hvilkas fasta brandkårer äro organiserade på liknande sätt som i Lysekil. 
 
Tillika får Styrelsen anhålla att Magistraten ville i sinom tid meddela Styrelsen de beslut och 
åtgärder, som i anledning af denna skrifvelse komma att vidtagas. 
 
Stockholm den 21 September 1909. 
Städernas Allmänna Brandstods-Bolag. 
JOHAN ---BERG. 
(oläsligt namn) 

 
e. f.  
Axel Jonsson. 
 
Bil. till prot. N:o 2, § 19 b. 
 
Till Magistraten i Lysekil. 
 
I skrifvelse till Magistraten af den 21 sistlidne September har Städernas Allmänna 
Brandstodsbolag begärt Magistratens framställning: 
 
dels om anskaffade af 600 meter slang samt 
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dels om ökning af manskapets numerär i den fasta brandkåren till 20 man utom befäl. 
 
Häröfver har Magistraten infordrat mitt yttrande och får jag med anledning häraf värdsamt 
anföra: 
 
Då någon ny slang icke inköpts under de senaste fyra åren har gifvetsvis slangförrådets 
kvalité under dessa år betydligt försämrats, hvadan nyanskffning få anses välbehöflig. 
 
Hvad beträffar ökningen af manskapets numerär i den fasta brandkåren till 20 man, eller 
nyanställning af 5 man, så är min mening, att denna ökning skulle mer än tillfullo uppvägas af 
att en häst stode till brandkårens disposition. Kostnaden för nyanställning af 5 man, inklusive 
nyanskaffning af persedlar och uniform torde uppgå till minst 800 kr. per år, under det att 
säker tillgång till häst vid eldsvådor och öfningar torde kunna erhållas för cirka 150 kronor 
per år. Med hänsyn till att flera af gatorna inom staden äro agsevärdt kuperade, borde säker 
tillgång till häst få anses högst beaktansvärd, enär brandsoldaterna härigenom skulle slippa 
framkomma till eldhärden så öfveransträngda, som de nu måste blifva efter framforslandet af 
den tunga ångsprutan. 
 
Lysekil den 22 Oktober 1909. 
EMIL LÖFBERG. 
 
 
1910 Lysekils kommun N:r 3. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 24 Februari 1910. 
 
Frånvarande med godkända förhinder: Herrar Nilsson, Mattsson, Hernström och Lindman. 
 
Herr Borgmästaren Axel Sundberg var tillstädes. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 26. 
De genom Stadsfullmäktiges beslut den 30 November 1909, § 142, utsedde kommitterade, 
herrar Borgmästaren Sundberg samt Fullmäktiges Ordförande och vice Ordförande hade 
inkommit med ett förslag till yttrande öfver lagberedningens förslag till jordabalk, hvilket 
skrifvelseförslag var af följande lydelse: 
 
”Till Konungen. 
 
Som infordrat etc. --- Bil. § 26. 
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Efter föredragning häraf och sedan Herr Borgmästaren i korthet redogjort för innehållet i 
lagberedningens ifrågavarande förslag uppstod en liflig diskussion i frågan. Härunder 
begärdes ordet först af Herr Gunnerson, som trodde att de af lagberedningen föreslagna 
bestämmelserna rörande förköpsrätt innehölle för stor inskränkning i den privata äganderätten 
särskilt gentemot kommuner och därför skulle blifva till men och skada, om de antogos som 
lag. Herr Gunnerson yrkade därföre, att Stadsfullmäktige borde yttra sig afstyrkande 
beträffande lagförslaget ifråga. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg bemötte den af Herr Gunnerson framhållna faran af 
inskränkning i äganderätten; en sådan existerade ju redan i expropriationsrätten, som dock 
vore både besvärlig och dyrbar att förverkliga. 
 
Herrar Laurin, Sterner, Christensson och Luckey talade i samma riktning som Herr 
Gunnerson. 
 
Herr Lilliehöök däremot trodde ej den föreslagna förköpsrätten vara så farlig för den privata 
äganderätten. Hvad särskildt kommunerna beträffade, så skulle de väl endast i nödfall 
begagna sig af förköpsrätt, och den som ville begagna dylik rätt, måste ju alltid erlögga sama 
pris som annan köpare. Talaren yrkade, att Fullmäktige måtte antaga det af kommitterade 
framlagda skrifvelseförslaget. 
 
Herr Gustafsson förklarade, att ej häller han i förköpsrätt för kommuner såge någon egentlig 
fara för äganderätten. En dylik förköpsrätt kunde däremot förekomma enskildas spekulationer 
till nackdel för kommunerna. 
 
Jämväl Herr Lidell inlade för bifall till förslaget. Det vore ej så farligt med förköpsrätten, ty 
vid köp kunde ju alltid kontrahenterna öfverenskomma, att befintlig förköpsrätt afstodos. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och Ordföranden förklarat framställd proposition på 
bifall till yrkande om godkännande af kommittérades skrifvelseförslag vara med nej besvarad, 
begärdes votering, som anställdes efter följande godkända voteringsproposition; Den som vill 
antaga kommitterades skrifvelseförslag, röstar ja, den det icke vill, röstar nej. Vinner nej, 
hafva Fullmäktige beslutit afstyrka ifrågavarande lagförslags antagande såsom lag. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Jonsson, Lilliehöök, Linfbom, Andersson, Richter, 
Walllin, Hansson, Gustafsson, Lidell och Wallén ja, men Herrar Carlsson, Backman, 
Gunnerson, Luckey, Sterner, Kihlberg, Laurin, Löfving, Christensson och ordföranden nej. 
 
Med 10 röster, hvaribland Ordförandens, mot 10 röster hade Fullmäktige alltså beslutit i 
enlighet med nejpropositionen. 
 
§ 27. 
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Från de af Stadsfullmäktige genom beslut den 30 November 1909, antecknadt under § 143 i 
förra årets protokoll, för afgifvande af förslag till yttrande öfver inom Kungl. 
Finansdepartementet utarbetadt förslag till förändring angående värdestegringsskatt å 
fastigheter m. m. utsedde kommittérade hade inkommit följande skrifvelseförslag. 
 
”Till Konungen. 
 
Genom Eders Kungl. Maj:ts etc. … Bil. § 27. 
 
Efter föredragning häraf och sedan Herr Borgmästaren i korthet redogjort för förslagets 
innebörd, beslöts på yrkande af Herr Gunnerson Fullmäktiges yttrande i ärendet. 
 
§ 28. 
Med anledning af det honom den 20 December af Stadsfullmäktige gifna uppdraget, 
antecknadt under § 155 i prot. För 1909 Herr Borgmästaren Sundberg inkommit med följande 
förslag till ytterligare underdånigt yttrande yttrande angående ett af särskilda kommitterade 
afgifvet underdånigt betänkande med förslag till byggnadsstadga för riket. 
 
Det af Herr Borgmästaren nu upplästa förslaget hade följande lydelse: 
 
”Till Konungen. 
 
Till komplettering etc. … Bil. § 28. 
 
Sedan Herrar Sterner och Wallén yrkat bifall till antagande af skrifvelseförslaget, beslöto 
Fullmäktige att godkänna detsamma såsom eget underdånigt yttrande i ärende. 
 
§ 29. 
Sedan jämlikt Fullmäktiges på grund af Herr Lilliehöök motion den 27 Oktober 1909, § 127 i 
protokollet, fattade beslut, Fattigvårdsstyrelsen anmodats att uppgöra förslag till reglemente 
för styrelsen hade samma styrelse inkommit med denna, af förslag till dylikt reglemente 
åtföljda skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Härmed etc. … Bil. § 29 a. 
 
Det vid skrifvelsen fogade förslaget hade följande lydelse: 
 
”F Ö R S L A G 
 
till 
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R E G L E M E N T E. 
 
för Lysekils stads fattigvård. 
 
Kap. 1. 
 
Allmänna bestämmelser. 
 
§ 1. Lysekil etc. … Bil. § 29 b. 
 
Fullmäktige beslöto på förslag af Herr Anderson att bordlägga ärendet och på förslag af Herr 
Sterner att handlingarna i ärendet skulle under tiden tryckas och i tryck utdelas bland Herrar 
Fullmäktige. 
 
§ 30. 
Bordlagda, under § 153 i förra årets protokoll senast antecknade ärendet, rörande 
Hamnstyrelsens hemställan om erhållande af det den 26 November 1907 Drätselkammaren 
beviljade anslaget å 2,000 kr. för utfyllande af gata mellan Rosviks hamnplan och Vadet, 
återupptogs nu till behandling. 
 
Under öfverläggningen yrkades af: 
 
Herr Sterner, som ansåg, att som anslaget ifråga icke använts af Drätselkammaren och 
Hamnstyrelsen låtit göra utfyllnaden ifråga. Hamnstyrelsen också borde få uppbära det det 
därför afsedda anslaget, bifall till Hamnstyrelsens hemställan; 
 
Herr Lilliehöök, med framhållande af, att anslaget ej upptagits i årets budgetförslag, att som 
årets brännvinsmedel ginge till 6,000 kronor mindre än beräknats, anslaget till oförutsedda 
utgifter ej komme att räcka till, och att hamnstyrelsen toge inkomsten af utfyllnaden ifråga, 
afslag å Hamnstyrelsens hemställan; samt 
 
Herr Richter, som förklarade, att han visserligen gärna såge, att Hamnstyrelsen finge uppbära 
anslaget ifråga, men ansåge att detta ej kunde gå för sig, då medel till anslaget saknades, 
afslag för närvarande å berörda hemställan. 
 
Ordföranden upplyste, att Hamnstyrelsen ej hade några inkomster af fyllmaden ifråga, enär 
den afsetts för allmän trafikled och Herr Gunnerson förklarade sig anse det vara inkonsekvent 
af Fullmäktige att icke låta Hamnstyrelsen uppbära ifrågavarande anslag, när detta en gång 
beviljats till utfyllnaden ifråga. 
 
Efter slutad öfverläggning och sedan Herr Ordföranden förklarat sig anse framställd 
proposition på bifall till Hamnstyrelsens hemställan vara med ja besvarad, anställdes på 
begäran votering efter följande godkända voteringsproposition: Den som bifaller 
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Hamnstyrelsens hemställan, rstar ja, den det icke vill, nej; vinner nwj, hafva Fullmäktige 
beslutit att afslå Hamnstyrelsens hemställan. Id upprop röstade härefter Herrar Linfbom, 
Carlsson, Backman, Gunnerson, Sterner, Wallin, Hansson, Gustafsson, Kihlberg, Laurin, 
Wallén och Ordföranden ja, men Herrar Jonsson, Lilliehöök, Anderson, Luckey, Richter, 
Löfving, Lidell och Christensson nej. 
 
Med 12 röster mot 8 hade Fullmäktige alltså beslutit i enlighet med japropositionen. 
 
Till anskaffade af medel till det sålunda Hamnstyrelsen beviljade anslaget föreslogs att 
upptaga lån. 
 
Framställd proposition på bifall till detta förslag ansåg ordföranden vara med ja besvarad. Då 
votering begärdes, anställdes sådan efter följande godkända voteringsproposition. Den som 
vill att medel till anslaget skall anskaffas genom lån, röstar ja, den det icke vill, röstar nej; 
vinner nej, hafva Fullmäktige beslutit att icke upplåna medel till utbetalande af anslaget. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Lindbom, Carlsson, Backman, Anderson, Gunnerson, 
Sterner, Wallin, Hnsson, Gustafsson, Kihlberg, Laurin, Wallén och Ordföranden ja, men 
Herrar Jonsson, Lilliehöök, Luckey, Richter, Löfving, Lidell och Christensson nej. 
 
Alltså hade afgifvits 13 röster för och 7 mot att för ändamålet upptaga lån, men då icke 
tillräcklig majoritet erhållits för förslaget om upptagande af lån till anskaffande af medlen 
ifråga, hade detta förslag likväl förfallit. 
 
Sedan Herr Sterner föreslagit, att medlen skulle utgå af anslaget till oförutsedda utgifter, och 
detta förslag, sedan herr Lilliehöök bemött detsamma, afslagits, beslöto fullmäktige enhälligt, 
att medlen ifråga skulle upptagas i budgetförslaget för 1911, att det året uttaxeras och 
godtgöras Hamnkassan. 
 
§ 31. 
Föredrogs följande af Herr Lilliehöök ingifna motion: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Såsom kändt etc. … Bil. § 31. 
 
Under öfverläggningen i ärendet yrkades af: 
 
Motionären, med hvilken Herr Richter instämde, bifall till motionen; och  
 
Herr Gustafsson afslag därå. 
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Herr Gunnerson framhöll, att om Hotell Lysekil, såsom ju kunde hända, kommer att upphöra, 
någon spritutskänkningsrättighet utöfver redan begärds ju ej behöfdes; han hade dock intet 
yrkande. 
 
Fullmäktige beslöto med afslag å Herr Gustafssons yrkande att bifalla motionen. 
 
§ 32. 
Bordlagda, under § 19 här ofvan förut anmärkta ärendet, innefattande framställning af 
Städernas Allmänna Brandstodsordning om anskaffande af 600 meter slang till ångsprutan 
och ökning af fasta brandmanskapets numerär till 20 man jämte brandchefens utlåtande i 
ärendet, återupptogs nu till behandling, sedan Drätselkammaren inkommit med begärdt 
yttrande däri, hvilket nu föredrogs. 
 
Drätselkammaren hade förklarat, att då brandstodsbolagets skrifvelse ju ej gjort 
efterkommandet af framställningen ifråga till villkor för bibehållandet af försäkrngar här i 
staden utan premieförhöjning. Kammaren afstyrkte bifall till framställningen. Skulle behof af 
ny slang verkligen föreligga, komme nog brandchefen in med framställning därom, hvarför 
med beslut om anskaffande af ny slang borde anstå, till dess dylik framställning af 
brandchefen gjordes. 
 
Fullmäktige beslöto, att brandstodsbolaget skrifvelse ej skulle föraleda någon Fullmäktiges 
åtgärd. 
 
§ 33. 
Från Magistraten hade inkommit följande skrifvelse: 
 
”Till *Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Magistraten får härmed öfverlämna en från de extra poliserna ingifven framställning om ett 
årligt beklädnadsbidrag om 50 kronor hvartdera. 
 
Under sistlidet år beviljade Stadsfullmäktige de extra polismännen ett dylikt bidrag å 50 
kronor i ett för allt. 
 
Magistraten tillstyrker, att Stadsfullmäktige bevilja ett beklädnadsbidrag å 25 kronor om året 
för hvardera af de extra polismännen.  
 
Lysekil den 15 Februari 1910. 
 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Härvid fanns fogad denna skriftliga anhållan: 
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”Till Magistraten i Lysekil. 
 
Undertecknade, extra poliskonstaplar, få härmed vördsamt anhålla att från och med år 1910 
erhålla ett årligt bidrag af femtio (50) kronor för beklädnadstjälp. 
 
Lysekil den 15 januari 1910. 
Adolf Gustafsson Carl A. Svanberg. 
Karl Fridolf Jakobsson C. R. Rosendahl.” 
 
Handlingarna lästes, hvarefter ärendet remitterades till Drätselkammaren för yttrandes 
afgifvande. 
 
§ 34. 
Undertecknad, sekreterare, hade i egenskap af stadskassör genom Magistraten inkommit med 
följande ansökan: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Förra året etc. … Bil. § 34. 
 
Efter föredragning häraf biföllo på yrkande af Herr Lilliehöök Fullmäktige enhälligt ansökan 
ifråga. 
 
§ 35. 
På hemställan af Drätselkammaren bemyndigades densamma att till Kaptenen E. B. Lycke till 
ett pris af 2 kronor 50 öre per kvadrataln försälja 56,6 kvadratalnar intill tomten n:r 40 b vid 
Rosviksgatan, hvilket område utmärkts å en företedd kartskiss, upprättad af Stadsingeniören 
Calander. Byggnadsnämnden hade föreslagit försäljning af området ifråga. 
 
§ 36. 
Drätselkammaren hade, såsom utdrag af dess protokoll den 22 December 1909 utvisade, 
beslutit hos Stadsfullmäktige förorda försäljning till ett pris af 4 kronor per kvadrataln till 
Kaptenen E. B. Lycke och Hallgrenska sterbhuset af respektive omkring 1,326 och 1,270 
kvadratfot, utgörande de staden tillhöriga, af bemälde person och sterbhus till deras respektive 
tomter vid Rosviksgatan inhängnade områden.  
 
Under överläggningen yrkades af: 
 
Herrar Gunnerson och Jonsson remiss till Hamnstyrelsen: 
 
Herr Lilliehöök afslag å Herr Gunnersons yrkande samt remiss till Byggnadsnämnden. 
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Fullmäktige beslöto, sedan överläggningen förklarats afslutad, att remittera ärendet till 
Hamnstyrelsen och Byggnadsnämnden. 
 
§ 37. 
Föredrogs följande motion af Herrar Jonsson och Löfving: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige. 
 
I etc. --- Bil. § 37. 
 
Ärendet remitterades, för yttrandes afgifvande däröfver, till en kommitté af tre personer, 
hvartill utsågos Herrar Borgmästaren, som åtog sig uppdraget, sammankallande, Jonsson och 
Sterner. 
 
§ 38. 
Utom föredragningslistan föredrogs följande skrifvelser, nämligen: 1. Denna motion af Herr 
Nilsson angående anslag till Samskolan. 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Under etc. --- Bil. § 38 a. 
 
2. en hemställan af Byggnadsnämnden ang. inlösande af den i Kungsgatan utskjutande delen 
af Robert Christensons tomt, hvilken hemställan innehölls i ett så lydande protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af Byggnadsnämndens protokoll vid sammanträde den 7 Februari 1910. 
 
Närvarande: etc. --- Bil. 38 b. och  
 
3. följande motion af Herr Gustafsson: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Undertecknad ber etc. --- Bil. § 38 c. 
 
Handlingarna föredrogs, hvarefter ärendena remitterades, de två första till Drätselkammaren 
och det sista till Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar, Drätselkammaren och 
Hälsovårdsnämnden. 
 
§ 25. 
Att jämte Ordföranden justera dagens protokoll Torsdagen den 3 dennes utsågos Herrar 
Laurin och Luckey. 
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Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
ELIS LUCKEY. 
L. LAURIN. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse offentligen uppläst å Rådhuset 
Torsdagen den 3 dennes kl. 6 e. m. betyga. 
 
MAGNUS RADHE. 
 Josef Centerwall. 
 
Bil. till prot. N:o 3, § 26. 
 
Till konungen. 
 
Såsom infordrat yttrande angående 6 kap. i lagberedningens förslag till jordabalk, hvilket 
handlar om förköpsrätt och annan lösningsrätt, få Stadsfullmäktige härmed i underdånighet 
anföra följande: 
 
Hvad först beträffar den i 20 § omförmälda lösningsrätten till ofri tomt i stad, få 
stadsfullmäktige meddela att någon dylik ofri tomt ej finnes här i staden samt att 
Stadsfullmäktige i följd häraf icke anse sig ha någon anledning att meddela yttrande om denna 
del af förslaget. 
 
Beträffande däremot den så kallade förköpsrätten så kommer densamma, därest den införes, 
att blifva af den största betydelse för staden Lysekil, enär staden är ägare af omkring hälften 
af alla här befintliga tomter samt dessutom af åtskilliga jordområden, som icke ingå i 
stadsplanen. Ett införande af förköpsrätt skulle därför uppenbarligen blifva till fördel för 
staden, såsom kommun betraktad. 
 
Af de föreslagna bestämmelserna angående förköpsrätt synes framgå, att sådan rätt kan 
utöfvas icke blott mot den förste köparen, utan äfven, om förköpsrätten mot honom lämnas 
obegagnad, jämväl mot alla senare köpare. I annat fall skulle förköpsrätten blifva för 
kommunerna af jämförelsevis ringa värde, ty de kommunala syften, förköpsrätten afser att 
befordra, äro i allmänhet så aflägsna att tiden för dess genomförande icke är inne redan vid 
första försäljningen af fastigheten. Därest en sådan vidsträckt tolkning af bestämmelserna om 
förköpsrätt är riktig (hvilket dock icke framgår med önskvärd tydlighet af motiven), innebär 
ju förslaget en inskränkning i äganderätten, som är så mycket afsevärdare som är den helt och 
hållet utan tidsbegränsning. Det torde földaktligen kunna starkt ifrågasättas, huruvida den 
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fördel, förköpsrätten bereder kommunen, kan fullt uppväga det ganska tryckande band, 
samma rätt måste komma att lägga å den enskilda jordägarens handlingsfrihet. 
 
Det är emellertid att märka, det kommunerna icke alltför ofta kunna tänkas vilja eller behöfva 
begagna sig af förköpsrätten. Med anledning häraf och då denna rätt, när den undantagsvis 
användes, kan tänkas, blifva af utomordentligt värde samt härtill kommer att tillvaron af 
förköpsrätten torde komma att lägga hinder i vägen för en obehörig fastighetsspekulation, 
anse sig Stadsfullmäktige icke böra afstyrka förslaget, såvidt det afser beredande af 
förköpsrätt åt stat och kommun. 
 
Stadsfullmäktige kunna däremot icke inse, att fullgiltiga skäl föreligga för bestämmelserna 
om enskild persons förköpsrätt. Såsom villkor för förvärvandet af sådan rätt har endast 
föreslagits eganderätt till en fastighet. Detta villkor är dock icke tillräckligt för att förhindra 
att förköpsrätten kommer till användning i spekulationssyfte, utan torde ytterligare böra 
föreskrifvas, att fastigheten skall äga något samband med den fastighet, till hvilken förlöpsrätt 
skall förvärvas, såsom t. ex. att bägge fastigheterna lämpligen kunna sammanslås för något 
visst lofligt ändamål. 
 
I sammanhang härmed torde böra påpekas, att i förslagsvis 1 § 1 mom. Icke förekommer 
någon föreskrift om hvar den förköpsberättiges fastighet skall vara belägen. I följd häraf vill 
det synas som om enligt förslagets lydelse egaren af en fastighet i t. ex. Stockholm sulle 
kunna såsom sådan förvärfva sig förköpsrätt till en fastighet i Lysekil. Detta är tydligtvis icke 
meningen: och torde därför till 1 § i förslaget böra fogas ett tillägg, som fastslår att den 
förköpsberättigades fastighet skall ligga i samma stad, socken eller härom som den fastighet, 
hvarå förköpsrätten skall hvila. 
 
Slutligen bör anmärkas, att den föreslagna tiden för instämmande af talan om förköp, hvilken 
fixerats till sex månader från den dag, då köparen sökt lagfart å sitt fång, måste anses vara allt 
för lång. Köparen bör icke alltför länge hållas i ovisshet om huruvida han får behålla sitt köp 
eller icke, ty med ett fastighetsköp kan vara förbundet stora ekonomiska intressen, som kräfva 
en snabb behandling. Det vore därför synnerligen fördelaktigt, som tillfälle bereddes köparen 
att genast underrätta den förköpsberättigade om sitt fång, samt härtill fogades en föreskrift om 
skyldighet för den förköpsberättigade att anhängiggöra sin talan inom t. ex. en månad från det 
han bevisligen erhållit sådan underrättelse. 
 
Lysekil den Februari 1910. 
Underdånigast 
På Stadsfullmäktiges vägnar: 
 
Bil. till prot. N:o 3, § 27. 
 
Till Konungen. 
 



 1910 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro Sällskapet Strömstierna 
 Sida 25 
 

Genom Eders Kungl. Maj:ts Befallningshafvande infordrades under slutet af sistlidet år 
stadsfullmäktiges yttrande angående ett inom Kungl. Civildepartementet utarbetadt förslag till 
förordning angående värdestegringsskatt m. m.  
 
Med anledning häraf få stadsfullmäktige i detta ärende i underdånighet anför följande. Ett 
införande af värdestegringsskatt här i staden torde icke blifva af någon vidare betydelse. De 
fastigheter härstädes, som kunna sägas vara af något större värde, äro mycket få: i öfrigt 
förekommer här endast mindre och mycket små fastigheter, hvilka icke kunna påräkna annan 
värdestegring än den, som betingas de stigande lefnadskostnaderna och penningens fallande 
värde. I följd häraf är det icke otänkbart, att värdestegringsskatten härstädes knappast skulle 
kunna inbringa så stort belopp som erfordras för bestridande af beskattningsnämndens 
ersättning och öfriga utgifter. Men äfven om denna skatt härstädes kunde antagas bereda 
kommunerna en afsevärd inkomst, så skulle dess införande icke kunna anses lämpligt, ty 
någon s. k. oförtjänt värdestegring synes ytterst sällan kunna förekomma härstädes, och den 
lilla förtjänst, fastighetsägare här kan bereda sig genom försäljningen af sin fastighet, torde 
nära nog alltid vara alltför välbehövlig för att tåla något afdrag, i synnerhet ett så stort som å 
25 procent. Man kan också befara att, sedan skatten blifvit införd, fastighetsägarna i allmänhet 
vid försäljningarna komme att beräkna försäljningspriset med hänsyn till den 
värdestegringsskatt, som skall utgå vid försäljningen, och att skatten således får betalas icke af 
säljaren, som dragit fördel af värdestegringen, utan af köparen. Det är uppenbart, att sådant 
måste medföra en stegring i fastighetsvärdet, som komme att hämma byggnadsverksamheten 
och uppdriva hyrorna. 
 
Då emellertid förslaget icke upptagit obligatorisk jordvärderingsstegringsskatt, utan lämnat 
hvarje kommun frihet att bestämma huruvida sådan skatt skall upptagas eller icke, anse sig 
stadsfullmäktige icke böra afstyrka försalget, hvilket ju, om det blir lag, uppenbarligen ifråga 
om större och i hastig tillväxt stadda städer måste blifva af stort värde för åstadkommande af 
en rättvisare fördelning af skattebördorna och förhindrade af så kallat tomtjobberi. 
 
Det torde kunna ifrågasättas, huruvida den föreslagna fordringen på 2/3-delars majoritet vid 
afskaffande af redan införd värdestegringsskatt är lämlig. Det kan nämligen mycket väl 
hända, att, äfven om skatten ostridigt visat sig olämplig, det likväl kan bli hardt när omöjligt 
att uppbringa den erforderliga majoriteten för dess afskaffande. Detta missförhållande skulle 
möjligen kunna afhjälpas genom en sådan ändring af bestämmelserna i denna del, att beslut 
om införande af värdestegringsskatt, hvilket ju skulle kunna fattas med enkel majoritet, skall 
gälla endast under viss tid t. ex. högst tio år samt att frågan om skattens bibehållande därefter 
skall bero på nytt beslut likaledes med enkel majoritet. 
 
Lysekil den februari 1910. 
 
Underdånigast. 
På Stadsfullmäktiges vägnar: 
 



 1910 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro Sällskapet Strömstierna 
 Sida 26 
 

Bil. till prot. N:o 3, § 28. 
 
Till Konungen. 
 
Till komplettering af ett till Eders Kungl. Maj:ts Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus 
län förut ingifvit utlåtande angående ett af utsedds kommitterade afgifvit underdånigt 
betänkande med förslag till byggnadsstadga för riket, våga Stadsfullmäktige härmed i 
underdånighet anföra följande. 
 
Före år 1874 förefanns icke någon allmän byggnadsstadga, utan regkerades 
byggnadsverksamheten genom särskilda för de olika städerna utfärdade byggnadsordningar. 
Under 1860-talet fick visserligen en kommitté sig förelagdt att utarbeta en för samtliga 
städerna i riket gemensam byggnadsstadga, men denna kommitté förklarade sig icke kunna 
förorda någon dylik allmän stadga, enär för hvarje stad måste, på grund af de ”inom städerna 
olika förhållanden af mångfaldigt slag”, finnas särskilda byggnadsordningar, hvilket gjorde 
det omöjligt att åvägabringa en allmän författning, som för dem alla vore lämplig och 
tillräcklig. 
 
Den tanke, som ligger till grund för detta utlåtande är utan tvifvel i hög grad beaktansvärd. 
Byggnadsverksamheten bör ju uppenbarligen å hvarje ort regleras med hänsyn till där rådande 
förhållanden, och städerna böra därför själfva få bestämma öfver byggnadsverksamheten i 
största möjliga utsträckning. Därigenom vinnes så stora fördelar: den ena att bebyggandet kan 
ske så ekonomiskt som möjligt och det andra att varje stad erhåller sin särskilda prägel och 
karaktär, som står i öfverenskommelse med ortsbefolkningens kynne och smakriktning. 
 
Det är emellertid uppenbart, att en sådan städernas själfstyrelse ifråga om 
byggnadsverksamheten måste bedrifvas inom gränserna för de allmänt rådande ansprken på 
prydlighet, hygien och skydd mot eldfara samt att följaktligen dessa anspråk lämpligen böra, i 
den mån sådant kan ske, fastslås genom en för alla städer gällande gemensam 
byggnadsstadga. En sådan stadga – den första i sitt slag – utkom också år 1874 och är 
fortfarande gällande. Denna byggnadsstadga innehåller – förutom bestämmelser angående 
handläggningen af byggnadsärenden – hufudsakligast föreskrifter dels i hygieniskt och 
estetiskt syfte såsom ifråga om gårdsrum, byggnadshöjd, gatu- och tomtreglering m. m. samt 
dels till förekommande af eldfara så som om brandmur, taktäckning m. m. Alla dessa 
bestämmelser äro gemensamma för samtliga städer i riket, men i öfrigt har lämnats städerna 
öppet att reglera sin byggnadsverksamhet genom antagande af särskilda byggnadsordningar. 
 
Då således det utmärkande för 1874 års byggnadsstadga är att alla bestämmelser däri äro 
gemensamma för alla riikets städer, måste man vid granskning af kommitterades förslag, som 
afser att revidera nämnda stadga, först och främst fästa uppmärksamheten vid att 
kommitterade frångått denna princip, i det kommitterade beträffande byggnadshöjden i 48 § 
mom. 1 föreskrfvit olika bestämmelser för olika grupper af rikets städer. Härigenom har 
uppenbarligen gjorts ett betydande intrång i städernas bestämmanderätt i fråga om 
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byggnadsverksamheten, hvilket enligt hvad ofvan antytts måste anses principiellt oberättigadt. 
Det är icke lätt att utfinna något behörigt motiv för bestämmelserna i 48 § 1 mom. Det kan 
uppenbarligen icke vara förenadt med större risk ifråga om hygien och eldfara att uppföra ett 
trevåningshus i stad af IV gruppen än t. ex. i stad af II gruppen. Syftemålet med samma 
bestämmelser måste följaktligen antagas vara af estetisk beskaffenhet. Kommittén torde 
möjligen ha åsyftat att genomföra ett likartadt byggnadssätt i rikets mindre städer eller med 
andra ord skapa ett slags typ för småstäderna. Detta synes emellertid icke kunna försvaras från 
estetisk synpunkt, ty skönhetssinnet tilltalas icke af en likformighet, som ovillkorligen måste 
verka enformigt. 
 
Föreskrifterna i 48 § mom. 1 af förslaget äro äfven olämpliga från praktiskt ekonomisk 
synpunkt, i synnerhet i fråga om stad af IV gruppen, där byggnader icke skulle få uppföras till 
större höjd ån 10 meter eller i mer än två våningar. Det torde vara uppenbart att det är 
ekonomisk fördelaktigt att bygga i höjden och att å orter, där byggnadskostnaderna äro höga, 
ett tvåvåningshus, i synnerhet af sten, icke kan lämna skälig ränta å de nedlagda 
byggnadskostnaderna, hvaremot ett hus om tre våningar synes kunna ränta sig. Här i staden 
äro byggnadskostnaderna lika höga som i allmänhet i städerna af II och III gruppen, i följd 
hvaraf ett förbud mot uppförande af hus i flera än två våningar här i staden skulle verka i hög 
grad hämmande på byggnadsverksamheten. De stenhus, som finnas här i staden och äro 
afsedda för uthyrning, äro nästan uteslutande uppförda i minst tre våningar. Härjämte finnas 
här ett större antal trevåningshus med en våning af sten och två våningar af trä. Denna 
byggnadstyp har länge här varit den mest omtyckta;och bestämmelser om rätt att använda 
densamma ha införts i stadens byggnadsordning. I fråga om tvåvåningars trähus, förekommer 
här allmänt vindsrum å gaflarna, något som är förbjudet i kommitterades förslag, men som 
torde få anses nödvändigt för ekonomiseringen af dylika byggnadsföretag. 
 
Den begränsning i fråga om byggnadshöjden, som förekommer i nu gällande byggnadsstadga, 
torde såsom allmän regel vara fullt tillräcklig eller åtminstone icke tarfva någon annan 
inskränkning än möjligen ett fastställande af högsta byggnadshöjden till samma mått som 
gatubredden. Därest för någon stad ytterligare inskränkning i byggnadshöjden skulle erfordras 
ifråga om staden i dess helhet eller viss del däraf, så nära de kommunala myndigheterna helt 
visst beakta sådant samt meddela nödiga föreskrifter i stadens byggnadsordning. Denna fråga 
torde icke kunna bedömas af andra än ortsmyndigheterna själfva, hvarför det måste förefalla 
synnerligen egendomligt, att kommitérade likväl ansett sig kunna afgöra densamma. Det kan 
väl icke få betraktas annat än som orimligt att, om i en IV klassens stad vederbörande skulle 
finna lämpligt att med afseende å trafik- eller andra förhållanden anordna en gata om 15-18 
meters bredd, gällande författning skulle lägga hinder i vägen att vid sådan gata uppföra t. ex. 
ett trevåningshus om 14 meters höjd? Lika orimligt förefaller det att förbjuda uppförande af 
trevåningars byggnader vid torg eller kaj. Det förtjänar slutligen anmärkas, att kommitterade 
icke gifvit någon anvisning på, huru förfaras skall, därest stad, som placerats i t. ex. IV:de 
gruppen, genom en hastig utveckling tillväxer i sådan grad att den kan likställas med III 
gruppens stad. Det härigenom uppkomna behovet af större byggnadshöjd lärer då icke kunna 
tillgodoses genom stadens uppflyttande i III gruppen, ty anordningar kunna redan vara 
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vidtagna och ddelvis genomförda för alla nya stadsdears bebyggande med hus om högst två 
våningar. 
 
Med anledning af hvad sålunda härutinnan anförts, hemställa Stadsfullmäktige i 
underdånighet, att nu gällande bestämmelser angående byggnadshöjd måtte bibehållas med 
den inskränkning att byggnadshöjd icke må öfverskrida gatubredden eller, om sådant icke kan 
ske, att Eders Kungl. Maj:t ville vid städernas indelande i grupper placera staden Lysekil i 
gruppen III. Såsom skäl för detta sistnämnda yrkande åberopas dels de här rådande höga 
levnadskostnaderna och dels den ringa tillgången på mark, lämplig till byggnadstomter, 
hvarom här nedan vidare skall förmälas, allt omständigheter, som kommitterade underlåtit att 
beakta vid uppgörande af förslag till städernas fördelning i grupper. 
 
 
Den i kommitterades förslag förekommande nyhet, som härefter mäst förtjänar att 
uppmärksammas, torde vara bestämmelserna i 15 § angående olika slags byggnadssätt. Den 
nu gällande byggnadsstadgan omnämner icke några olika slags byggnadssätt, men torde ej 
lägga något hinder i vägen för anordnande af de öppna och kopplade byggnadssätten. 
Skillnaden mellan å ena sidan det slutna och å andra sidan de öppna och kopplade 
byggnadssätten, skillnaden mellan å ena sidan det slutna och å andra sidan de öppna och 
kopplade byggnadssätten, sådana de af kommitterade föreslagits, består hufvudsakligast däri, 
att för de två sistnämnda föreskrifvits rymligare gårdsrum och större afstånd mellan byggnad 
och grannes tomt. I dessa afseenden har för det slutna byggnadssättet i hufvudsak föreslagits 
samma bestämmelser som de nu gällande. Beträffande däremot särskildt det öppna 
byggnadssättet innehålla förslagets 45, 46 och 50 §§ bestämmelser om att minst 2/3 af tomten 
skall lämnas obebyggd och att afståndet mellan byggnad och grannes tomt skall i allmänhet 
vara minst 6 meter samt, om fönster anbringas mot granntomten, minst 12 meter. Dessa 
bestämmelser äro emellertid af den art, att kommitterades i 15 § uttrycka önskan, att det 
öppna byggnadssättet företrädesvis måtte komma till användning, icke torde gå i uppfyllelse 
beträffande en stor del städer. Samma bestämmelser förutsätta ju en riklig tillgång på rymliga 
tomter, hvilken är till finnandes i alla städer, särskildt västkustens städer. Om t. ex. i stadsdel 
med öppet byggnadssätt skall uppföras ett hus om 216 kvadratmeters areal (12 x 18) med 
uthus om 21 kvadratmeters areal (3 x 7) tillsammans 237 kvadratmeter, så följer af förslagets 
45 §, att härtill fordras en tomt om minst 711 kvadratmeter. Anbringas fönster i gaflarna d. v. 
s. mot granntomterna måste tomtarealen uppgå till minst 819 kvadratmeter, allt under 
förutsättning att gällande byggnadsordning medgifver uppförande af uthus i tomtgräns, 
hvilket torde kunna inhämtas af följande teckning: 
 
[bild, ritning] 
 
Dylika rymliga tomter kunna icke anordnas här i staden, där på grund av de omgifvande 
bergformationerna tillgången å lämplig tomtmark är synnerligen ringa och där tomterna oftast 
måste med stora kostnader rensprängas. Och där dylika tomter kunna beredas, blir fastigheten 
på grund af det höga tomtvärdet så dyr, att den endast undantagsvis torde kunna gifva skälig 
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afkastning i synnerhet om huset icke får uppföras till mer än två våningar. Tomtvärdet här i 
staden varierar nämligen mellan kr. 4-11 per kvadratmeter, hvartill i en del fall komma 
sprängningskostnader till afsevärda belopp. Härtill kommer att inom område för öppet 
byggnadssätt med hus af omkring 18 meters längd hvarje tomt måste erhålla en gatulinie af 
mellan 30 – 42 meter, hvaraf följer, att husens antal vid hvarje gata måste blifva mycket få 
och gatornas antal många, hvilket uppenbarligen måste tillskynda samhället och i sista hand 
tomtägarna själfva betungade utgifter för lösen af gatumark. 
 
Häraf torde lätt anses att det öppna byggnadssättet icke gärna kan komma till användning 
annat än i sådana s. k. villakvarter, hvilka äro afsedda för förmögnare familjer och i allmänhet 
blott kunna förekomma i större städer samt ifråga om sådana billiga markområden, som kunna 
afsättas för att bebyggas af arbetare med en eller högst två-familjshus med en maximihöjd af 
sex meter, enär ifråga om sådana hus föreslagits afsevärdt lindrigare bestämmelser om afstånd 
mellan byggnad och grannes tomt. Det torde kunna ifrågasättas, huruvida icke beträffande 
sådana områden borde beredas någon lindring jämväl uti bestämmelserna i förslagets 45 §. 
 
Beträffande det öppna byggnadssättet kan man icke undgå att efterforska anledningen till de 
synnerligen skärpta bestämmelserna angående byggnads afstånd från grannes tomt. I 
kommitterades motiv antydes att detta afstånd fixeras till sex meter för erhållande af samma 
minimistandard mellan byggnaderna å de till hvarandra gränsande tomterna som fastställts 
ifråga om gatuarbeten. Gatubredden har emellertid fixerats till detta minimum hufvudsakligast 
med hänsyn till den på gatorna förekommande trafiken. Då någon dylik trafik ej kan 
förekomma i öppningarna mellan husen, synes en sådan likformighet icke vara påkallad. 
Hvarför afståndet mellan byggnad och grannens tomt ökats till minst 12 meter därest fönster 
anbringas mot granntomten är svårt att förstå. Om fönster anordnas å husgaflarna blir väl 
tllgången till luft och ljus större än om sådana ej där förekomma, hvarför en sådan ökning af 
afståndet ej synes äga fog för sig. Möjligen torde ökningen hafva tillkommit af 
grannlagenhetsskäl d. v. s. i syfte att förhindra grannarna att genom fönstren iakttaga 
hvarandras görande och låtande. Ett sådant skäl angifves icke i motiven och torde ej heller 
vara värdt något beaktande. Då enligt kommitterades förslag sålunda afståndet mellan 
byggnaderna å samma sida af gata i stadsdel med öppet byggnadssätt i vissa fall skola ligga 
från och med 24 meter från hvarandra samt gata i sådan stadsdel får anordnas till en så ringa 
bredd som 12 meter, kommer man till det absurda resultatet, att det är dubbelt så viktigt att 
äga tillgång på luft och ljus vid byggnadens gaflar som vid den mot gatan vettande fasaden, 
samt att det är betydligt angelägnare att förhindra ett obehörigt bekikande genom 
gafvelfönstren än genom fönstren å fasaden, där sådant ju kan ske dels från själfva gatan och 
dels från de på 12 meters afstånd belägna husen på andra sidan gatan. 
 
Det är vidare att märka att de nuvarande bestämmelserna om afstånd mellan byggnad och 
grannes tomt af kommitterade bibehållits för det slutna byggnadssättet samt att detta afstånd 
således i visst fall är lika med det som föreslagits för öppet byggnadssätt, d. v. s. ifråga om 
byggnad med maximihöjd af 6 meter. Det vill synas som om konsekvensen bort bjuda att i 
och med införande af det öppna byggnadssättet göra det slutna så att säga mera typiskt. 
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Sådant hade kunnat ske genom att för det slutna byggnadssättet föresriva icke ett 
minimiafstånd mellan byggnad och grannes tomt af 4½ meter, utan ett lika stort 
maximiafstånd. Då kommitterades förslag medgifver att byggnader få förläggas i tomtgräns 
mot hvarandra med gemensam brandmur, synes, där sådant ej sker, icke något hinder 
föreligga att lägga byggnad på kortare afstånd från grannes tomt än 4½ meter, om den förses 
med brandmur af behörig styrka. Genom ett sådant förfarande blir uppenbarligen eldfaran ej 
mera ökad eller tillgången på luft och ljus mera minskad än då byggnaderna uppföras i 
tomtgräns mot hvarandra, utan snarare tvärt om. Att ett minimiafstånd af 4½ meter är 
föreskrifvet i den nu gällande byggnadsstadgan är förklarligt och torde afse att fastställa ett 
mer eller mindre öppet byggnadssätt i alla de fall, då byggnad ej uppföres i tomtgränsen. 1874 
års byggnadsstadga innefattar således i själfva verket bestämmelser om öppet byggnadssätt 
fastän af lindrigare art än de nu föreslagna. 
 
Stadsfullmäktige våga på grund af hvad sålunda angående de föreslagna byggnadssätten 
anförts i underdånighet hemställa om ändring i denna del af förslaget i syfte att bereda tillgång 
till billigare byggnadstomter inom område för öppet byggadssätt. 
 
Härjämte få Stadsfullmäktige instämma i Borgmästaren Ahlstrands reservation mot 
affattningen af 16 § mom. 1, däri föreskrifves att vid uppförande af stadsplan ”skola, där 
sådant kan ske”, bestämmelser meddelas angående byggnadssättet. Rörande denna 
angelägenhet böra de kommunala myndigheterna tydligtvis äga större frihet än som 
medgifvits genom uttrycket: ”skola, där sådant kan ske, hvilket uttryck följaktligen bör 
utbytas mot: ”må, där så lämpligt finnes”. 
 
 
-- 
 
Genom förslagets 54 § hafva de nuvarande bestämmelserna angående brandmur blifvit 
betydligt skärpta, hvilket hufvudsakligast torde skett med hänsyn till de skärpta 
bestämmelserna agående minimiafståndet från byggnad till grannestomt. Sålunda har såsom 
regel fixerats ett minimiafstånd mellan byggnad och grannes tomt af 6 meter såsom villkor för 
befrielse från uppförande af brandmur. Häraf följer att förslagets bestämmelser om brandmur 
endast afse det slutna byggnadssättet och byggnader i gammal stad. Vidare märkes, att den nu 
förefintliga rättigheten att i vissa fall erhålla anstånd med uppförande af brandmur i 
kommitterades förslag bortfallit. Mot denna sistnämnda skärpning torde icke kunna 
framställas någon berättigad anmärkning, men då härigenom beredes en afsevärd trygghet 
mot eldfara, vill det synas som om det i gällande byggnadsstadga föreskrifna minimiafståndet 
af 4½ meter ifråga om brandmurs uppförande bort kunna i förslaget bibehållas, hvarom 
Stadsfullmäktige tillåta sig i underdånighet hemställa. I annat fall torde i stadsdel med slutet 
byggnadssätt, där minimiafståndet mellan byggnad och grannes tomt fastställts till 4½ meter, 
och i gammal stad tomtägare i allmänhet bli tvingad att för undvikande af de med uppförande 
af brandmur förenade kostnaderna öka detta afstånd till 6 meter och därigenom underkasta sig 
bestämmelser, som föreslagits för de öppna eller kopplade byggnadssätten. 
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-- 
I förslagets 50 % har föreskrivits större minimihöjd å boningsrum än hvad den nu gällande 
byggnadsstadgan innehåller. Från hygiensk synpunkt är ju visserligen sådant mycket 
beaktansvärdt, men då en ökning af rumshöjden måste medföra en ökning af 
byggnadskostnaderna, samt nu gällande bestämmelser ang. rumshöjd torde vara tillräckligt 
hygieniskt betryggande, synes de nuvarande bestämmelserna böra förbehållas oförändrade. 
 
I fråga om 7 § biträda Stadsfullmäktige Borgmästaren Ahlstrands åsikt därom, att de 
föreslagna bestämmelserna om afgörande af byggnadsnämnden af mindre vikt genom någon 
byggnadsnämndens ledamot eller tjänsteman, böra utsträckas att gälla alla samhällen, således 
äfven dem, hvilkas innevånareantal uppgår till 10,000 eller därunder. 
 
* 
 
Bestämmelserna i 48 § 3, 4 och 5 mom. Ang. medeltalsberäkning m. m. äro allt för invecklade 
för att kunna vinna tillämpning i praktiken. 
 
* 
I 25 § föreskrifves, att i befintlig tomtindelning skall vidtagas förbättringar ”därest så ske 
kan”. Då den sista meningen är otydlig och genom en för stram tolkning kan leda till oskäliga 
kostnader och olägenheter, torde till ”därest så ske kan” läggas orden ”utan alltför stor 
olägenhet för tomtägarna eller kostnad för samhället”. 
 
* 
 
Mot föreskrifterna i 35 § ang. sakkunnig arbetsledare torde icke vara något att erinra, men 
däremot det i 67 § omförmälda öfverflyttandet i visst fall af ansvaret för byggnadsarbetets 
utförande frpn byggherren till ledaren. Byggherren är nämligen i allmänhet vederhäftigare än 
ledaren och mera intresserad af byggnadsarbetet, jvarför han ock under alla förhållanden bör 
bära ansvaret därför. 
 
* 
 
Mot kommitterades förslag i öfrigt ha Stadsfullmäktige icke något annat att anmärka än att det 
lider af samma svaghet som den nuvarande byggnadsstadgan d. v. s. att det icke blifvit 
uppställdt på ett så lättfattligt och öfverskådligt sätt som varit önskligt med hänsyn till den 
begränsade lagtolkningsförmågan hos den stora allmänhet, som har att ställa sig densamma 
till efterrättelse. 
 
Af hvad här ofvan anförts torde framgå, att de anmärkningar, som riktats mot kommitterades 
förslag, i hufvudsak afse att förhindra sådana bestämmelser, som eljest skulle komma att 
fördyra byggnads- och därmed äfven lefnadskostnaderna. Då det är uppenbart, att de 
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ekonomiska synpunkterna, ifråga om en lagstiftning sådan som denna, böra vinna beaktande 
så långt sådant kan ske, utan att förnärma de öfriga intressen, som måste tillgodoses vid 
reglerandet af byggnadsverksamheten, våga vi hoppas att Eders Kungl. Maj:t måtte fästa 
nådigt afseende vid vår underdåniga framställning. 
 
Lysekil den Februari 1910. 
 
Underdånigast. 
På Stadsfullmäktiges vägnar: 
 
Till  
Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Härmed öfverlämnas det från fattigvårdsstyrelsen infordrade förslaget till reglemente för 
Lysekils fattigvård, äfvensom förslag till tjänstgöringsreglemente för båda 
fattigvårdstillsyningsmännen såväl den å fattighuset boende som de andre. 
 
I förslaget till reglemente för Lysekils fattigvård ha herrar Rosén och Ehnberg yrkat att nedan 
nämnda 2 paragrafer äfven måtte inkomma och reserverat sig mot de öfriga 5 
styrelseledamöternas beslut om strykandet af de båda paragraferna. Den första lyder: 
 
De, som åtnjuta fattigvård, äro pliktiga att, om fattigvårdsstyrelsen pröfvar lämpligt, emot 
ersättning emottaga i sina hem sådana personer, som äro i behof af tillsyn eller vård. 
 
Majoriteten inom styrelsen anser att en sådan styrelsen medgifven rätt skulle kunna 
missbrukas, och att en person, om också fattig, icke bör tvingas att i sitt hem mottaga till vård 
anna person. Skillnad torde böra på att förfoga öfver en persons arbetskraft och dennes 
hemlif. 
 
Den andra paragrafen, som reservanterna velat ha in som moment 12 under paragraf XL, 
lyder sålunda: 
 
Att i fråga om öfriga förhållanden rörande fattigvården ställa sig till noggrann efterlefnad 
Kungl. Maj:ts nådiga förordning angående fattigvården den 9:de Juni 1871. 
 
Majoriteten inom styrelsen anser tillägget dels obehöfligt såsom varande om själfklar sak, dels 
också olämpligt att intaga, då samma skulle kunna ge anledning till att hela förslaget till 
reglemente, om af Stadsfullmäktige och Kungl. Befhde godkändt, snart nog skulle behöfva 
ändras i följd af den under arbete varande nya fattigvårdsförordningen. 
 
För egen del anser undertecknad att i detta förslag till reglemente icke behöft intagas flera 
punkter som finnas angifna i gällande fattigvårdsförordning. Sådana punkter äro: 
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§ II, mom. 2. 
§ VI, mom. 3. 
§ IX och större delen af hela § XI. 
 
Häremot invändes: ”Det skadar ju ej att det står i förslaget”. 
 
Svar: Någon vinst torde ej heller påvisas häraf, men däremot risken att den snart utkommande 
nya fattigvårdsförordningen måhända nödvändigheten hela reglementets omgörande. 
 
Lysekil den 18 Febr. 1910. 
 
Å fattigvårdsstyrelsens vägnar: 
EMIL LÖFBERG. 
 
 
Förslag  
 
till  
 
Reglemente  
 
för  
 
Lysekils stads fattigvård. 
 
Kap. I. 
 
Allmänna bestämmelser. 
 
§ I. 
1.Lysekils stads fattigvård har till ändamål: 
 
dels att i öfverensstämmelse med gällande fattigvårdsförordning lämna nödtorftigt uppehälle 
eller understöd och vård i de fall som i samma förordning omförmäles: 
 
dels ock att medelst tjänliga åtgärder, förnämligast genom tillvaratagande af 
understödstagarnas arbetskraft och beredande af arbetstillfällen i möjlig mån förekomma nöd, 
bettleri och behof af understöd. 
 
2. Vid meddelnde af understöd bör noggrann hänsyn tagas ej mindre till den behöfvandes 
större eller mindre förmåga att själf bidraga till sitt uppehälle än äfven till det underhåll, som i 
hvarje särskildt fall kan från annat håll påräknas. 
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3. Ej må understöd meddelas eller fortfara där behofvet icke är tillförlitligt ådagalagdt: och 
bör noga tillses, att understödet, som bestämmes tillsvidare eller ock för en månad i sänder, 
varder ändmålsenligt användt. 
 
4. Missbrukas lämndt understöd, minskas eller indrages det i den mån styrelsen finner skäligt. 
 
Kap. II. 
 
§ II. 
 
1.Fattigvården handhafves af en styrelse, bestående af ordförande som tillika är kassör, vice 
ordförande och fem ledamöter samt tre suppleanter. 
 
2. att i mån af behof disponera och använda åt fattigvården anslagna medel och andra dess 
inkomster; 
 
3. att vid hvarje års ingång på lämpligt sätt för allmänheten tillkännagifva hvilka delar af 
staden, hvarje distrikt omfattar, samt hvilka ledamöter, som öfver detsamma har närmaste 
uppsigt. 
 
4. att före Januari månads utgång hos Kungl. Maj:ts Befallningshafvande söka ersättning eller 
understöd af staten för föregående år;  
 
5. att före den 1 Mars till Drätselkammaren aflämna behörigen afslutade räkenskaper med 
verifikationer öfver de medel styrelsen under föregående år omhändergaft. 
 
6. att före utgången af Mars månad till Magistraten aflämna statistisk redogörelse för 
föregående år, enligt fastställdt formulär; 
 
7. att hvarje år före den 1 November till Magistraten afgifva specialförslag öfver utgifter och 
inkomster för det nästföljande året, 
 
8. att gemensamt ansvara för de medel, styrelsen har under sin förvaltning, äfvensom för de 
säkerhetshandlingar, mot hvilkas antaglighet ledamot ej till protokollet gjort anmärkning, allt i 
öfverensstämmelse med hvad gällande fattigvårdsförordning föreskrifver; 
 
9. att på ett betyggande sätt förvara fattigvårdens handlingar; 
 
10. att minst en gång hvarje år samfälldt eller genom enskilda ledamöter inspektera 
fattigvårdens byggnader och om därvid skäl till anmärkning förefinnes, sådant vid styrelsens 
först inträffade sammanträde behandla; 
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11. att å behöriga tider hos Stadsfullmäktige anmäla, hvilka bland styrelsens ledamöter och 
suppleanter äro i tur att afgå. 
 
§ XII. 
 
Ordföranden åligger: 
 
1.att vid styrelsens sammanträden leda förhandlingarna och föra protokoll; 
 
2. att emottaga till styrelsen ankomna skrifvelser och gjorda framställningar, samt vid nästa 
sammanträde dem för styrelsen föredra för vidtagande af de åtgärder, styrelsen pröfvar 
nödiga; 
 
3. att emellan styrelsens sammanträden på anmälan af Konungens Befallningshafvande, 
läkare eller polismyndighet bestämma i sådana fattigvårdsangelägenheter, som icke tåla 
uppskof, såsom om fattiga värnlösa barns vård, om fattiga sjukas intagande å sjukhus eller 
beredande af annan vård, ansökningar om intagande af sinnessjuka på lämpliga anstalter, 
börande dessa åtgärder antecknas i protokollet på det att styrelsen må beredas tillfälle att i 
ärendet sig yttra och, där sådant pröfvas nödigt, vidare besluta; 
 
4. att hos drätselkammaren i mån af behof uppbära och utkvittera till fattigvården anslagna 
medel: 
 
5. att förvalta fattigvårdens medel, göra de utbetalningar som föranleddes af styrelsens förut 
fattade beslut eller af de i punkt 3 omförmälda, vidtaga åtgöranden, att föra noggranna 
räkenskaper så uppställda som gällande förordning föreskrifver. 
 
6. att utfärda skriftlig kallelse till sammanträde, och därest något ärende icke fordrar 
skyndsammare handläggning, dagen förut ledamöterna delgifva samt om möjligt ärendena 
angifva: 
 
7. att i öfrigt med noggrann uppmärksamhet följa fattigvårdens alla angelägenheter och tillse, 
att de i detta reglemente och gällande författningar meddelade föreskrifter varda iakttagna 
samt att styrelsens beslut bringas till verkställighet. 
 
§ XIII. 
Vice ordföranden åligger, att vid förhinder af ordföranden utöfva dennes åligganden. 
 
Kap IV. 
 
Utackordering. 
 
§ XIV. 
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1.Barn, hvilkas försörjning och uppfostran måste bekostas af fattigvården må för erhållande af 
tillbörlig vård öfverlämnas till personer på landet eller i staden, kända för sedlighet, 
ordentlighet och välvilja. 
 
2. Fosterföräldrar, som vårdslösa åt dem anförtrodda barns uppfostran eller eftersätta på annat 
sätt sina skyldigheter, har styrelsen att antingen söka tillhålla att fullgöra, hvad dem blifvit 
anförtrodt, eller ock dem från uppdraget utan uppsägning skilja. 
 
§ XV. 
1.tillsyn öfver i staden utackorderade barn åligger de ledamöter af styrelsen, inom hvars 
distrikt barnen äro boende. 
 
2. Nödvändig inspektion af de utom staden utackorderade ombesörjes af styrelsen genom 
någon af dess ledamöter. 
 
Tjänstgöringsreglemente 
för tillsyningsmannen i fattighuset. 
 
Tillsyningsmannens skyldigheter äro: 
 
1.att utöfva noggrann kontroll öfver de personer, som innebo i fattighuset samt tillse att gifna 
föreskrifter därstädes efterlefvas; 
 
2. att till styrelsens ordförande genast inrapportera då något anmärkningsvärt inträffar rörande 
fattighuset eller däri boende understödstagare: 
 
3.att föra räkning öfver bränsle, som levererats till fattighuset och därstädes utlämnas samt att 
verkställa denna utdelning af bränsle i enlighet med styrelsens beslut; 
 
4. att hvarje år senast den 15 Januari till styrelsens ordförande aflämna förteckning å 
fattigvården tillhörig i fattighuset förvarad lösegendom; samt 
 
5. att i öfrigt ställa sig styrelsens beslut till noggrann efterrättelse. 
 
Tjänstgöringsreglemente  
för tillsyningsmannen öfver i Lysekil utom fattighuset boende 
understödstagare. 
 
Tillsyningsmannens skyldigheter äro:  
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1.att utom vid särskild tillsägelse minst en gång i hvarje månad besöka samtliga inom Lysekil, 
utom fattighuset boende understödstagare och om något anmärkningsvärdt därvid 
förekommer genast anmäla detta för styrelsens ordförande: 
 
2. att föra räkning öfver till ofvan nämnda understödstagare utlämnadt bränle: 
 
3. att hafva tillsyn öfver de hus, s. k. fattigstugor, som föreskrifvits till fattigvården samt till 
styrelsens ordförande, genast inrapportera de brister å fattigstugorna, som böra afhjälpas: 
 
4. att efter bästa förmåga söka taga reda på sådana nyinflyttade personer, som kunna tänkas 
inom en snar framtid tillfalla fattigvården och inrapportera förhållandet till styrelsens 
ordförande; 
 
5. att stå styrelsens ordförande till handa i allt, som rör fattigvårdens handhavande samt 
 
6. att i öfrigt ställa sig styrelsens beslut till noggrann efterrättelse. 
 
Lysekil den 10 Febr. 1910. 
 
Å fattigvårdens vägnar: 
EMIL LÖFBERG. 
 
Bil. till prot. N:o 3, § 31. 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Som kändt är har kaféet i Stadsparken och Hotell Lysekil haft en gemensam 
utskänkningsrättighet, hvilken med detta års utgång upphör. 
 
Detta förhållande bör ej fortfara, enär, i saknad af utskänkningsrättighet, hinder möta för en 
förnyad utarrendering af stadens kafé och staden därigenom löper fara att gå miste om denna 
inkomst. 
 
På denna grund får jag härmed föreslå. 
 
att Stadsfullmäktige, med ändring af sitt beslut den 3 dennes, bestämmer antalet 
utskänkningsrättigheter till sex stycken under den nya oktrojen. 
 
Lysekil den 10 Februari 1910. 
 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 
Bil. till prot. N:o 3, § 34. 
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Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Förra året utgick lösen för debetsedlar å kommunalutskylder härstädes och uppbars af mig. Då 
beslut därom gällde endast nämnda års utskylder, och då herrar Stadsfullmäktige äro de, som 
närmast hava att besluta i saken, får jag härmed vördsamt anhålla, att hädanefter tillsvidare 
dylik lösen få, till belopp, som kan finnas skäligt, utdebiteras och af mig uppbäras. Den 
inkomst som därigenom skulle tillföras mig är afsedd att utgöra en liten ersättning för 
felräkningspenhar, som ju icke ingå, men som vore välbehövliga i betraktande af att 
uppbörden för året går till öfver etthundratusen kronor. Den debetsedellösen som beräknad på 
sätt som då skedde, d. v. s. med 3 öre för belopp t. o. m. 10 kronor, 5 öre för belopp däröfver 
t. o. m. 50 kronor och 10 öre för belopp däröfver, debiterades i fjor, gick till omkring 
80kronor, hvaraf jag uppbar gott öfver hälften. Det av mig sålunda uppburna beloppet 
uppgick sålunda icke till hvad felräkningspenningar skäligen borde uppgå till. 
 
Då uppbörden snart förestår och utdebiteringen å debetsedlarna skall göras oförtöfvadt, 
anhåller jag att Herrar Stadsfullmäktige måtte afgöra ärendet utan remiss, och framhåller jag 
därvid, att Drätselkammaren förra året biföll min hemställan om erhålladet af den 
debetsedellösen. 
 
Lysekil den 23 Februari 1910. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 3, § 37. 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige. 
 
I ågra år ha Speceri- och Manufakturhandlare här i staden tillämpat stängningstiden för sina 
butiker till kl. 7 e. m. de fyra första dagarne i veckan och de två andra dagarne till kl e. m. Det 
har visat sig att så kunnat ske utan någon olägenhet för den köpande allmänheten på samma 
gång det varit till nytta för både biträden och principer. 
 
Nu ha vi enl. lag af 5 Juni 1909 rätt att få lagstadgad stängningstid med förslag härom skall 
först till Stadsfullmäktige som därom besluta och sedan Magistraten hört de intresserade 
insänder den förslaget jämte eget yttrande till Konungens Befallningshavande för fastställelse. 
 
Vid sammanträde den 15 Februari med butiksinnehafvare härstädes var den åsikten bland de 
närvarande enhällig att det vore behöfligt med lagstadgad tid och ingen vore emot densamma. 
 
På grund häraf få vi föreslå fullmäktige att följande tider måtte gälla från och med den 1 Juni i 
år: 
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Inom Lysekils stads område må, med undantag här nedan angifves, handelsbod ej öppnas före 
kl. 7,30 förmiddagen och ej stängas senare än kl. 7 eftermiddagen. Under tiden från och med 
den 15 till och med den 23 December, äfvenså å fredag samt aftonen före sön- och helgdagar 
må handelsbod hållas öppen till kl. 8 e. m.  
 
Bod där allenast bröd och mjölkvaror samt bod där allenast kött- och fläskvaror hållas till salu 
samt grönsaksbodar må öppnas kl. 6 f.- m. samt stängas kl. 8 e. m. alla dagar utom på afton 
före sön- och helgdagar då den stänges kl. 10 e. m. äfvenså två veckor närmast före julafton 
då den stänges alla helgfria dagar kl. 10 e. m.  
 
Bod där hufvudsakligen tobak eller hvad därf är förfärdigadt eller tidningar hållas till salu må 
öppnas kl. 7,30 samt stängas kl. 9 e. m. utom på afton före sön- och helgdagar då den stänges 
kl. 10 e. m., äfvenså två veckor närmare före julafton då den stänges alla helgfria dagar kl. 10 
e. m.  
 
Lysekil den 17 Februari 1910. 
 
B. P. JONSSON. O. G. LÖFVING. 
 
 
Bil. till prot. N:o 3, § 38 a. 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Under sistlidet år beslöto Stadsfullmäktige, på framställning af Styrelsen för Lysekils 
Samskola, att bevilja skolan ett anslag af 2,500 kr. för 1910. Sedermera har Kungl. Maj:t den 
29 okt. 1909 utfärdat en kungörelse angående bland annat statsunderstöd åt enskilda 
läroanstalter, hvaraf framgår att enskild läroanstalt, som vill komma i åtnjutande af 
statsunderstöd, skall söka sådant för tre år (1910-11-12) samt vid sin ansökan foga bevis att 
vederbörande kommun för samma år anslagit ett lika stort belopp som det sökta 
statsunderstödet. 
 
Samskolans styrelse måste således nu för att komma i åtnjutande af vidare statsunderstöd 
styrka att Lysekils stad beviljat skolan understöd icke blott för år 1910 utan äfven för 1911 
och 1912. 
 
Med anledning häraf får jag härmed vördsamt hemställa, att Herrar Stadsfullmäktige 
behagade besluta att såsom understöd åt Lysekils Samskola anslå 3,000 kronor för hvart och 
ett af åren 1910, 1911 och 1912. 
 
Det årliga anslag, som sålunda begäres, öfverstiger det, som hittills utgått med 500 kronor. Att 
styrelsen ansett en höjning af anslaget behöflig, beror på bestämmelserna i ofvan omförmälda 
Kungl. Kungörelse, enligt hviken villkoren för stadsunderstöds beviljande blifvit i betydlig 
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grad skärpta. Sålunda har stadgats att hvarje årsklass skall i läroämnena åtnjuta skild 
undervisning, något som hittills icke kunnat åstadkommas och hvars realiserande kräfver 
anskaffande af minst två nya lärarekrafter vid skolan. Med stöd af mom. C punkt 12 i 
kungörelsen torde dock styrelsen komma utverka sig sådan lindring i detta villkor, att endast 
en ny lärarekraft behöfver anskaffas, hvilket emellertid förorsakar en utgift den nuvarande 
skolbudgeten med minst 1,200 kronor. 
 
Lysekil den 22 Februari 1910. 
AXEL NILSSON. 
 
Bil. till prot.. N:o 3, § 38 B. 
 
Byggnadsnämnden i Lysekil. 
 
Utdrag af protokoll vid sammanträde den 7 februari 1910. 
 
Närvarande: 
Borgmästaren Axel Sundberg, ordförande. 
Rådman J. Fr. Carlsson. 
Fabrikör Aug. Mattsson. 
Direktör L. Laurin. 
Stadsingeniören J. Calander. Sekreterare. 
 
§ 5. Byggmästare Rob. Christensons ansökan att enligt bifogad ritning få anordna butiker 
under Hotell Lysekils veranda samt anlägga pannrum under hotellet för centraluppvärmning 
föredrogs, och beslöt Nämnden att, då sökanden ämnar vidtaga byggnadsåtgärder, som 
fördyra inlösning af den i nya gatan liggande delen af verandan, ingå till Stadsfullmäktige 
med förfrågan huruvida ej lämpligt vore att före ifrågasatta ändringars utförande inlösa den i 
Kungsgatan utskjutande delen av Rob. Christensons tomt. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
J. CALANDER. 
 
Bil. till prot. N:o 3, § 38 c. 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Undertecknad ber härmed få föreslå herrar Stadsfullmäktige behagade besluta att en 
kloakledning inledes i Västra Kronbergsgatan med sträckning från hörnet å Norra 
Kronbergsgatan och med anknytning till kloakledningen vid Folkets Hus. 
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Som skäl för ofvan angifna förslag får anföras, dels att å denna gata äro belägna sju 
boningshus hvari samtliga för närvarande inhyses nitton familjer med ett stort antalbarn, 
hvadan behofvet af en kloakledning här gör sig starkt gällande. 
 
Vidare är det uppenbart att utslagning af slask och tvättvatten utanför husen kommer att anart 
visa tendenser till förorening af vattnet i stora dammen enär de flesta af tomterna här har sin 
lutning däråt. 
 
Lysekil den 24 Februari 1910. 
 
ALFR. GUSTAFSSON. 
 
 
1910 Lysekils kommun N:r 4. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 14 April 1910. 
 
Frånvarande: Herr Hernström, som på grund av bortresa ej anträffas med kallelse till 
sammanträdet, och herr Nilsson, som dock infann sig under behandling af det under § 51 här 
nedan anmärka ärendet och deltog i öfverläggning och beslut däruti. 
 
Herr Borgmästaren Axel Sundberg var tillstädes. 
 
Vi protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 40. 
På därom af Kronolänsmannen A. O. Lindh i Sveg skriftligen framställd begäran emot hvars 
bifallande härvarande fattigvårdsstyrelsens ordförande i infordtat och nu föredraget yttrande 
förklarat sig icke hafva något att invända, beslöto Stadsfullmäktige att för stadens del 
godkänna följande af fattigvårdsstyrelsen till Herr Lindh utfärdade afsägelse och förbindelse 
rörande döfstumma Viktoria Anderssons här i staden den 20 Maj 1906 födde son Sven Viktor; 
 
”Lysekils fattigvårdssamhälle afsäger sig härigenom alla anspråk på ersättning för hitintills 
lemnad fattigvård åt döfstumma Viktoria Anderssons här i staden den 20 Maj 1906 födde son 
Sven Viktor samt tillförbinder sig att sedan länsmannen A. O. Lindh och hans hustru Anna 
Lindh numera åtagit sig ifrågavarande barns framtida underhåll och vård mot dessa garantier 
icke framställa några som helst anspråk på den egendom gossen kan i framtiden ärfva eller 
förvärfva, försäkras. 
 
Lysekil den 15 November 1909. 
 
Fattigvårdsstyrelsen: 
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Emil Löfberg. J. O. Wallentin J. E. Lindbom. Alfr. Bovik. 
Ordf.  v. ordf. 
 
Aug. Ehnberg. Anna Sjuneson. Claes Edvard Rosén. 
 
Ofvanstående namnteckningar bevittnas af J. A. Nordmark, tillsyningsman, Lysekil. J. A. 
Winge, poliskonstapel, Lysekil.” 
 
§ 41. 
Föredrogs följande skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Då den s. k. Apoteksgatan befinner sig i ett ganska miserabelt skick och som denna gata är 
centralt belägen och mycket lifligt trafikerad anhålla undertecknade, efter denna gata boende, 
att densamma snarast måtte sättas i ett värdigare och mera trafikabelt skick. 
 
Lysekil den 22 mars 1910. 
 

A. & R. CHRISTENSON. GUST. CORNÉR. RICH BJÖRSELL. 
MART. BRUNELL. L. LAURIN. ELIS LUCKEY. A. KARLSON
  
I ofvanstående anhållan instämmer undertecknad och får frambära densamma som egen 
motion. 
 
Lysekil den 22 Mars 1910. 
 
AUG. MATTSSON. 
 
På yrkande af Herr Mattsson, med hvilken Herrar Jonsson och Lilliehöök, hvilken senare 
ansåge det icke vara skäl kosta något på gatan, innan nya stadsplanen fastställts, instämde, 
remitterades ärendet till Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 42. 
Genom Magistraten hade inkommit följande skrivelse från Fabrikören Otto Bovik: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
I ett stort antal av rikets städer och bland dessa åtskilliga mindre än Lysekil finnas redan 
statens samskolor och det får väl derför icke anses vara någon förflugen tanke, om man skulle 
ifrågasätta ett sådant läroverk i vårt samhälle. 
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Bland fördelarna hos ett sådant läroverk behöfver man ju endast erinra sig, att skolan kommer 
under statens kontroll, att terminsavgifterna sannolikt bli mindre oh skolan därigenom öppen 
för äfven för mindre bemedlades barn, och vidare att från skolan utgångna barn utan pröfning 
vinna inträde i närmast högre klass i annat statens läroverk. Härtill kommer, att eleverna från 
en fullständig s. k. realskola efter aflagd realskoleexamen numera kunna vinna inträde vid 
statens verk, t. ex. telegraf, post, tull, järnvägar och banker. 
 
Då det måste anses högeligen önskvärdt för vår realskolefrågas lösning att en utredning 
kommer till stånd, vill jag föreslå, att Stadsfullmäktige uppdraga åt en kommitté att bereda 
frågan och söka klargöra, hvilka kostnader, som skulle komma att drabba staden i och för 
erhållande af en statens samskola (fullständig realskola). 
 
Lysekil den 26 febr. 1910. 
OTTO BOVIK. 
 
Under sammanträdets förlopp inlämnades en skrifvelse från Doktor Nilsson med ahållan om 
densammas föredragande samtidigt med förenämnda. Den var af följande lydelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige. 
 
Enär Samskolans styrelse ingått till Ögverstyrelsen för rikets allm. läroverk med begäran om 
upplysningar rörande förutsättningarna för att få till stånd en fullständig realskola med 
examens- och dimissionsrätt och denna förveredande undersökning möjligen skulle kunna 
tänkas gifva vid handen, att det skulle blifva förmånligare, om skolan på samma gång 
omvandlats till en kommunal real- eller mellanskola eller ev. stats-skola, får styrelsen föreslå 
att Stadsfullmäktige behagade tillsätta en kommitté med uppdrag att fullständigt utreda och 
därefter för stadsfullmäktige framlägga förslag till lämpligt ordnande af skolfrågan. 
 
Lysekil 14 April 1910. 
 
AXEL NILSSON. 
 
Herr Boviks skrivelse föredrogs först, och därefter upplästes jämväl Herr Nilssons, som med 
Fullmäktiges medgifvande upptogs till behandling. 
 
Under öfverläggningen yrkades af Herr Lindman tillsättande af en kommitté i enlighet med 
Herr Boviks förslag samt af Herr Gunnerson, att om en sådan kommitté skulle tillsättas, 
densamma finge i uppdrag att skaffa fullständig utredning i skolfrågan, såsom Herr Nilsson 
föreslagit i sin skrivelse. 
 
Sedan Herr Borgmästaren Sundberg uttalat såsom sin mening, att en realskola ej kunde 
åvägabringas på de närmaste tio åren, samt att en eventuell kommitté i frågan borde utreda 
lämpligaste och billigaste sättet för åstadkommande af en skola med rätt till realskoleexamen, 
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beslöto Fullmäktige tillsättandet af en kommitté med den brgogenhet, som Herr Borgmästaren 
Sundberg föreslagit, och bestående af fem personer. 
 
Till ledamöter i kommittén föreslogos Herrar Borgmästaren Strandberg. Doktorn Axel 
Nilsson, Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök, Skolföreståndaren Otto H. Tingdahl, Fil. 
Kandidaten Åke Wilsson, Rektorn Axel Lagerwall, Handl. B. P. Jonsson, v. Konsuln J. G. 
Gunnerson och Fabrikören J. H. Lindman. Af de föreslagne undanbådo sig Herrar Lilliehöök, 
Jonsson och Gunnerson att ifrågakomma. 
 
Härefter utsågos till ledamöter i kommittén enhälligt Herrar Borgmästaren Sundberg, 
Wilsson, Tingdahl och Nilsson, med Herr Sundberg som sammankallande. 
 
Frågan om hvilkendera af Herrar Lagerwall och Lindman skulle blifva femte ledamot 
afgjordes på begäran genom votering enligt följande godkända voteringsproposition: Den som 
vill ifrågavarande kommitté invälja Herr Lagerwall, röstar ja, den det icke vill, röstar nwj; 
vinner nej, är Herr Lindman invald såsom femte ledamot i kommittén. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Jonsson, Lilliehöök, Gunnerson, Richter, Wallin, 
Gustafsson, Laurin och ordföranden ja, men Herrar Lindbom, Carlsson, Backman, Anderson, 
Luckey, Sterner, Mattsson, Hansson, Kihlberg, Löfving, Lidell och Christensson nej.  
 
Med 13 röster mot 8 hade Stadsfullmäktige sålunda beslutit i enlighet med nejpropositionen. 
 
§ 43. 
Jämlikt resolution af Länsstyrelsen hade Magistraten infordrat Stadsfullmäktiges yttrande 
öfver af Anna Klein begärt tillstånd att i huset N:o 8 Färgaregatan härstädes under tiden den 1 
nästa Juni till och med den 30 därpå följande September, hvarunder hon ämnade till 
bespisning mottaga jämväl badgäster, utskänka vin och öl till spisande gäster vid måltider. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg upplyste, att sökanden afglömt att söka årsrättigheter, och att 
hon därför i stället nu sökte sommarrättigheter. 
 
Handlingarna i ärendet föredrogos nu. 
 
Sedan Herr Gustafsson yrkat afstyrkande, Herr Lindman tillstyrkande af berörda ansökan, 
beslöts att tillstyrka beviljandet af ansökan. 
 
§ 44. 
Jämlikt resolution af Länsstyrelsen hade Magistraten infordrat Stadsfullmäktiges yttrande 
öfver af Amalia Justina Christensson gjord ansökan om tillstånd att under tiden den 1 Juni till 
och med den 30 September detta år i huset N:o 22 vid kyrkviksbergsgatan till spisande gäster 
utskänka vin och öl vid måltider. 
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Sedan handlingarna i ärendet nu föredragits, beslöto Fullmäktige tillstyrka beviljandet af det 
sökta tillståndet. 
 
§ 45. 
Jämlikt resolution af Länsstyrelsen hade Magistraten infordrat Stadsfullmäktiges yttrande 
öfver af Hedvig Ödman gjord ansökan om tillstånd att under tiden den 1 Juni till och med den 
30 September detta år i huset N:o 13 Badhusgatan till spisande gäster utskänka vin och öl vid 
måltider. 
 
Sedan handlingarna i rendet nu föredragits, beslöto Fullmäktige tillstyrka beviljandet af det 
sökta tillståndet. 
 
§ 46. 
Jämlikt resolution af Länsstyrelsen hade Magistraten infordrat Stadsfullmäktiges yttrande 
öfver af Albert Eriksson från Sundssandsvik gjord ansökan om tillstånd att under tiden den 1 
Maj till den 1 Oktober detta år i huset N:o 9 Kungsgatan till spisande gäster vid måltider 
utskänka vin och öl. 
 
Detta ärende företogs nu till behandling, därvid handlingarna däri upplästes. 
 
Under öfverläggningen yrkades af Herr Gunnerson afstyrkande, enär sökanden ej vore 
stadsbo, och af Herr Richter, med hvilken Herr Lindman instämde, tillstyrkande af 
ansökningens beviljande, dock med den ändring beträffande tiden för tillståndet, att detta 
skulle gälla från och med den 1 Juni till och med den 30 September detta år.  
 
Fullmäktige beslöto i enlighet med Herr Richters yrkande. 
 
§ 47. 
Jämlikt resolution af Länsstyrelsen hade Magistraten infordrat Stadsfullmäktiges yttrande 
öfver af Hulda Nilsson gjord ansökan att under tiden den 1 Juni till och med den 15 
September detta år i huset N:o 36 Lilla Kyrkogatan till spisande gäster utskänka vin och öl vid 
måltider. 
 
Sedan handlingarna i ärendet nu föredragits, beslöto Fullmäktige att tillstyrka beviljandet af 
de sökta tillståndet. 
 
§ 48. 
Föredrogs af vederbörande revisorer afgifven revisionsberättelse öfver Lysekils 
Järnvägskommittés räkenskaper för tiden den 21 Mars 1909 till den 1 Januari 1910, hvarefter i 
enlighet med revisorernas tillstyrkande vederbörade beviljades ansvarsfrihet för den tid 
revisionen omfattade. 
 
§ 49. 
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Uti de under § 33 här ofvan anmärkta ärendet innefattande framställning om beviljande af ett 
årligt beklädnadsbidrag af 50 kronor åt extra poliserna, hade Drätselkammaren inkommit med 
yttrande, som nu föredrogs. Drätselkammaren hade afstyrkt bifall till ansökningen, enär ej 
någon beklädnadshjälp varit ifrågasatt, när extra poliserna erhöllo sina befattningar. 
 
Fullmäktige beslöto nu i enlighet med Drätselkammarens förslag att afslå ansökningen ifråga. 
 
§ 50. 
Det under § 38 här ofvan antecknade ärendet, innefattande framställning af 
Byggnadsnämnden ang. inlösande af den i Kungsgatan utskjutande delen af den tomt, hvarå 
Hotell Lysekil är beläget, återupptogs till behandling, sedan Drätselkammaren inkommit med 
begärdt yttrande i ärendet, i hvilket yttrande, som nu föredrogs. Kammaren afstyrkte 
inlösandet af tomtdelen ifråga. 
 
Herr Lilliehöök yrkade, att Fullmäktige skulle besluta att icke inlösa tomtdelen i fråga. 
 
Fullmäktige beslöto i enlighet med detta yrkande. 
 
§ 51. 
Herr Nilssons under § 38 här ofvan antecknade, till Drätselkammaren remitterade motion, att 
Fullmäktige måtte besluta att såsom understöd åt Lysekils Samskola anslå 3,000 kronor för 
hvart och ett af åren 1910, 1011 och 1912, återupptogs nu till behandling. 
 
Utaf inkommet och nu föredraget utdrag af Drätselkammarens protokoll för den 7 dennes 
framgick, att Drätselkammaren tillstyrkt bifall till motionen på villkor, att Fullmäktige finge 
genom en kommitté, som skulle för ändamålet tillsättas, granska de Samskolans ekonomi och 
arbete rörande förhållandena samt inkomma med förslag till ordnande af skolförhållandena på 
lämpligaste sätt. 
 
Mot Drätselkammarens beslut hade Herrar Lilliehöök och Anderson reserverat sig, den förre 
med yrkande att Stadsfullmäktige måtte besluta att utom det redan för innevarande år 
beviljade anslaget å 2,500 kronor bevilja Samskolan ett lika stort anslag för hvartdera af åren 
1911 och 1912. 
 
Under öfverläggningen yrkades nu bifall af Herr Lilliehöök till hans reservation mot 
Drätselkammarens beslut, och af Herr Nilsson till hans motion, hvarjämte af öfverläggningen 
framgick, att det af Drätselkammaren uppställda villkoret för bifall till motionen ifråga redan 
blifvit uppfyllt genom det förut i dag fattade, under § 42 här ofvan antecknade beslutet om 
tillsätandet af en kommitté för utredning rörande lämpligaste och billigaste sättet för 
åstadkommande af en skola med rätt till realskoleexamen. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd proposition på 
bifall till dels Herr Lilliehööks och dels Herr Nilssons yrkande, förklarat sig anse den 
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sistnämnda propositionen vara med ja besvarad, begärdes omröstning som verkställdes efter 
följande godkända voteringsproposition: 
 
Den som vill att Stadsfullmäktige bifalla Nilssons motion att såsom understöd åt Lysekils 
Samskola bevilja dels för innevarande år ytterligare 500 kronor, att för ändamålet upplånas, 
och dels för hvart och ett af åren 1811 och 1912 ett belopp af 3,000 kronor, att å stadens 
skattskyldige innevånare uttaxeras, röstar ja; den det icke vill, röstar nej. Vinner nej, hafva 
Stadsfullmäktige bifallit Herr Lilliehööks yrkande att besluta i enlighet med hans 
ofvannämnda reservation mot Drätselkammarens beslut i ärendet. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Jonsson, Carlsson, Nilsson, Gunnerson, Lyckey, Sterner, 
Wallin, Hansson, Kihlberg, Laurin, Lindman, Löfving, Lidell, Wallén och ordföranden ja, 
men Herrar Lilliehöök, Lindbom, Backman, Anderson, Richter, Mattsson, Gustafsson och 
Christensson nej, hvadan 15 röster alltså afgifvits för bifall till motionen och 8 för bifall till 
Herr Lilliehööks förslag. 
 
Ordföranden förklarade, att Stadsfullmäktige alltså beslutit i enlighet med japropositionen. 
 
Mot denna ordförandens uppfattning reserverade sig Herrar Anderson och Mattsson. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 52. 
De enligt § 37 här ofvan för afgifvande af yttrande öfver Herrar Jonssons och Löfvings 
motion ang. bestämmande af butiksstängningstid tillsatta komitterade hade inkommit med 
följande yttrande: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Förslaget angående butikstängningstid föreslås ändradt på följande sätt: 
 
”Inom Lysekils stads område må, med undantag som här nedan angifvas, handelsbod å 
söckendag ej öppnas före klockan 7,30 förmiddagen och ej stängas senare än klockan 7 
eftermiddagen. 
 
Under tiden från och med den 15 till och med den 23 December äfvensom å Fredagar och 
aftnarna före sön- och helgedagar må handelsbod hållas öppen till klockan 8 eftermiddagen. 
 
Bod där handel idkas allenast med lifsförnödenheter, får öppnas klockan 6 förmiddagen: och 
må sådan bod samt bod, där hufvudsakligen tobak eller hvad däraf är förfärdigadt eller 
tidningar hållas till salu, hållas öppna till klockan 10 eftermiddagen under tiden från och med 
den 15 till och med den 23 December äfvensom alla aftnar före sön- och helgdagar samt till 
klockan 9 öfriga dagar”. 
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Genom ofvanstående omformulering har icke gjorts någon reel ändring uti det ursprungliga 
förslaget, utan endast en formell. 
 
Vi biträda motionärernas hemställan om att stängningstiderna förklaras gällande från och med 
den 1 nästa Juni. 
 
Lysekil den 13 april 1910. 
AXEL SUNDBERG.  B. P. JONSSON. 
  JOHN STERNER.” 
 
Sedan detta yttrande nu föredragits, bordlades ärendet på förslag af Herr Löfving, som 
framhöll, att öfverenskommelse om gemensam stängningstid för samtliga butiker här i staden 
torde kunna åvägabringas. 
 
§ 53. 
Drätselkammaren hade begärt bemyndigande att till Amalia Larsson till ett pris af tre kronor 
per kvadratalnen försälja den enligt af Stadsingeniören Calander i Mars detta år upprättad 
kartskizz 346,84 kvadratmeter eller 983,66 kvadratalnar innehållande tomten N:o 90 vid 
Färgaregatan. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att giva Drätselkammaren det begärda bemyndigandet. 
 
§ 54. 
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledingar hade i inkommet och nu föredraget utdrag af 
dess protokoll för den 1 nästlidne Mars anhållit dels om ett förslagsanslag å 1,500 kronor för 
inköp af decauvillejärnväg och dels, att det för Rotemyrens uppränsning beviljade anslaget få 
utöfver de förut bestämda 2,000 kronor i mån af behof lyfta ytterligare belopp. 
 
Fullmäktige ansågo det icke vara af behofvet pålalladt vare sig med något särskildt anslag till 
decauvillejärnväg ej häller med något beslut om rätt till lyftning af det beviljade anslaget i 
mån af behof, hvilken rätt Fullmäktige ansåg falla af sig själf. 
 
Det beslöts därför, att ifrågavarande framställning icke skulle föranleda till någon 
Fullmäktiges åtgärd. 
 
§ 55. 
Följande skrifvelse hade inkommit: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Att rusdrycksmissbruket utgör en fara för såväl enskilda som samhället inses och erkännes 
numera av en och var. Också börjar det alltmera stå klart, så väl för de olika samhällenas 
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styrande som stora folklager, att det är samhällets skyldighet genom restriktiva bestämmelser 
rörande rusdryckshandeln söka skydda samhället för denna fara. Som ett viktigt led i dessa 
strävanden framstår också alltmer kravet på krogarnes och bränvinsutminuteringsställenas 
tidigare stängning, särskilt avlöningskvällar och dagar före sön- och helgdagar. Erfarenheten 
har nämligen visat, att det är just de kvällarne som särskilt arbetarne förtära de största 
mängderna sprit. 
 
Allt för ofta händer det, att arbetaren som fått sin avlöning fredagskvällen lägger strsta delen 
därav på krogen. Den lediga tiden efter arbetets slut på lördags eftermiddagen inbjuder också 
särskilt till krogbesök. Har så pokulerandet väl börjat så framstår det snart för vederbörande 
som en nödvändighet att från utminuteringsstället förse sig med stimulation även för den 
följande dagen då krogarne äro stängda. På ett sådant förfarande bli icke blott dessa personer 
själva och deras anhöriga lidande utan hela samhället lider därav. Så få t. ex. ofta de 
handlande som ha klädes- och matvaruaffärer sälja på kredit och göra förluster därför att 
kontanterna hamnat på krogen. Om emellertid krogen vore stängd innan avlöningen 
utbekommes på fredagskvällen och om den likaledes stänges före arbetsidens slut på 
lördagen, skulle helt säkert här berörda missförhållande väsentligt minskas. 
 
Härvarande nykterhetsvänner ha också förut gjort framställning om tidigare stängning av 
krogarne. Dessa framställningar ha dock avslagits med bl. a. den motiveringen att man måste 
taga hänsyn till stadens ekonomi, som skulle bli lidande på en sådan anordning. I denna 
motivering synes oss emellertid ligga ett erkännande av riktigheten i vårt påstående, att om 
krogarne stängdes tidigare fredagar och lördagar, rusdryckskonsumtionen också komme att bli 
mindre. Ty endast genom att stadsinnevånarne supa mera och offra sina inkomster på krogen, 
ju mera längre krogen hålles uppe, endast så kan det förklaras att en tidigare stängning av 
krogen skulle inverka på stadskassan. Då vi emellertid icke kunna tro att fullmäktige finna det 
riktigt, att stadsinnevånare skola supa så mycket som möjligt för att öka stadskassans 
inkomster, tillåta vi oss än en gång föreslå en tidigare stängning av krogarne. 
 
Avlöningen utbetalas i regel fredagskvällar emellan kl. 5 och 6 e. m. och abetet upphör på 
lördagarne för stora arbetsgrupper kl. 2 e. m. Det synes således vara lämpligt att krogarne 
stängdes senast fredagskvällar kl. 5 e. m. och lördagar eller dagen före helgdag kl. 2 e. m. Då 
har också lantborna värkställt sina uppköp och äro färdiga att resa hem varför det ej torde 
komma att inverka något på deras sprituppköp. 
 
Av bifogade bilaga framgår också att ett stort antal städer, bland dem flera av betydande 
storlek, redan ha lika eller ännu tidigare stängningstid än den vi begära. Polismyndigheterna 
ha från flera ställen, särskilt från Falun, Upsala och Sundsvall uttalat stor tillfredsställelse över 
resultatet av inskränkningarne. Känt är ju också hur som i vårt samhälle de flesta 
fylleriförseelserna begås fredagskvällar och lördagar, då antalet förseelser är vida mindre på 
söndagarne, tack vare att rusdrycksaffärerna då äro stängda. 
 
De stängningstider vi föreslå äro i huvudsak de samma som nu tillämpas i Uddevalla. 
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På grund av vad vi sålunda anfört få vi föreslå: 
 
att Stadsfullmäktige måtte besluta vidtaga åtgärder för, att såväl bränvinsbolagets 
utminuterings- som utskänkningsställe måtte stängas fredagar kl. 5 e. m. och lördagar eller 
dagen före helgdag kl. 2 e. m.; samt 
 
att försäljning och utskänkning af vin och öl måtte upphöra samma tid, utom å de bättre 
hotellena samt till personer som intaga lagad måltid. 
 
Lysekil den 8 April 1910. 
ALFR. GUSTAFSSON.  L. LAURIN. 
 
Efter föredragning af dessa handlingar, beslöts på Herr Lilliehööks förslag att för yttrande 
remittera ärendet till en kommitté af fem personer. Till komitterade utsågos förutom 
motionärerna följande fullmäktigeledamöter, nämligen Herrar Lilliehöök, Rashe ochLöfving 
med Herr Lilliehöök som sammankallande. 
 
§ 56. 
En genom Magistraten inkommen framställning af Brandchefen om ett bidrag af ett hundra 
kronor till täckande af kostnaden för hans deltagande i brandchefsmöte i Göteborg under tiden 
den 15-17 nästlidne Mars remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 57. 
Föredrogs följande från Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar inkomna 
protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet hos Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar den 9 
April 1910. 
 
§ 25. Förut behandlade ärendet, innefattande framställning af Hamnstyrelsen om utdragande 
af de inom området för den emellan Sillgränds- och Erikssonska bryggorna pågående 
utfyllnaden utmynnande allmänna kloakledningarne återupptogs till behandling, därvid 
följande från Hamnstyrelsen inkomna skrifvelse föredrogs: 
 
”Till Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar. 
 
Som Styrelsen ännu icke vidtagit några åtgärder för utdragning af de allmänna 
kloakledningarna i Sillgränd, enligt vår anmälan af den 8 sistl. Febr. får vi härmed ännu en 
gång påminna, enär de pågående utfyllnaderna i sjön kunna menligt inverka på kloakarbetet, 
om saken ytterligare uppskjutes. 
 
Lysekil den 5 april 1910. 
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MAGNUS RADHE.” 
 
Efter öfverläggning beslöt härefter Styrelsen, som till stöd för sitt förut i ärendet fattade beslut 
ville anföra ej blott, att styrelsen saknade medel till ifrågavarande arbetes utförande, utan 
äfven att Hamnstyrelsen dels disponerade öfver utfyllnaden ifråga, dels ock förut bekostat 
sådana trummor som den ifrågavarande underställda ärendet, åtföljt af kartskizz och 
kostnadsberäkning som Stadsingeniören fick i uppdrag att åtgöra. Stadsfullmäktiges pröfning, 
och därvid anföra, att som utdragning af berörda kloakledningar måste ske i mån, som 
utfyllnaden fotskrider, Hamnstyrelsen lämpligast kunde utföra arbetet därmed, samt att om 
Stadsfullmäktige ansåge arbetet böra verkställas af Styrelsen på stadens bekostnad, för 
ändamålet erforderliga medel också måtte ställas till Styrelsens förfogande. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
Som ovan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Rätt utdraget; betygas 
 JOSEF CENTERWALL. 
 
 
Härvid funnos fogade dels en af Stadsingeniören uppgjord kartskizz å det i ofvantagna 
protokollsutdrag omnämnda arbetet, dels ett å 1,000 kronor slutande anbud å samma arbete. 
 
Efter föredragning och granskning af handlingarna och sedan Herr Radhe, med framhållande 
af vikten af i protokollsutdraget omnämnda arbetes snara verkställande, erinrat om, att 
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hade 1,400 kronor till sitt förfogande för 
oförutsedda utgifter, samt Herr Lindman förklarat sig anse, att arbetet ifråga borde bekostas 
med hamnkassans medel, blef ärendet på yrkande af Herr Lilliehöök remitteradt till 
Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 58. 
Utom föredragningslistan beslöts på yrkande af Herr Richter, att en för brandkårens räkning 
inköpt cykel skulle få af vederbörande användas i tjänsten; därom Stadsfiskalen skulle genom 
protokollsutdrag underrättas. 
 
§ 59. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Lilliehöök och Richter. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
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MAGNUS RADHE. 
 
Justeras med följande anmärkning: 
 
Den af ordföranden i § 51 föreslagna voteringspropositionen innehöll icke att kronor 3,000 för 
åren 1911 och 1912 skulle uttaxeras, hvadan orden ”att å stadens skattskyldige innevånare 
uttaxeras” bör ur protokollet utgå. 
 
B.S. LILLIEHÖÖK. 
 
Med resevation af undertecknad mot beslutet i § 51, som jag anser olagligt, enär i § 18 af 
lagen af 26 maj 1909, angående ändring i vissa delar af förordningen om kommunalstyrelse i 
stad, föreskrifna 2/3 röstöfvervikt icke uppnåddes. 
 

B. S. LILLIEHÖÖK. 
 
Justeras med instämmande i ofvanstående anmärkning och reservation. 
 
GUST. RICHTER. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse offentligen uppläst å Rådhuset 
Torsdagen den 21 April 1910 kl. 6 e. m. betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
 Josef Centerwall. 
 
 
1910 Lysekils  N:r 5. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 6 Maj, 1910. 
 
Frånvarande med godkänt förfall var Herr Mattsson. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 60. 
Revisionsberättelse öfver Lysekils Brännvinförsäljningsaktiebolags räkenskaper och 
förvaltning för försäljningsåret den 1 Januari till och med den 31 December 1909 föredrogs, 
hvarefter Stadsfullmäktige för sin del beviljade bolagets styrelse ansvarsfrihet för det gångna 
räkenskapsåret. 
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§ 61. 
Genom Magistraten hade följande skrifvelse från stiftarna af Lysekils Järnvägsaktiebolag 
inkommit: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Undertecknade, stiftare och inbjudare till aktieteckning i Lysekils Järnvägsaktiebolag, få 
härmed meddela, att i stiftelseurkunden föreskrifna minimikapitalet nu är fulltecknadt och att 
kallelse utfärdats till konstituerande bolagsstämma, som blifvit utsatt till Lördagen den 7 nästa 
Maj kl. 5 e. m.  
 
Vid berörda stämma skall, för den händelse bolaget då förklaras bildadt, utses en styrelse för 
bolaget af fem ordinarie ledamöter och lika många suppleanter. 
 
Lysekils stad, som tecknat aktiemajoriteten i bolaget, kan på grund häraf genom sitt ombud 
vid bolagsstämman tillsätta hela styrelsen, men då äfven landstinget samt Lyse, Brastads, Bro 
och Håby kommuner tecknat afsevärda belopp, torde det vara rimligt, att landstinget erhåller 
en och kommunerna tillsammans en representant i styrelsen jämte suppleanter för dem. 
 
Därest en sådan anordning vinner Stadsfullmäktiges bifall, skulle staden således hafva att 
tillsätta tre ledamöter i styrelsen och tre suppleanter. 
 
Med anledning häraf få vi härmed föreslå att Stadsfullmäktige ville dels utse ett ombud att å 
den konstituerande bolagsstämman utöfva stadens rösträtt, dels ock bestämma de sex personer 
, på hvilka ombudet för stadens del skall rösta vid det val af styrelseledamöter och 
suppleanter, som enligt hvad ofvan antydts kommer att förtagas å stämman. 
 
Vidare få vi, efter samråd med landstingets ordförande hemställa, att berörda stadens ombud 
måtte bemyndigas att såsom landstingets representant i styrelsen rösta på Riksdagsmannnen 
Oscar N. Olsson i Broberg med Landtbrukaren Carl Hansson i Lyse såsom suppleant. 
 
Lysekil den 27 April 1910. 
AUG. LYSELL. AXEL SUNDBERG. C. S. LILLIEHÖÖK. 
 AXEL NILSSON. L. A. CARLSSON. 
 
Efter föredragning häraf beslöto Fullmäktige att utse ett ombud att å den i skrifvelsen 
omnämnda konstituerande bolagsstämman utöfva stadens rösträtt samt att därefter bestämma 
först tre personer och sedan tre andra personer, på hvilka det blifvande ombudet vid 
konstituerande bolagsstämman ifråga hade att för stadens del rösta vid val af respektive 
ledamöter och suppleanter i Styrelsen för Lysekils Järnvägsaktiebolag. 
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Nu upplästes valkommitténs protokoll för den 3 dennes, hvaraf inhämtades, att valkommittén 
föreslagit såsom stadens ombud vid ifrågavarande bilagsstämma Drätselkammarens 
ordförande, Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök samt såsom ledamöter i styrelsen gr Lysekils 
Järnvägsaktiebolag Herrar v. Konsuln m. m. Aug. Lysell, Borgmästaren Axel Sundberg och 
Doktorn Axel Nilsson med Herrar Sjökaptenen L. A. Carlsson. Fabrikörerna C. Th. Olsson 
och J. H. Lindman såsom suppleanter. 
 
Härefter skreds till val af ombud vid den konstituerande bolagsstämman, därvid i enlighet 
med valkommitténs förslag Herr Lilliehöök utsågs. 
 
Herr Radhe hade föreslagit först Herr Borgmästaren Axel Sundberg, som dock unsåg sig icke 
böra ifrågakomma, och därför Herr vice ordföranden, som emellertid afböjde. 
 
Med användande af sluten omröstning enligt förslag af Herr Gunnerson utsågs härefter till 
ledamöter i styrelsen i enlighet med valkommitténs förslag Herrar Sundberg, Lysell och 
Nilsson med respektive 23, 22 och 19 röster. Närmast i röstetal kom Herr Radhe med 4 röster. 
 
Till styrelsesuppleanter utsågos vidare, likaledes, på yrkande af Herr Luckey, med 
användande af sluten omröstning, Herrar Sjökaptenen L. A. Carlsson samt Fabrikörerna J. H. 
Lindman och J. E. Lindbom med respektive 19, 17 och 14 röster. Närmast i röstetal kom 
Fabrikören C. Th. Olsson med 7 röster. Herr Gunnerson hade föreslagit Herr Radhe i stället 
för Herr Carlsson, sedan denne undanbedt sig vad och i sitt ställe föreslagit Herr Gunnerson. 
Herr Lindbom hade föreslagits af Herr Luckey. 
 
Slutligen beslöts att bemyndiga stadens ombud vid bolagsstämman att rösta del i enlighet med 
det i ofvannämnda skrifvelse framställda förslaget på Riksdagsmannen Oscar N. Olsson i 
Broberg såsom landstingets representant i bolagsstyrelsen med Landtbrukaren Carl Hansson i 
Lyse såsom dennes suppleant och dels på de två personer, som vederbörande kommuner 
därvidlag komme att ena sig om, såsom kommunernas representant och dennes suppleant i 
bolagsstyrelsen. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 62. 
Såsom genom magistraten infordrat yttrande öfver de besvär, Morlanda kommun anfört 
däröfver, att fabrikören Hugo Hallgren i Ellös här i staden blifvit af pröfningsnämnden liksom 
förut af taxeringsnämnden taxerad för inkomstbevillning för 1909 till belopp af 1,000 kronor, 
beslöto Fullmäktige, att som Hallgren här i staden under år 1909 bedrifvit en rätt afsevärd 
rörelse med inläggning af fiskvaror, särskildt fiskbullar och anjovis, samt därefter härstädes 
haft en aflönad föreståndare och sysselsatt arbetare, yrka, att Konungens Befallningshafvande 
måtte fastställa taxeringsmyndigheternas beslut rörande ifrågavarande beskattning. 
 
§ 63. 
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Från Magistraten hade inkommit följande skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Från den af Kungl. Maj:t tillsatta ålderdoms- och invaliditetsförsäkringskommittén har 
Magistraten mottagit 275 stycken blanketter rörande lika många här i staden bosatta personer i 
en ålder af öfver 60 år, under hemställan att Magistraten måtte ombesörja dessa blanketters 
ifyllande genom vederbörande kommunalmyndighet. 
 
Med anledning häraf får Magistraten härmed öfversända berörda blanketter under anhållan att 
Stadsfullmäktige ville låta ombesörja ifyllandet samt därefter återställa dem till Magistraten 
senast den 20 nästa Maj. 
 
Då för fullgörandet häraf erfordras mycket arbete och stor personkännedom, får Magistraten 
föreslå, att Stadsfullmäktige måtte anförtro ifrågavarande angelägenhet åt en kommitté eller 
ock att ett anslag å exempelvis 100 kronor beviljas för ändamålet med befogenhet för t. ex. 
Drätselkammaren att träffa aftal med lämplig person om arbetets utförande. 
 
Lysekil den 19 April 1910. 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Efter föredragning häraf beslöts att anmoda Magistraten att för billigaste möjliga pris anskaffa 
en eller två personer att utföra i skrifvelsen omförmälda arbete; och finge Magistraten i sinom 
tid inkomma med räkning å arbetet till Drätselkammaren, som hade att betala räkningen. 
Beslutet var enhälligt. 
 
§ 64. 
Af Magistraten hade till Stadsfullmäktige öfverlämnats dels följande skrifvelse: 
 
”Till Magistraten i Lysekil. 
 
Härmed återställes Magistratens inlaga af 24 Februari 1909 med blankettförslag till taxa å 
Hmnafgifter vederbörligen ifylld, samt utdrag af Hamnstyrelsens protokoll af 29 sistlidne 
April, hvarjämte bilagor enligt Nådiga Förordningen af 31 December 1907 bifogas, nämligen: 
 
1). Uppgifter å uppburne hamnafgifter under de senaste 5 åren. 
2). Uppgifter å de viktigaste omsättningsartiklarne jämte därför uppburne hamnafgifter. 
3). Hamnens tillgångar och skulder vid slutet af hvarje af de senast förflutna 5 åren. 
4). Kartor öfver norra och södra hamnen. 
5). Ett exemplar af nu gällande hamntaxa. 
Lysekil den 4 Maj 1910. 
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MAGNUS RADHE. 
Hamnstyrelsens ordförande.” 
 
och dels detta protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet hos Hamnstyrelsen i Lysekil den 20 April 1910. 
 
Närvarande: Herrar Ordföranden, Olsson, Gunnerson, Lindbom, Hansson, Backman samt 
Stadsingeniören och undertecknad, sekreterare. 
 
§ 14. 
Styrelsens ordförande, som den 16 Mars 1909 erhållit i uppdrag att för Styrelsen framlägga 
förslag till ifyllande af genom Magistraten Styrelsen tillställd formulärblankett för afgifvande 
af förslag till taxa å hamnafgifter, afsedd att gälla härstädes från och med år 1911, kändes, 
därvid Styrelsen jämväl beslöt att åtgärden att för en del skulle motiveras därmed, att 
ifrågavarande varor fördes hit i mycket små kvantiteter och endast med passagerarefartyg. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENYERWALL. 
 
Rätt utdraget betygas 
JOSEF CENTERWALL.” 
 
Vid skrifvelsen funnos jämväl fogade däruti åberopade, vederbörligen ifyllda blanketten och 
öfriga bilagor. 
 
Efter föredragning af ofvan intagna handlingar beslöts på förslag af Herr Jonsson att tillsätta 
en kommitté af fem personer att granska Hamnstyrelsens förslag till hamntaxa. 
 
Till kommitterade utsågos härefter med sluten omröstning Herrar Jonsson, Löfving och 
Sterner med hvarandra 21, Herr Luckey med 19 och Herr Lilliehöök, sammankallande, med 
14 röster. 
 
Det beslöts vidare att låta trycka och bland Fullmäktige utdela Hamnstyrelsens förslag till 
hamntaxa. 
 
§ 65. 
Föredrogs följande från Herr Lilliehöök inkomna motion: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
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Då i den för staden gällande hamnordning föreskrives att Hamnstyrelsen åligger att vårda och 
ansvara för hamnen tillhöriga inventarier och materalier, men något åliggande att ansvara för 
hamnens medel, som till afvsevärda belopp handhafves af styrelsen , finnes ej stadgadt och då 
jag anser att Hamnstyrelsens ledamöter böra i detta hänseende vara likställda med 
Drätselkammarens, får jag föreslå att Fullmäktige beslutar att hamnordningens § 2 p. ej skall 
erhålla följande förändrade lydelse: 
 
” Att för handhafvandet och redovisningen af de medel och den förvaltning styrelsen 
omhänderhar ansvara en för alla och alla för en. Denna ansvarighet fortfar, intill dess befrielse 
därifrån blifvit i behörig ordning meddelad. Äfvensom i tid vidtaga nödiga reparationer å 
bryggor, kajer och bojar m. m., och af därför anslagne medel verkställa sådana förändringar, 
som äro ägnade att underlätta sjöfarten och befordra de trafikerades bästa.” 
 
Jag anhåller att motionen remitteras till Hamnstyrelsen samt, att, om densamma vinner 
Stadsfullmäktiges bifall, fastställes därå. 
 
Lysekil den 23 April 1910. 
C.S. LILLIEHÖÖK.” 

 
Under den härefter uppkomna diskussionen yrkades af: 
 
Herr Lilliehöök, som med anledning af under diakussionen gjord anmärkning rörande 
motionens ord ”en för ala och alla för en# förklarade, att han ej hölle så strängt på dessa ord, 
bifall till motionen, af Herr Gunnerson, med hvilken Herrar ordföranden och Nilsson 
instämde, afslag å motionen utan remiss samt af Herrar Lindman och Jonsson remiss till 
Hamnstyrelsen. 
 
Herr Gunnerson hade skriftligen affattat sitt yttrande för att få detsamma intaget i protokollet. 
 
Det hade följande lydelse; 
 
”Dena motion innebär att Hamnstyrelsen skulle för sitt uppoffrande arbete för hamnens 
utveckling som för staden är af så betydande vikt, iklädas förbindelser utöfver vad lag 
föreskrider och som mig veterligen icke förekommer i någon stads förvaltning i riket. 
 
Att hamnstyrelsen är likställd med Drätselkammaren i fråga om ansvar för omhänderhafda 
medel, såsom råder intet tvifvel, och då drätselkammarreglementet föreskrifver, att styrelsen 
är gemensamt ansvarig för stadens medel, föreligger intet skäl för att en ändring för 
Hamnstyrelsen säeskildt behöfver föreskrifvas. Drätselkammaren har de af stadens 
skattskyldige uttaxerade medlen om händer, då däremot Hamnstyrelsen har trafikanternas, 
den senare summan en bråkdel af den förra. Hamnstyrelsens ledamöter äro fullt medvetna om 
det ansvar, som åligger dem, och då såväl allmän lag för omhänderhafvandet af medel 
föreligger och Hamnordningens § 2 p. ej torde vara tillfyllest, hvarjämte en ändring af 
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densamma i motionärens syfte hel och hållet skulle utgöra ett misstroendevotum mot 
Hamnstyrelsen och dessutom se högst egendomlig ut inför Konungens befallningshafvande, 
får jag yrka afslg å motionen utan remiss.” 
 
Ordföranden framställde proposition på dels afslag af motionen utan remiss och dels remiss af 
densamma till Hamnstyrelsen. 
 
Då votering omedelbart begärdes, verkställdes sådan enligt följande godkända 
voteringsproposition. Den som vill, att motionen remitteras till Hamnstyrelsen röstar ja, den 
det icke vill, nej; vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit afslå motionen utan remiss. 
 
Vid upprop röstade härefter herrar Jonssonn Lilliehöök, Anderson, Luckey, Sterner, Richter, 
Hernström, Gustafsson, Laurin Lindman, Löfving, Lidell, Wallén och Christensson ja, men 
Herrar Lindbom, Carlsson, Backman, Nilsson, Gunnerson, Wallin, Hansson, Kilberg och 
ordföranden nej. 
 
Med 14 röster mot 0 hade Fullmäktige alltså i enlighet med ja-propositionen beslutit att 
remittera motionen till Hamnstyrelsen för yttrande. 
 
Med anledning af utgången af omröstningen anhöllo Herrar Gunnerson och Hansson att blifva 
entledigade från ledamotskapet i Hamnstyrelsen. 
 
§ 66. 
Följande från Herrar ordföranden och Hansson inkomna motion föredrogs. 
 
”Herrar Stadsfullmäktige. 
 
Nedanstående förslag upptages af oss som egen motion 
 
Lysekil den 3 Maj 1910. 
MAGNUS RADHE. 
HILMER HANSSON. 
 
Som platsen nedanför Samskolan i Parken egentligen använts som lekplats för skolans barn, 
men sedan sparkbollsspelet kommit till, har planen och Parken tagits i anspråk äfven af äldre 
pojkar utom skolan för denna s. k. sport och urartat till den grund att vi som ha våra bostäder i 
Parken, icke få ro hvarken sön- eller söckendag, för att icke tala om allt det oljud som tyckes 
vara förenligt med sparkningarne, så får vi anhålla att Herrar Stadsfullmäktige måtte sätta 
stopp för allt det ofog och obehag som vi äro utsatta för af fotbollsspelet. 
 
Intet respekteras, hvarken planteringar eller hägnader kunna skyddas för åverkan af utöfvarne 
af denna lek. 
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Vi vilja därför vördsammast föreslå  
 
att Herrar Stadsfullmäktige besluta att sparkbollspel i stadens park förbjudes, dock med det 
undantag att Samskolans barn under skolans raster å planen få leka äfven med sparkboll. 
 
Lysekil den 2 Maj 1910. 
EBBA BUNDSEN. FELICIA BUNDSEN. ELLEN ROSELL. 
ANNA SJUNEON. LISA JONSON. AMALIA BERGFALK.” 
 
På yrkande af Herr Lilliehöök remitterades ärendet härefter till Samskolestyrelsen, som 
genom utdrag af detta protokoll skulle anmodas att yttra sig däri. 
 
§ 67. 
Föredrogs genom Magistraten för kännedom och vederbörandes underrättande följande 
inkomna nådiga skrfvelse angående upptagande af ett 10-årugt amorteringslån å 8++,000 
kronor. 
 
§ 68. 
Följande från Hamnstyrelsen inkomna utdrag af dess protokoll för den 6 dennes föredrogs: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet vid Hamnstyrelsens i Lysekil sammanträde den 6 Maj 1910. 
 
§ 16. Enligt Styrelsens beslut af den 23 sistlidne Februari hade Majoren m. m. Th. Helleberg 
nu inkommit med ett första förslag af de begärda undersökningarna i norra hamnen, hvilket 
afsåg den angelägnaste åtgärden vid nu pågående utfyllningar, nämligen en pir dels till skydd 
för inre hamnen, dels som en angörningsplats för jakter och mindre farkoster samt angifvande 
af linjer förutfyllningarne. 
 
Efter tagen del häraf, beslöt Styrelsen att genast söka tillstånd att få utlägga pir enligt Major 
Hellebergs förslag med anhållan, att Herrar Stadsfullmäktige måtte till Konungens 
Befallningshafvande ingifva ansökan därom; dock ansåg Hamnstyrelsen, att piren borde göras 
något bredare, och förbehöll sig att under arbetets gång få ordna denna detaljfråga. 
 
Kopia af kartan jämte afskrift af förslag till vågbrytaren skulle bifogas ansökningen. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Rätt utdraget betygas 
 JOSEF CENTERWALL.” 
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Under diskussionen i ärendet yrkades af Herrar Nilsson, som ansåg ärendet för viktigt att nu 
avgöras och Lindman bordläggning till nästa sammanträde, samt sedan Herrar Gunnerson och 
ordföranden upplyst, att ärendet brådskade och att arbetet ej skulle komma att medföra några 
vidare kostnader, enär Granit A.-B. C. A. Kullgrens Enka ju hade kontraktsenlig skyldighet 
att utfylla på anvisad plats, af Herr Lidell bifall till Hamnstyrelsens förslag. 
 
Stadsfullmäktige biföllo Herr Lidells yrkande. 
 
”Afskrift. 
 
GUSTAF, etc. 
Vår ynnest etc. 
 
Stadsfullmäktige i Lysekil hafva å särskilda sammanträden beslutit följande utgifter: 
 
för aktieteckning i bolag för anläggning af järnväg Lysekil – Smedberg kr. 700,000:- 
för utvidgning af stadens vattenledning    ”   100,000:- 
     Summa kr.         800,000:- 
 
Uti en till Oss ställd, af Eder med underdånig skrifvelse den 15 februari 1910, jämte 
Magistratens i Lysekil underdåniga yttrande, öfverlämnad skrift hafva stadsfullmäktige i 
nämnda stad jämlikt därom å sammanträde den 30 november 1909 fattadt beslut, i 
underdånighet anhållit, att Oss täcktes medgifva Lysekils stad rätt att för ofvan angifna 
ändamål upplåna 800,000 kronor att betalas under en tidrymd av 40 år. 
 
Då Vi nu i nåder låtit Oss föredragas detta ärende, hafva vi unnit godt medgifva, att staden 
Lysekil må för ooss ofvan angifva ändamål upptaga ett lån å åttahundratusen kronor att 
genom årliga afbetalningar gäldas inom en tid af högst fyrtio år från lånets upptagande. 
Hvilket vi Eder till egen och vederbörandes kännedom härigenom i nåder meddela. 
Stockholms slott den 4 April 1910. 
 
Under Hans Maj:ts 
Min allernådigste Konungs och Herres frånvaro: 
GUSTAF ADOLF. 
 /Hugo Hamilton 
 
Till Kungl. Maj:ts befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län angående tillstånd för 
staden Lysekil att upptaga ett lån. 
 
Rätt afskrifvet bestyrkes 
 
Ex. offiicio 
V. BILLMANSSON.” 
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Det beslöts att underrätta vederbörande om innehållet af den nådiga skrifvelsen, som skulle 
läggas till handlingarna. Härjämte uppdrogs åt Drätselkammaren att infordra anbud å 
ifrågavarande lån. 
 
§ 69. 
Ordföranden tillkännagaf, att Herrar justeringsmän i protokollet af den 14 nästlidne April 
antecknat reservation mot hans framställda proposition i § 51 såsom oriktig, och förklarade, 
att justeringsmännen helt förbisett, att propositionen såsom den i protokollet förekommer, 
framställdes tvänne gånger – dock att ”stadens skattskyldige innevånare” icke förekom, ehuru 
det låg i sakens natur, att uttaxering icke kunde verkställas å någon annan – samt att 
Fullmäktige godkände den framställda propositionen. 
 
§ 70. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Carlsson och Kihlberg. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
L. A. CARLSSON. 
AUG. L. KIHLBERG. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse offentligen uppläst å Rådhuset 
Totsdagen den 12 Maj 1910 kl. 6 e. m. betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
 Josef Centerwall. 
 
1910 Lysekils kommun N:r 6. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 23 Maj 1910. 
 
Frånvarande med anmält och godkändt förhinder var Herr Sterner. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
 
Vid protokollet undertecknad sekreterare. 
 
§ 71. 
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Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Liindbom och vice 
ordföranden. 
 
§ 72. 
Under förmälan, att han ämnade söka tjänstledighet under den 28 i denna månad samt den 9 
och 10 nästa Juni, hade Herr Borgmästaren Axel Sundberg anhållit om Stadsfullmäktiges 
yttrande, huruvida de hade något att erinra däremot, att e. o. Hofrättsnotarien Josef centerwall 
föresloges till vikarie under nämnda dagar. 
 
Med anledning häraf förklarade sig Stadsfullmäktige icke hafva något att erinra emot 
vikarieförslaget ifråga. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 73. 
Det under § 154 i 1909 års protokoll antecknade ärendet abgående af Hamnstyrelsen väclt 
förslag om underhandling rörande förvärf af vattenrätten jämte behöflig strandremsa vid 
Slätteskär förevar åter till behandling. Drätselkammaren och Järnvgskommittén hade 
inkommit med yttranden i frågan, hvilken nu föredrogs, och af hvilka inhämtades, att 
Drätselkammaren beslutit tllstyrka bifall till Hamnstyrelsens förslag under förutsättning att 
underhandling bedrefves för stadens och ej för Hamnstyrelsens räkning, medan 
Järnvägskommittén inskränkt sig till att förklara, att ett sådant förvärf som det, hvarom den 
föreslagna underhandlingen skulle röra sig, icke vore af behofvet påkalladt för järnvägens 
räkning. 
 
På yrkande af Herr Richter, som ansåg frågan vara för tidigt väckt, och med hvilken Herr 
Luckey, som dock trodde att under andra ekonomiska förhållanden staden nog borde sökt 
förvärfva hela Slätteskär, instämde, afslogs Hamnstyrelsens framställning. 
 
§ 74. 
Uti det under § 56 här ofvan antecknade ärendet hade Drätselkammaren inkommit med 
yttrande, hvari tillstyrktes att bevilja Brandchefen Löfberg ett bidrag å 75 kronor till 
betäckande af kostnaderna för deltagande i brandchefsmötet i Göteborg den 15-17 sistlidne 
mars samt framhöll lämpligheten däraf, att om något annat år dylikt resebidrag önskades, 
framställning därom skedde före företagandet af den resa bidraget afsåge. 
 
Sedan Drätselkammarens yttrande föredragits, yrkade Herr Richter bifall till Herr Löfbergs 
begäran. 
 
Ordföranden framställde härefter proposition på bifall dels till detta yrkande, dels till 
Drätselkammarens förslag, och då ordföranden förklarade den förra propositionen vara med ja 
besvarad, begärdes votering, som verkställdes efter följande godkända voteringsproposition: 
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Den som bifaller Brandchefens begäran röstar ja, den det icke vill, röstar nej: vinner nej, 
hafva Stadsfullmäktige beslutat i enlighet med Drätselkammarens förslag. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Lindbom, Nilsson, Gunnerson, Richter, Hernström, 
Hansson, Lindman, Löfving, Lidell och ordföranden ja, men Herrar Jonsson, Lilliehöök, 
Carlsson, Backman, Anderson, Luckey, Mattsson, Wallin, Gustafsson, Kihlberg, Laurin, 
Wallén och Christenson nej. 
 
Med 13 nej- mot 10 ja hade Fullmäktige alltså beslutit i enlighet med Dräåtselkammarens 
förslag. 
 
På förslag af Herr Lilliehöök beslöts härefter att de anslagna medlen skulle anskaffas genom 
upplåning. 
 
§ 75. 
De för granskning af Hamnstyrelsens förslag till hamntaxa vid nästföregående sammanträde, 
§ 64, tillsatta kommitterade hade inkommit med föprslag till dylik taxa, som nu genomgicks 
och granskades punkt för punkt och post för post. 
 
Fullmäktige enade sig nu om följande, i hufvudsaklig öfverensstämmelse med kommitterades 
förslag stående hamntaxe-förslag. 
 
”FÖRSLAG TILL  
 
TAXA å etc.--- Bil. § 75. 
 
Den af kommitterade föresloagna punkten: ”Afgår och ankommer dylika fartyg från och till 
hamnområdet under samma dag tillsammans fyra gånger eller däröfver, erlägges endast 25 
procent af förestående agfifter” antogs efter votering. Under diskussionen om denna punkt 
yrkade nämligen Herr Lidell, med hvilken Herr Lindman instämde, att punkten skulle ändras 
så, att de fartyg, som däri afsåges, skulle betala i hamnafgift 50 procent af de vanliga 
afgifterna endast för ett ankommande och ett afgående, men vara fria från afgifter, som de 
ankomme eller afgångne oftare samma dag, medan Herr Gunnerson yrkade bifall till 
kommitterades förslag. 
 
Ordföranden framställde då proposition på båda yrkandena och då han förklarade 
propositionen på bifall till kommitterades förslag vara med ja besvarad, begärdes votering, 
som verkställdes efter denna godkända voteringsproposition: den som bifaller kommitterades 
förslag, röstar ja, den det icke vill, röstar nej; vinner nej, har Herrar Lidells och Lindmans 
förslag bifallits. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Jonsson, Lilliehöök, Lindbom, Carlsson, Gunnerson, 
Luckey, Richter, Mattsson, Kihlberg, Hansson och ordföranden ja, men Herrar Backman, 
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Brunström, Wallin, Gustafsson, Laurin, Lindman, Löfving, Lidell, Wallén och Christenson 
nej, Herr Anderson deltog ej i röstningen. 
 
Vid behandling av detta ärende föredrogs jämväl följande af Herr Lilliehöök utöfver 
kommitterades förslag föreslagna tillägg till hamntaxan: 
 
”RESERVATION. 
 
Mot kommitterades förslag har jag i afseende å hamnafgift för kvarliggande fartyg varit af 
sklijaktig mening och får rörande den saken föreslå följande tillägg till hamntaxan, nämligen: 
 
”Kvarligger fartyg i hamnen utöfver 60 dagar, erlägges för hvarje påbörjad öfverskjutande 
period af 90 dagar särskild hamnafgift till enahanda belopp som för fartygs inlöpande i 
hamnen från utrikes ort.” 
 

C. S. LILLIEHÖÖK.” 
 
Stadsfullmäktige beslöto emellertid att afslå förslaget. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 76. 
På förslag av Drätselkammaren beslöto Stadsfullmäktige att med tacksamhet mottaga af Herr 
Wallén gjordt erbjudande, att staden redan den förste Oktober skulle utan att betala hyra för 
tiden till den 1 April 1911 få taga de nya rådhuslokalerna i besittning mot villkor, att Herr 
Wallén får öfvertaga och uthyra nuvarande rådhuslokalerna samt erhåller det belopp, som 
eldning i de nyvarande lokalerna skulle kostat staden under ifrågavarande tid. 
 
§ 77. 
Följande från de för afgifvande af förslag till bättre signalering vid eldsvåda utsedde 
kommitterade inkomna skrifvelse föredrogs: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige. 
 
Undertecknade, af Herrar Stadsfullmäktige utsedde att inkomma med förslag till bättre 
signalering vid eldsvåda, få efter i dag hållet sammanträde, därvid dock Sjökaten L. A. 
Carlsson icke varit i tillfälle infinna sig, meddela, att efter otaliga förfrågningar hos 
fabrikanter af allarmapparater, kommitterade funnit ett erbjudande af etn elektrisk motorsirén 
med skyddshuf från Elektriska Aktiebolaget Siemens-Sehnekardt såsom varande den 
lämpligaste allarmeringsapparaten. 
 
Priset för densamma är kr. 650 fritt levererad här och har säljaren medgifvit öppet köp af 
denna underförutsättning att staden betalar fraktkostnaderna fram och åter från Stockholm  
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 Därest apparaten icke blifver till belåtenhet. Kommitterade hade tänkt sig motorsirenen 
uppsatt på Flaggberget, på ställning af järnkonstruktion såsom varande både stark och i 
längden billigast. 
 
Allarmering sker då ifrån poliskontoret via elektriska verket. 
 
Öfver fraktkostnaden kunna kommitterade icke yttra sig, men en eventuell afprofning å plats i 
närheten af kyrkan torde icke mycket öka kostnaderna. 
 
Kostnader för installeringen torde icke med bestämdhet kunna uppgifvas förr än sirenen 
anländt hit. 
 
Af ofvan anförda få därföre kommittérade föreslå Herrar Stadsfullmäktige att på öppet köp få 
hitbeordra motorsirenen för afprofning. 
 
Lysekil 21 Maj 1910. 
 
GUST. RICHTER.   L. LAURIN. 
  EMIL LÖFBERG.”  
 
Skrifvelsen remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeras: 
MAGNUS RADHE. 
J. E. LINDBOM. 
B. P. JONSSON. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse offentligen uppläst å Rådhuset 
Onsdagen den 1 Juni 1910 kl. 5,30 e. m.; betygas. 
 
MAGNUS RADHE. 
 /Josef Centerwall. 
Bil. till prot. N:o 6, § 75. 
 
Förslag till  
Taxa å hamnafgifter i Lysekil  
att gälla under åren 1911-1915. 
 

A. För fartyg (båtar, pråmar). 
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Afgift 
Öre 

Hamnafgift erlägges hvarje gång både  
vid ankommande och afgående  
 
för fartyg af 10 tons nettodräktighet och därutöfver: 
 
då det ankommer omedelbart från och afgår  
omedelbart till utrikes ort:  
 
för hvarje ton  
    8 
då det ankommer omedelbart från eller afgår  
omedelbart till inrikes ort:  
 
för fartyg af mindre än 10 tons nettodräktighet: 
 
då det ankommer omedelbart från eller afgår  
omedelbart till utrikes ort: 
 
för stycket    50 
   
då det ankommer omedelbart från eller afgår  
omedelbart till inrikes ort: 
 
för stycket    50 
 
brutet tal af ton beräknas icke. 
 
För fartyg, som gör regelbundna resor mellan  
hamnen och viss annan ort efter en på förhand  
kungjord och hamnförvaltningarna delgifven  
plan (turlista) eller som i sådant ställe insättes i  
dylik reguliär fart, erlägges endast 50 procent  
af förestående afgifter. 
 
Afgår och ankommer dylikt fartyg och till hamnområdet under samma dag tillsammans fyra 
gånger eller därutöfver, erlägges endast 25 procent af förestående afgifter. 
 
För fartyg af mindre nettodräktighet än 10 tons utgår förnyad afgift efter högst 6 dagars 
kvarliggande vid kaj eller brygga. 
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Från hamnafgift för fartyg äro befriade: 
 
1). båtar (farkoster) af tre tons nettodräktighet eller därunder; 
2) fartyg, som tillhör kronan eller främmande nations örlogsflotta; 
3) följande fartyg, då de icke begagnas till att mot afgift föra passagerare eller varor, 
nämligen: 
a) fartyg, som tillhör svenskt eller utländskt priviligieradt segelsällskap; 
b) fartyg, som genom inredning eller utrustning visas vara afsedt till dykeri- och 
bärgningsföretag; 
c) bogseringsfartyg vid färd för utförande till eller utförande från hamnen af annat fartyg eller 
vid färd omedelbart efter införandet eller utförandet; samt 
d) fartyg vid prof- och besiktningsresa; 
4) fartyg, som till följd af storm, sjöskada ellereljest för trängande nöd anlöper hamnen eller 
efter utgående från hamnen för motvind eller på grund af annat dylikt hinder dit återvänder, 
innan den tillämnande resan fullbordats, under örutsättning att fartyget icke där lossar andra 
varor än dem, som i fartyget åter intagas, ej heller i öfrigt intager andra varor än 
skeppsförnödenheter för fartygets behof såsom proviant och kol, ej heller aföämnar eller 
mottager passagerare; 
5) fartyg, som erlagt hamnafgift för utgåendet, men för intagande af lastfyllnad åter besöker 
någon af stadens hamnar, dock efter anmälan därom till hamnkaptenen, 
6) fiskbåtar, som endast användes för fiske. 
 
B.För varor, 
 
Hamnafgift lägges för varor, som i   Kvantitet   Avgift. 
hamnen lossas eller lastas samt därvid   för  öre 
föras öfver hamninrättningen tillhörig   beräkningen. 
kaj eller brygga: 
 
Alun    100 kg  10 
Ammunition    ”  30 
Apoteksvaror   ”  100 
Asfalt    ”  5 
Aska    ”  10 
Band, se Väfnader 
Bark    ”  5 
Bast    ”  10 
Beck    ”  5 
Ben, oarbetat    ”  5 
Ben, arbetadt, andra slag än benmjöl  ”  25 
Benmjöl, se gödningsämnen 
Bleckslageriarbeten   ”  20 
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Blommor och växter, naturliga  ”  20 
”              konstgjorda  ”  150 
Bly, se metaller   ” 
Blånor    ”  10 
Bomull    ”  20 
Borst, se hår 
Borstbindarearbeten   ”  20 
Briketter af stenkol, brunkol etc.  hl.  1,5 
Brännvin, se Spritvaror 
Bröd    100 kg.  10 
Båtar, rodd- segel- och motor  st 50 för mindre 
    St. ” för skeppsbåar o. d.  
Böcker    100 kg  20 
Bönor, se Spannmål. 
Cement    hl.  5 
Dref och drefmat   100 kg.  15 
Fernissa    ”  20 
Fisk, färsk sill   hl.  5 
        , saltad eller inlagd   100 kg  19 
        , torr eller rökt   ”  15 
Anjovis i tunnor vid införsel  per 1/1 t:a  10 
” ”   ”  5 
Fisk, Anjovis i tunnor vid utförsel  100 kg  3 
Fjäder    ”  50 
Flyttsaker    --  -- fria 
Fläsk, se Kött, 
Foderkakor och fodermjöl   100 kg  5 
Frukter, bär och grönsaker, friska  ”  10 
”    torkade  ”  15 
”     inlagda eller saltade ”  20 
Frö, hamp-, lin-, rof- och raps   ”  10 
        Andra slag, ej hänförliga till spannmål ”  10 
Fåglar, lefvande, se Kreatur: fjäderfå. 
Färger och färgningsämnen: indigo.  

kochenilj och anilin ”  30 
  rödfärg och bresilja ”  10 
  målarefärger  ”  10 
  andra slag  ”  10 
Färgträ    ”  10 
Galanterivaror   ”  100 
Garn:  ull-   ”  20 
 linne- och lump  ”  20 
 bomulls-   ”  20 
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 jute-   ”  20 
 andra slag samt fisknät  ”  20 
Gevär, skjut- revolvrar o. d.  ”  100 
Gips och gipsarbeten   ”  10 
Glas: buteljer, flaskor, bunar o. d. ”  20 
 fönster- och spegel-  ”  25 
 andra slag   ”  25 
Glaskärl och krossglas   ”  5 
Gryn:  af spannmål   ”  5 
 andra slag   ”  5 
Guldsmedsarbeten   ”  300 
Guttaperka och kautchuk: oarbetad  ”  20 
  arbetad  ”  30 
Gödningsämnen   ”  5 
Halm    ”  3 
Hampa    ”  15 
Harts    ”  10 
Hattar, se Kläder 
Horn;  oarbetadt eller raspadt  ”  5 
 arbetadt   ”  25 
Hudar och skinn: ej hänförliga till pälsverk; oberedda ”  15 
        beredda   ”  30 
        pälsverk; oberedda  ”  25 
   beredda  ”  50 
Humle    ”  40 
Husgeråd, se Möbler 
Hår: tagel    ”  40 
        andra slag   ”  40 
Hö    ”  3 
Instrument:  musik- fortepiano  st  200 
 andra slag   100 kg  200 
 andra: otiska   ”  200 
Ister, se Talg etc 
Jute    ”  10 
Järn, se Metaller 
Järnvägsmaterel:  lokomotiver  ”  10 
  Järnvägs- och spårvagnar ”  10 
  Andra slag    7 
Jäst    ”  20 
Kaffe    ”  25 
Kakao    ”  25 
Kakel, se Lervaror 
Kalk,  osläkt   hl  2 
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 släkt   ”  2 
Kautchuk, se Guttaperka. 
Kemisk-tekniska preparat, ej specif.  100 kg  25 
Kläder och klädesplagg   ”  50 
Koks, se kol. 
Kol: trä. Samt sten. Och koks  hl  1,5 
Konserver, ej specifierat   100 kg  50 
Konstull eller shoddy   ”  15 
Koppar, se Metaller.    
Korgmakarearbeten   ”  25 
Kork, arbetad, alla slag   ”  100 
Korkbark      25 
Korta varor, ej specifierade    50 
Kreatur:  hästar   st  100 
Kreatur:  nötkreatur   st  50 
 Får och svin   ”  25
 andra slag   --  --fria 
Krita:  omalen   100 kr  3 
 malen eller slammad  ”  3 
Krollsprint    ”  20 
Krukmakarearbeten, se Lervaror  
Krut och andra sprängämnen  ”  30 
Kryddor, ej specifierade   ”  20 
Kött och fläsk   ”  10 
 
Leksaker    ”  40 
Lera:  eldfast   HL.  5 
 annan   100 kg  1 
Lervaror:  tegel: eldfast, äfvensom  

fasadtegel samt trottoarsten m. m.  1,000 kg  30 
 golf- och väggplattor (tiles) ”  30 
 rör- och brunnar m. m. glacerade 100 kr  3 
 mur- och tak- m. m. ogloacerade 1,000 st  20 
 kakel och krukmakaregods,  

ej specifierade  100 kg  10 
 porslin och fajans  ”  15 
Lim, alla slag   ”  10 
Lin, alla slag    ”  15 
Ljus, alla slag   ”  15 
Lumpor    ”  5 
Läderarbeten:  

sadelmakare och skomakarearbeten ”  25 
 amdra slag   ”  30 
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 Trätofflor   ”  10 
 
Majs, se Spannmål. 
Malm: järn   ”  2 
 andra slag   ”  2 
Malt, se Spannmål. 
Maltdrycker: på fat   100 liter  20 
 Glas å ½ liter   pr duss. 2 
 ”         2/3 ”   ”  4 
Manufakturvaror, se Koeta varor. 
Margarin, se Smör: konstgjordt. 
Maskin- och vagnsmörja   100 kg  10 
Maskiner, redskap och verktyg  ”  15 
Mattor, se Väfnader. 
Melass, se Sirap. 
Metaller:  bly, oarbetadt  ”  10 
 arbetadt     15 
 järn och stål: barlast och  

skrotgöten och smältstycken ”  5 
 smidt el. valsadt  ”  5 
 rör, valsade   ”  6 
 gjutgods   ”  8 
 manufaktursmide  ”  15 
 bleck och galvaniserad plåt ”  5 
koppar och legeringar däraf: 
 oarbetad   ”  10 
 samt skrot   ”  5 
 arbetad: plåt   ”  15 
 stänger   ”  15 
 tråd och duk   ”  15 
 andra slag   ”  10 
 andra slag: oarbetade samt skrot ”  10 
 arbetade   ”  20 
Mjöl, se Spannmål: malen 
Mjölj    --  -- fri 
Möbler, nya    100 kg  15 
 
Oljekakor, se Foderkakor. 
Oljor:  feta: lin-, rof- och raps-  ”  20 
 andra slag   ”  20 
 flyktiga   ”  20 
 mineral- och genom torr destilation  

framställda fotogen  ”  10 
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 s. k. råolja   ”  8 
Ost    ”  15 
 
Papp    ”  5 
Papper:  groft, kardus. Och annat  ”  5 
 Skrif- och tryck-  ”  5 
Pappersarbeten   ”  20 
Pappersmassa, se Trämassa. 
Porslin, se Lervaror. 
Potatis    --  -- fria 
Pälsverk, se Hudar och skinn. 
 
Redskap, se Maskiner etc. 
Repslagarearbeten, tågvirke  100 kg  10 
Ris, oskadat, eller paddy   ”  3 
Rotfrukter, ej specifierade   --  --- fria 
Rotting    100 kg  20 
 
Sadelmakarearbeten, se Läderarbeten. 
Salpeter    ”  10 
Salt,  oraffineradt   ”  2 
 raffineradt   ”  3 
Sand  1,000 kg  

   5 för stadens 
eget behov fritt 

Segelduk  100 kg  15 
Silke  ”  50 
Sirap och melass  ”  8 
Skiffer. tak-  pr 1,000 st  25 
Skodon, ej hänförliga till läderarbeten  100 kg  10 
Släjdvaror, ej specifierade  ”  15 
Smör: naturligt  -- -- fritt 
 konstgjordt (margarin)  --  -- fritt 
Snickarearbeten, se Trävaror 
Snörmakarearbeten   100 kg  50 
Socker: oraffineradt   ”  10 
 Raffineradt   ”  10 
Soda     ”  2 
Spannmål:  omalen, malt och kli  ”  3 
 malen: mjöl   ”  5 
Specerier, se Kryddor. 
Spritvaror: brännvin och sprit: på fat  100 liter  50 
 ”               buteljer ”  60 
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 ”               andra kärl ”  50 
 arrak, konjak, rom och punsch: på fat ”  80 
    på buteljer #”  100 
    andra kärl ”  80 
 denaturnerad sprit  ”  15 
Sprängämnen, se Krut. 
Späck, se Talg etc. 

Stearin     100 kg 
 15 

Sten:  oarbetad   1,000 kg  5 
 arbetad gat-   ”  10 
 slip- och kvarnstenar  ”  20 
 andra slag   ”  20 
Stolmakarearbeten, se Trävaror: snickarearbeten. 
Strumpstolsarbeten   100 kg.  30 
Stål, se Metaller. 
Stärkelse     ”  15 
Superfosfat, se Gödningsämnen. 
Svafvel     ”  10 
Svamp- sug- eller tvätt-   ”  200 
Svarfvarearbeten, se Trävaror.  ” 
Sågspån     hl.   1 
Såpa     100 kg.  15 
Sängkläder     ”  20 
 
Tagel, se Hår. 
Talg, ister, späck och tran   ”  20 
Tapeter, se Pappersarbeten. 
Te     ”  50 
Tegel, se Lervaror. 
Tenn, se Metaller. 
Tjära     ”  5 
Tobak:  oarbetad, blad och stjälk  ”  25 
 arbetad:  cigarrer och cigaretter ”  75 
   andra slag  ”  25 
Tomkärl:  nya   ”  10 
 begagnade   ”  5 
 ” som returneras -- -- -- fria 
Torfmull och torfströ   pr bal ” 5 
Tran, se Talg etc, 
Tråd, ej specifierad, se Garn. 
Trämassa:  våt   100 kr  3 
 torr   ”  5 
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Trävaror:  timmer och mastträ, spiror, bjälkar,  
sparrar och därmed jämförligt större virke, kub.met.  5 
 plankor, battens o. bräder samt annat  
därmed jämförl. virke   ”  5 
grufstolpar och syllar samt annat  
därmed jämförligt mindre virke ”  5 
ved   kub.met.  5 
stäfver och ekrar  ”  5 
takspån (se snickarearbeten) ”  5 
 virke af utländskt träslag  ”  5 
svarfvare- och snickarearbeten  
(utom möbler)  100 kg  15 
tändstickor   ”  10 
andra slag   ”  10 

Träd    ”  20 
Tändstickor, se Trävaror. 
 
Ull    ”  20 
Ur:  fick   ”  500 
 Andra slag   ”  50 
 
Vadd     ”  20 
Vagnar och åkdon: finare   pr st.  200 
 simplare och arbets- järnvägs- och  

spårvagnar (se Järnvägsmateriel  
barnvagnar   ”  10 

Verktyg, se Maskiner etc. 
Vin och fruktsaft: på fat   100 liter  50 
              Buteljer  ”  75 
Vitriol    100 kg  10 
Väfnader:  siden   ”  50 
 ylle   ”  30 
 bomull   ”  20 
 linne- och hamp.  ”  20 
 jute-   ”  10 
 linoleum   ”  10 
 andra slag   ”  20 
växter, se Blommor 
 
Zink, se Metaller 
 
Ägg     --  -- fria, 
Ättika    100 lit.  5 
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Varor här ofvan icke specifierade  100 kg  5 
    1 hl.   5 
    Eller 100 kbdm. 
 5 
 
Minsta afgift för en varupost är 5 öre. 
 
Vid afgiftsberäkning uppkommande brutet tal af öre uteslutes. 
 
För varor, som lastas eller lossas vid enskilda bryggor inom hamnområdet eller varor, som 
lastas eller lossas å redden, utan att föras öfver hamninrättningens kajer eller bryggor, 
erlägges hamnafgiften med hälften af de i taxan bestämda beloppen. 
 
Varor, som angifvas till nederlag och för hvilka vid uppläggningen hamnafgift erlägges, äro, 
då de vid förtullning till annat nederlag eller för reexport åter utföres, från ny sådan afgift fria. 
 
Varor, som angiv´fvas till transitupplag äro vid uppläggningen befriade från hamnafgift men 
däremot underkastade hamnafgift vid förtullning eller öfverflyttning på nederlag eller 
reexport eller öfverflyttning till annat transitupplag. 
 
Från hamnafgift för varor äro befriade: 
 
1). Försvarsverket tillhöriga varor äfvensom de öfriga kronans varor, som icke äro afsedda att 
användas vid bedrifvande af industriell eller därmed jämförlig verksamhet; 
2) postförsändelser, 
3) passagerares reseeffekter; 
4) varor, för vilka afgift å järn- och metallvåg betalas; 
5) varor, som lossas från sådant fartyg, hvarom förmäles i 4) härofvan under rubriken ”Från 
hamnafgift för fartyg äro befriade”, och åter utföres med samma fartyg; 
6) barlast af sand och skrotsten. 
 
Lindring i eller befrielse från fastställd hamnafgift eller andra fastställda taxebestämmelser må 
ej medgifvas viss trafikant, utan skall efter bestämd, på förhand kungjord samt 
kommerskollegium och Kungl. Maj:ts befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län 
delgifven grund tillkomma en hvar trafikant under lika förhållande. 
 
Stadsfullmäktige äga att i de här stadgade hamnafgifterna göra de ändringar, som kunna af 
blifvande förhållanden föranledas. 
 
 
1910 Lysekils kommun  N:r 7. 
Stadsfullmäktiges Handlingar  
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Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 3 Juni 1910. 
 
Frånvarande var med anmäldt och godkändt förfall Herr lilliehöök.  
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 78. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Nilsson och Laurin. 
 
§ 79. 
Genom Magistraten hade infordrats Stadsfullmäktiges förklaring öfver de besvär, som Herr 
Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök anfört öfver Stadsfullmäktiges beslut den 14 sistlidne April 
angående beviljandet af anslag till samskolan dels för nnevarande år ytterligare 500 kronor, 
att för ändamålet upplånas, och dels för hvart och ett af åren 1911 och 1912 ett belopp af 
3,000 kronor. 
 
Besvärshandlingarna , som nu föredrogos, utvisade, att besvären grundade sig därpå, att då 
endast 15 av 23 ledamöter röstat för anslagsbeviljandet och den enligt klagandens mening för 
ifrågavarande besluts fattande nödiga röstpluraritet ej uppnåtts, beslutet vore olagligt, hvarför 
klaganden yrkade, att Konungens Befallningshafvande måtte med upphäfvande af beslutet 
ifråga, förklara att Stadsfullmäktige bifallit af klaganden å sammanträdet ifråga väckt förslag 
att utom det för innevarande år redan beviljade anslaget å 2,500 kronor bevilja samskolan ett 
lika stort anslag för hvartdera af åren 1911 och 1912, samt att om detta yrkande ej kunde 
bifallas, beslutet i sin helhet måtte varda upphäfdt. 
 
Ordföranden uppläste härefter ett af honom affattadt förslag (se Bil.) till förklaring öfver 
besvären, hvaruti föreslogs, att Stadsfullmäktige skulle yrka, att Konungens 
Befallningshafvande måtte lämna besvären utan afseende eller i annat fall till förnyad 
behandling af Stadsfullmäktige. 
 
Under diskussionen af: 
 
Herr ’Jonsson m. fl. att Stadsfullmäktige måtte gilla ordförandens förslag till förklaring. Dock 
med uteslutande af yrkandet om återförvisning af ärendet till förnyad behandling. Förklaring 
borde med ordförandens förslag till grundval uppsättas af ordföranden i förening med Herr 
Borgmästaren Sundberg. 
 
Herr Richter, som ansåg öfverklagade beslutet olagligt, yrkade ogillande af ordförandens 
förslag till förklaring. 
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Fullmäktige beslöto härefter med afslag å Herr Richters yrjande bifalla Herrar Jonssob´ns 
med fleres yrkande, eller att ordföranden i förening med Herr Borgmästaren Sundberg, som 
åtog sig uppdraget, skulle uppsätta en förklaring i huvudsaklig öfverensstämmelse med 
ordförandens förslag, dock med uteslutande af det alternativa yrkandet på återförvisning af 
ärendet till förnyad behandling. 
 
§ 80.  
Följande från Lysekils Järnvägsaktiebolag inkomna anmälan lästes och skulle läggas till 
handlingarna: 
 
”till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Härmed får jag anmäla att vid konstituerande bolagsstämma den 7 i denna månad Lysekils 
Järnvägsaktiebolag blifvit bildadt, att att bolagsstämman till ledamöter i styrelsen utsett för 
Lysekils stad vice Konsuln Aug. Lysell, Borgmästaren Axel Sundberg och Förste 
Stadsläkaren Axel Nilsson, för landstinget Riksdagsmannen Oscar N. Olsson i Broberg samt 
för öfriga kommuner och enskilde aktieägare Godsägaren Gustaf Hjort äfven som att styrelsen 
inom sig utsett till ordförande vice Konsuln Aug. Lysell och till vice ordförande Borgmästare 
Axel Sundberg. 
 
Lysekil den 12 Maj 1910. 
 
För Lysekils Järnvägsaktiebolag: 
AUG. LYSELL.” 
 
§ 81. 
Herr Ordföranden föredrog följande skrivelse, om han upptog såsom egen motion: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Då intet svar avlåtits på vår skrivelse ”Till Herrar Borgmästare och Råd i staden Lysekil”, 
huruvida Lysekils stad skulle vilja införliva Slätten jämte kringliggande delar eller ejm och då 
det efter skrifvelsens inlämnade redan hållits tvänne stadsfullmäktigesammanträden utan att 
nämnda skrivelse kommit fram, fram, få vi härmed, enligt det råd Svenska Stadsförbundet 
givit, vända oss direkt till Herrar Stadsfullmäktige för att begära ett svar å densamma. 
Samhället bedriver nämligen så snart som möjligt, i den händelse att staden ej vill ingå på 
någon underhandling om en införlivning, påbörja arbetet för köpings bildande. 
 
Undertecknade anhålla därför vördsammast 
 
att Herrar Stadsfullmäktige ville vid nästa stadsfullmäktigesammanträde till behandling 
upptaga frågan om Slättens jämte kringliggande delars införlivning med Lysekils stad samt att 
Herrar Stadsfullmäktiges svar härå i protokollsutdrag oss tillsändas. 
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Slätten, Lysekil den 28 maj 1910. 
OSCAR FR. HEDÉN. FERD. LJUNGGREN. 
 
Under den i ärendet uppkomna diskussionen framhöll Herr Nilsson såsom sin åsikt, att det 
med hänsyn till särskilt sjukvårds- och fattigvårdsförhållanden icke vore lämpligt att nu 
införliva Slätten med staden utan bättre att vänta därmed, till bättre utredning om dessa och 
andra förhållanden vunnits. 
 
Följande yrkande gjordes, nämligen af: 
 
Herr Andersson, som trodde att en dylik införlifning skulle genom ökad fattigvård m. m. 
betydligt öka den nuvarande bevillningen, afslag å ofvanberörda framställning samt Herrar 
Lindman, Wallén och Gustafsson, vilka båda senare förklarade sig anse införlifningen ifråga 
böra ske snarast möjligt den anmärkta faran för kade utgifter och svårare sanitära förhållanden 
delvis ogrundad och delvis skola uppvägas af motsc´varande fördelar, ärendets öfverlämnande 
för utredning fortast möjligt till den kommitté, som för Slättens införlivning med Lysekil den 
26 September 1907 tillsatts. 
 
Stadsfullmäktige beslöto med afslag å Herr Andersson yrkande att i enlighet med Herr 
Lindmans med fleres yrkande öfverlämna ärendet till ofvannämnda kommitté för utredning. 
 
§ 82. 
Magistratens anhållan om Stadsfullmäktiges yttrande angående Lysekils 
Brännvinsförsäljningsaktiebolags anbud å öfvertagande af detaljhandeln med brännvin här i 
staden under åren 1911, 1912 och 1913 jämte därtill hörande handlingar föredrogs. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt tillstyrka, att anbudet ifråga måtte antagas. 
 
§ 83. 
Enligt inkommet och nu företaget förslag af Drätselkammaren beslöto Stadsfullmäktige att 
utse ombud med uppdrag att vid auktionen den 4 dennes å bl. a. del av inägolotten n:o XXI å 
härstädes å stadens vägnar närvara och, om antagligt pris erhölles, inköpa den del af nämnda 
ägolotten, som vid auktionen komme att försäljas. 
 
Till ombud utsågos Herrar Lindman och Luckey. 
 
Ombuden erhöllo samma brmyndigande jämväl beträffande del a finägolotten N:o XXII, som 
också vid nämnda auktion skulle försäljas. 
 
Härefter beslöts enhälligt, att om köp af jorden ifråga eller del däraf komme till stånd, medel 
till gäldande af köpeskillingen därför skulle anskaffas genom upplåning på kortare tid än 2 år. 
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Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 84. 
En från Lyse och Lysekils Trädgårdsplanteringsförening inkommen, af Herr Lindman såsom 
egen mption upptagen ansökan om ett bidrag från staden för innevarande år af 100 kronor 
föredrogs och remitterades till Drätselkammaren för yttrandes afgifvande. 
 
§ 85. 
Herr Lillehöök hade inkämnat fäljande skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Den 6 dennes beslöto Stadsfullmäktige på Hamnstyrelsens förslag att till Konungens 
Befallningshafvande ingifva ansökan om utläggning af en pir i norra hamnen som skydd för 
den inre hamnen. 
 
Enligt Hamnstyresens förslag skulle piren byggas af skrotsten och skulle, enligt hvad Herrar 
Gunnerson och Ordföranden upplyse, arbetet därmed ej komma att medföra några vidare 
kostnader, 
 
Då emellertid piren äfven skall användas som angöringsplats, förutsätter detta, att den förses 
med en därför lämplig öfverbyggnad, så solid byggd, att den ej bortspolas af sjön, och då man 
ej kan ålägga Granitaktiebolaget C. A. Kullgrens Enka att utföra en dylik öfverbyggnad, så 
kan jag ej finna annat än att arbetet ifråga kommer att medföra afsevärda kostnader, och då 
det slutligen synes vara Hamnstyrelsens mening, att, när Konungens Befallningsh. bifallit 
ansökan, utan vidare sätta arbetet igång, får jag härmed föreslå att Stadsf. beslutar: 
 
ålägga Hamnstyrelsen dels inkomma med utredning öfver kostnaderna för bemälte pir samt 
dels afvakta Staddsfullm. bifall till arbetets utförande. 
 
Lysekil den 30 Maj 1910. 
 
B S. LILLIEHÖÖK.”  
 
Skrifvelsen lästes och bordlades. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeras: 
MAGNUS RADHE. 
AXEL NILSSON. 
L. LAURIN. 
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Att ofvanstående protokollblifvid efter förut skedd kungörelse och justaring offentligen 
uppläst å Rådhuset Torsdagen den 16 Juni 1910 kl. 3 e. m.; betygas: 
 
MAGNUS RADHE. 
 Josef Centerwll. 
 
 
Bil. till prot. N:o 7, § 79. 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige. 
 
Med anledning af Öfverste Lilliehööks besvär öfver Stadsfullmäktiges beslut af den 14 sistl. 
April om förhöjt anslag till Lysekils Samskola, får jag anföra. 
 
Då en ledamot var frånvarande vid nämnda sammanträde och voteringen om anslaget utföll 
med 15 röster för japropositionen mot 8 för nejpropositionen, ansåg jag mig kunna fälla 
utslaget till förmån för den förra, oaktadt det fattades en bråkdel af 1 röst i 2/3 majoritet. Vid 
behandlingen af motionen rådde tvifvel om huruvida det begärda anslaget af 500 kr. för 1910 
skulle anses som ny fråga då anslag till Samskolan utgått under flera föregående år, och detta 
gaf mig anledning behandla ärendet såsom protokollet utvisar. Som anslaget gällde en för 
samhället nödvändig skola, och densamma genom det förhöjda anslaget kunde erhålla större 
statsanslag samt därigenom sättas i tillfälle anskaffa en ytterligare högst behöflig lärarekraft 
och utvidga skolan, så var min uppfattning, att majoritetens beslut borde gälla, hvilken med 
klubbslag befästades. 
 
Klaganden har i sin till besvären fogade bilaga Fullm. Protokoll N:r 4, hänvisat till 
justeringsmännens anmärkning mot min i ärendet framställda proposition och att orden ”att å 
stadens skattskyldiga innevånare uttaxeras” bör ur protokollet utgå. Justeringsmännen, 
klaganden och Herr Richter, ha därmed ådagalagt, att de icke uppfattat propositionen, ty 
såsom jag vid sammanträdet den 6 sistl. maj i § 69 förklarade, framställdes 
voteringspropositionen tvenne gånger och godkändes denna f Fullmäktige samt upptecknades 
af sekreteraren. Orden ”stadens skattskyldiga innevånare” kom visserligen icke att särskildt i 
propositionen nämnas utan endast orden ”att uttaxeras”, enär det låg i sakens natur att någon 
uttaxering för 1911 & 1912 icke kunde å någon annan än stadens skattskyldige innevånare af 
Stadsfullmäktige beslutas, hvarom den föregående diskussionen tydligen bar vittne, hvadan 
beslutas, hvarom den föregående diskussionen tydligen bar vittne, hvadan någon tvekan 
därom icke rådde. 
 
På grund af hvad jag här anfört, får jag föreslå, att Herrar Stadsfullmäktige med handlingarnas 
återställande och med bifogade af protokollet af den 6 sistl. maj besluta anhålla att Kon. 
Bef:he lämnar besvären utan afseende eller i annat fall åter förvisa öfverklagade beslutet till 
förnyad behandling af Stadsfullmäktige. 
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Lysekil d. 31 Maj 1910. 
 
MAGNUS RADHE. 
 
 
1910 Lysekils kommun n:R 8. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 20 Juni 1910. 
 
Frånvarande med anmälda och godkända förhinder: Herrar Jonsson, Gunneson och Mattsson. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 86. 
Af Magistraten hade ingifvits följande: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet hos Magistraten i Lysekil å Rådhuset den 6 Juni 1910. 
 
§ 81. Till Magistraten hade inkommit en så lydande framställning: 
 
”Till Magistraten i Lysekil. 
 
Ett i Lysekil allmänt förekommande oskick är kortspel, som särskildt under 
sommarmånaderna i stor utsträckning bedrifves i det fria.  
 
Vi behöfva icke påpeka att då det, som ofta är fallet, spelas om jämförelsevis höga summor 
detta medför stora olägenheter för vederbörandes ekonomo. En än större fara synes oss dock 
ligga deri att kortspel i det fria innebär en stor frestelse för de unga. Än fler olägenheter skulle 
kunna påpekas men som dock torde vara kända.  
 
På en hel del platser ha myndigheterna utfärdat förbud för kortspel i det fria, hvilket förbuds 
efterlevande tillses af polismyndigheten, I vissa fall har även stipulerats låga böter för 
öfverträdelse af dylikt förbud. 
 
De ovan påpekade olägenheterna här i staden synes oss påkalla åtgärder i liknande syfte. 
 
På grund häraf få vi hemställa att Magistraten måtte vidtaga åtgärder för utfärdande af laga 
förbud mot kortspel i det fria. 
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Lysekil den 4 juni 1910. 
 
för Lysekils Nykterhetsföreningar Centralkommitté 
AXEL DAHLSTRÖM. O. A. LUNDQVIST. N. M. JOHANSSON. 
 KARL. J. JOHANSSON. F. FERLING. 
 
Efter föredragning häraf beslöt Magistraten föreslå Stadsfullmäktige att jämlikt 20 § i 
Ordningsstadgan för rikets städer den 24 mars 1868 hos Kongens Befallningshafvande söka 
tillfredsställelse å en så lydande 
 
”ORDNINGSFÖRESKRIFT” 
 
En hvar, som uppehåller sig utomhus å inom stadsplanen belägna allmänna platser och andra 
staden, kyrkan eller skolan tillhöriga områden, förbjudes att därstädes idka kortspel. 
 
Den, som bryter häremot, böte, såvida förseelsen ej är straffbar enligt allmän lag, från och 
med två till och med etthundra kronor.” 
 
Som ofvan. 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Efter föredragning häraf beslöts att i enlighet med Magistratens förslag hos Konungens 
Befallningshafvande söka fastställelse å en ordningsföreskrift af den lydelse, som ofvan 
antecknade protokollsutdrag utvisade. 
 
I sammanhang härmed behandlades ett f Drätselkammaren väckt förslag, att Stadsfullmäktige 
måtte besluta att hemställa hos Magistraten att dels vidtaga lämpliga åtgärder för förhindrande 
af kortspel å stadens berg och allmänna platser och dels låta stadens poliser tillse, att icke 
oordning eller ofog sker i Stadsparken och andra allmänna planteringar. 
 
Stadsfullmäktige, som ju redan fattat beslut rörande förhindrande af kortspel å allmänna 
platser här i staden, hvadan något nytt beslut på grund af Drätselkammarens framställning i 
denna del ej erfordrades, beslöto beträffande senare delen af Drätselkammarens framställning 
att hos Magistraten hemställa i enlighet därmed. 
 
§ 87. 
 
En genom Magistraten öfverlämnad skrifvelse af Herr Kaptenen, Grefve Carl Cronstedt med 
hemställan, att Stadsfullmäktige ville bevilja ett belopp af 288 kronor 55 öre till gäldande af 
kostnader för förplägnad af officerare och underofficerare under fjoråret vid den härstädes 
förlagda militärkommenderingen föredrogs. 
 



 1910 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro Sällskapet Strömstierna 
 Sida 83 
 

Stadsfullmäktige, som icke funno skäl föreligga för nämnda anslags beviljande, beslöto afslå 
framställningen i fråga. 
 
§ 88. 
Uti ingifvet protokollsutdrag hade Hamnstyrelsen hemställt om Stadsfullmäktiges 
godkännande af ett utdraget bilagdt, af Majoren m. m. Th. Helleberg uppgjordt förslag till 
kajbyggnad i norra hamnen, hvilket förslag afsåge att lända till efterrättelse såväl för 
pågående utfyllnader i sjön som för ett framtida kajarbete. 
 
Major Hellebergs kostnadsförslag, som åtföljdes af kartskizzer hade följande lydelse: 
 
”FÖRSLAG TILL KAJER I LYSEKILS NORRA HAMN. 
 
Af Lysekils hamnstyrelse har jag anmodats upprätta förslag till kajer i stadens norra hamn. 
 
Vid i anledning häraf verkställda grundundersökningar har beträffande bottnens beskaffenhet 
utrönts följande. 
 
Tillförlitlig byggnadsgrund finnes med nedan angifna undantag öfverallt i den blifvande 
kajens sträckning. Denna grund, som lutar omkring 1:5 utåt, täckes, för den ej, såsom i 
närheten af Dynaskäret, består af berg, utaf ett lager sandblandad lera samt ett ofvanpå leran 
liggande ytlager af grus och sten 0,2-0,7 meter tjockt. Detta ytlager har vid borrning i 
sektionerna 0, 20, 40, 60, 80, 120, 160, 191, 200, 210, 220, 240 och 280 (se plankartan) 
öfverallt, om ock med någon svårighet kunnat genomträngas med sanden sedan obehindrat 
förts genom leran ned till fasta botten. Fastän utfyllning af sten skett utefter hela stranden 
ända ut emot den föreslagna kajlinjen, har dock ingenstädes kunnat förmärkas något 
genombrott af ytlagret eller utskjutning af leran. 
 
I hamnens innersta del mellan Kölhalningsbryggan och Fiskbryggan har däremot vid borrning 
till 17 meters djup icke påträffats annan jordmån n sandblandad lera, hvilken dock är så 
stenbryggor och stenfyllning. 
 
Ehuru af de vid undersökningen gjorda iakttagelserna alltså tyckes framgå, att bottnen sådan 
den är skall kunna utan förstärkning bära en kajbyggnad, har jag dock icke ansett mig kunna 
härpå basera det begärda kajförslaget. Fullt betryggande säkerhet för en kajbyggnad anser jag 
endast kunna vinnas genom att muddra sig ner till fasta bottnen, fylla rännan med skärf och 
därofvanpå uppmura kajen. 
 
Efter dessa grunder har bilagda förslag till kajer uppgjorts. Detsamma upptager 324 meter kaj 
med vattendjup å olika sträckor af 2, 2,5, 3,5 och 4,5 meter för en beräknad kostnad af 
121,500 kronor, inberäknadt 20 % tillägg till den egentliga arbetskostnaden för arbetsledning 
och oförutsedda utgifter. Kajmuren har tänkts lagd af dykare utan fångdamm. 
 



 1910 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro Sällskapet Strömstierna 
 Sida 84 
 

Vid förslagets uppgörande har antagits, att den vågbrytare, hvartill jag uppgjorde förslag den 
29 April 1910, är fullbordad. Genom denna bildas fullständigt skydd för de innanför varande 
kajerna. 
 
Liknande skydd kan, om så visar sig behöfligt, beredes för de yttre kajerna genom utbyggande 
af en vågbrytare från Dynaskär. Någon sådan har emellertid icke upptagits i förevarande 
förslag, de densamma kan utföras af stenaffall från närliggande stenhuggerier utan någon 
egentlig kostnad för samhället. 
 
Karlstad den 30 Maj 1910. 
 
TH. HELLEBERG. 
Distriktschef i västra väg- och vattenbyggnadsdistriktet.” 
Efter föredragning och granskning af dessa handlingar, blev ärendet på förslag af Herr 
Lilliehöök remitteradt till Byggnadsnämnden för yttrande, huruvida förslaget öfverensstämde 
med stadsplanen. 
 
§ 89. 
Bordlagda, under § 29 här ofvan senast antecknade ärendet rörande reglemente för 
Fattigvårdsstyrelsen företogs nu åter till behandling. 
 
Fattigvårdsstyrelsens förslag genomgicks nu punkt för punkt och vann Fullmäktiges gillande 
med nedannämnda undantag. 
 
Vid behandling af § 1 i förslaget yrkade Herr Sterner med instämmande af Herr Anderson, att 
den af reservanterna inom Fattigvårdsstyrelsen föreslagna punkten: ”De som åtnjuta fattigvård 
äro pliktiga att., om Fattigvårdsstyrelsen pröfvar lämpligt, emot ersättning emottaga i sina 
hem sådana personer, som äro i behof af tillsyn eller vård” skulle här inryckas. 
 
Herr Gustafsson yrkade bifall till Fattigvårdsstyrelsens förslag till § 1, i hvilket yrkande 
Herrar Lindman och Christensson instämde.  
 
Sedan ordföranden förklarat sig anse proposition på bifall till Herr Sterners förslag vara med 
nej besvarad, begärdes votering, som verkställdes efter följande godkända 
voteringsproposition: ”Den som vill bifalla reservanternas inom Fattigvårdsstyrelsen förslag, 
röstar ja, den det icke vill, röstar nej; vinner nej, har majoritetens inom Fattigvårdsstyrelsen 
förslag vunnit godkännande”. 
 
Vid upprop röstade härefter samtlige ledamöter nej utom Herrar Anderson och Sterner, hvilka 
röstade ja. 
 
Med 18 röster mot 2 hade alltså nej-propositionen bifallits. 
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Vid behandling af § 2 beslöts på förslag af Herr Lilliehöök, att i första punkten orden ”som 
tillika är kassör” skulle utgå och i stället efter ordet ”suppleanter” skulle tilläggas följande 
mening: ”Styrelsen utser inom sig kassör”. 
 
Ett af ordföranden framställt förslag, att andra punkten i § 7 skulle utgå, afslogs. 
 
Herr Sterner yrkade bifall till reservanternas inom Fattigvårdsstyrelsen förslag om tilläggande 
af ett mom. 12 under § 11 af följande lydelse: ”att ifråga om öfriga förhållanden rörande 
fattigvården ställa sig till noggrann efterlefnad Kungl. Maj:ts nådiga förordning rörande 
fattigvården den 9 Juni 1871”. Herr Lilliehööks yrkade bifall till förslaget med den ändring, 
att orden ”den 9 Juni 1871” utelämnades. 
 
Fullmäktige beslöto med afslag å Herr Sterners yrkande bifalla Herr Lilliehööks förslag. 
 
Vid behandling af § 12 beslöts, att orden i punkt 5: ”att förvalta fattigvårdens medel, göra” 
skulle utbytas mot: ”att öfvervaka, att af fattigvårdens medel göras”. 
 
Beträffande formuleringen af § 14 beslöts dels, på förslag af Herr Gustafsson att i punkt 1 
utbyta ordet ”eller” mot ”men företrädesvis” och dels på förslag af Herr Nilsson att i punkt 2 i 
stället för ordet ”eftersätta”, som skulle utgå, efter ordet ”sätt” insätta ordet ”försumma”. 
 
Vidkommande Fattigvårdsstyrelsens förslag till reglemente för tillsyningsmannen i fattighuset 
och för tillsyningsmannen öfver i Lysekil utom fattighuset boende understödstagare gjordes 
inga ändringar eller tillägg. 
 
§ 90. 
Uti förut behandlade och under § 57 här ofvan antecknade ärendet angående utdragning af de 
allmänna kloakledningarna i Sillgränd hade Drätselkammaren inkommit med yttrande, som 
nu föredrogs. 
 
Drätselkammaren, som ansåge de ingifna anbuden för höga och att arbetet med hänsyn till de 
ändringar som skett beträffande utfyllnaden ifråga och att den längre trumman, som utan 
olägenhet kunde ske ske, minskades till omkretsen, kunde utföras till en kostnad af högst 500 
kronor, hade beslutit föreslå Stadsfullmäktige att uppdraga åt Styrelsen för Lysekils Vattan- 
och kloakledningar att utföra arbetet ifråga, till hvars bekostande borde anslås ett belopp af 
500 kronor att för ändamålet ställas till nämnda Styrelses förfogande. 
 
Skulle möjligen detta belopp behöfva öfverskridas, borde Hamnstyrelsen, som ju droge 
inkomster af utfyllnaden för uppdragsplatser, ifylla det belopp, som ytterligare för arbetet 
erfordrades. 
 
Herrar Nilsson och Lindman yrkade bifall till drätselkammarens förslag, den förre, sedan han 
förklarat att Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar ej hade medel till arbetets 
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utförande samt att han ej trodde det vara skäl att allt för mycket minska den längre trummans 
omkrets. 
 
Sedan ordföranden förklarat, att äfven Hamnstyrelsen saknade medel fär ändamålet ifråga, 
och Herr Sterner upplyst, att entreprenören numera förklarat sig kunna utföra arbetet billigare 
än de förut tänkt sig, blef Drätselkammarens förslag bifallet med den af ordföranden 
föreslagna ändringen, att om anslaget å 500 kronor ej skulle räcka till. Styrelsen för Lysekils 
Vatten- och Kloakledningar akulle af Hamnstuýrelsen utbekomna erforderligt tilläggsbelopp 
af de medel, Hamnstyrelsen erölle för upplagsplatser å utfyllnaden ifråga. 
 
§ 91. 
De för afgifvande af yttrande med anledning af Herrar Gustafssons och Laurins under § 55 
här ofvan antecknade motion om förändring af tider för tillhandahållande åt allmänheten af 
brännvin, vin och öl tillsatta kommitterade hade inkommit med sitt yttrande, som nu föredrogs 
och hvaruti föreslogs, att Stadsfullmäktige dels skulle ingå till Lysekils 
Brännvinsförsäljningsaktiebolags styrelse med anhållan, att bolagets utminuterings- och 
utskänkningsställen måtte stängas kl. 2 e. m. på lördagar och helgdagsaftnar, och dels uttala 
sig för önskvärdheten af, att, när så kunde ske, såväl utskänkning som försäljning till 
afhämtning af vin och öl måtte inskränkas till samma tider som beträffande brännvin. 
 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med detta kommitterades förslag. 
 
§ 92. 
De för anskaffande af utredning af det under § 81 här ofvan antecknade förslaget om 
införlifning af Slätten m. fl. områden med Lysekils stad tillsatte komitterade hade ingifvit af 
däri åberopade bilagor åtföljdt yttrande. 
 
Efter föredragning häraf beslöts efter en stunds diskussion i frågan att bordlägga ärendet. På 
förslag af Herr Lilliehöök beslöts att låta trycka och bland Stadsfullmäktige utdela 
kommitterades yttrande i ärendet, hvilket yttrande var af följande lydelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
För utredning etc. --- Bil. § 92. 
 
§ 93. 
Sedan Drätselkammaren enligt inkommet och nu föredraget utdrag af dess protokoll besluit 
tillstyrka bifall till Herr Lindmans under § 84 här ofvan antecknade motion om ett statsbidrag 
af 100 kronor för detta år till Lyse och Lysekils Trädplanteringsförening, beslöto nu 
Fullmäktige enhälligt bevilja ifrågavarande anslag. Medel därtill skulle upplånas. 
 
§ 94.  
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Utom flredragningslistan föredrogs Konungens Befallningshafvandes genom Magistraten 
inkomna resolution på Stadsfullmäktiges jämlikt beslut den 6 nästlidne Maj till Konungens 
Befallningshavande öfverlämnade ansökan om tillstånd att få i norra hamnen utlägga pir i 
enlighet med Majoren m. m. Th. Hellebergs förslag. 
 
Resolutionen var af följande lydelse. 
 
”RESOLUTION. 
 
Som det icke kan anses tillkomma Konumgens Befallningshavande att uti förevarande ärende 
förordna, föranleder Stadsfullmäktiges beslut icke till något Landshöfdingeämbetets yttrande, 
med besked hvarom handlingarne varda återställda till Magistraten, som har att delgifva 
Stadsfullmäktige i Lysekil Landshöfdingeämbetets förevarande beslut. 
 
Göteborg i landskansliet den 15 juni 1910. 
 
Landshöfdingeämbetet 
 
ERNST THORÉN ELOF WARMARK.” 
 
Ärendet bordlades. 
 
§ 95. 
Herr Lindman anmälde att han och Herr Luckey jämlikt det den 3 dennes gifna, under § 83 
här ofvan antecknade uppdraget till ett pris af två kronor 80 öre per kvadrataln på auktionen 
den 4 dennes af Konsuln M. Radhe inköpt hans delar a finägolotterna N:o XXI a och XXII a. 
 
Fullmäktige uppdrogo nu åt Herrar Lindman ochLuckey att å stadens vägnar påskrifva 
vederbörande auktionsprotokoll. 
 
§ 96. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Carlsson och Kihlberg. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeras: 
MAGNUS RADHE. 
L. A. CARLSSON. 
AUG. L. KIHLBERG. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering offentligen 
uppläst å Rådhuset Måndagen den 4 Juli 1910 kl. 5 e. m.; betygas 
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MAGNUS RADHE. 
  Josef Centerwall. 
 
 
Bil. till prot. N:o 8, § 92. 
 
Till 
Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
För utredning af det inom Stadsfullmäktige af Magistraten under år 1906 väckta och på 
fullmäktiges pröfning beroende förslaget om införlifning af Slätten med flere områden i 
kommunalt, kyrkligt och judiciellt hänseende med Lysekils stad, få undertecknade, i egenskap 
af utsedda kommitterade, härmed anföra följande. 
 
Enligt uppgift från pastorsämbetet i Lyse församling utgjorde innevånarantalet å de tätt 
bebyggda områdena invid Lysekils stad följande:  
 
   År 1885 d. 31/12 År 1905 d. 31/12 
   Antal hus antal personer antal hus antal personer 
 
Höjden   6 27 11 76 
Liden   38 157 98 622 
Slätten   6 36 63 589 
  Summa 50 220 172 1287 
Dalskogen     36 164 
  Summa   208 1451 
 
Innevånareantalet den 31/12 1909 är ännu ej utrönt, men torde ha ökats med några personer. 
 
Beträffande influtna utskylder till kommunen, kyrkia och skola har utrönts, att dessa, i fråga 
om Slätten, Liden och Höjden uppgingo till:  
 
under år 1897    Kr.2005:92 
”            1904    ”   5590:25 
”            1905    ”    4619:35 
 
samt beträffande dessa tre lägenheter jämte Dalskogen:  
 
under år 1906    Kr. 5699:09 
”            1907    ”     6463:03 
”            1908    ”     7105:14 
”            1909    ”     9981:45 
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Hvartill kommer utskylderna för de stenhuggeribolag som drifva rörelse å områdena, men 
vikla ej häri beräknats. 
 
Vidare har inhämtats, att utgifterna för fattigvården å Slätten, Liden och Höjden uppgått till: 
 
under år 1898    Kr. 1508:17 
”             1904    ”     2105:- 
”             1905    ”     1995:- 
samt beträffande dessa tre lägenheter jämte Dalskogen: 
under år 1906    ”     3574:91 
”            1907    ”     3467:34 
”            1908    ”     5147:90 
”            1909    ”     3308:44 
 
Det är att märka att de höga utgifterna under år 1908 härröra från särskilda omständigheter, 
som äro att beteckna såsom undantagsfall. 
 
De kostnader, som den ifrågavarande införlivningen kommer att medföra ha vi beräknat på 
följande sätt: 
 
Den första åtgärd som bör vidtagas efter områdenas överflyttning till staden, är upprättande 
och utstakning av stadsplan å de närmast staden belägna delarna i och för ordnande av 
bebyggandet därstädes, som hittills skett planlöst. Härtill torde erfordars ett belopp af högst 
3.000 kronor. Samtidigt härmed måste Rådstugurätten jämte afskrift av 10 års 
inteckningsprotokoll m. m. beräknas till omkring 1.000 kronor. 
 
Vidare får staden övertaga och med 1.200 kronor avlöna den Lyse kommuns poliskonstapel, 
som nu har sin tjänstgöring å Landsvägsgatan, men någon vidare ökning av kostnaderna för 
polisbevakningen synes icke vara av behovet påkallat. 
 
Kostnaderna för uppbördsverket torde komma att ökas med omkring 1.500 kronor till 
avlöning av en exekutionsbetjänt m. m.  
 
Kostnaden för renhållningen anses icke komma att överstiga den nuvarande med mer än 1.000 
kronor. 
 
I övrigt synes den kommunala och judiciella införlivningen icke under många år framåt böra 
föranleda ökade utgifter för staden. Längre fram torde visserligen betydande kostnader kunna 
förväntas för gatuanläggningar, belysning o. d. å de nya områdena, men sådana utgifter måste 
naturligtvis anstå till dess staden i följd av dess tillväxt och utveckling förmår bära den. 
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Beträffande den kyrkliga införlivningen, så har enligt en här bilagd handling, Bil. A. från Lyse 
kommuns sida framställts anspråk på att staden skall lösa dels skolhuset å Slätten för 30,000 
kronor dels ock skolhustomten med ej mindre vad kommunen betalt för den, nämligen 500 
kronor, än även därutöver med 1 kr. 50 öre per kvadratmeter av tomtens areal eller 1,868 
kronor 25 öre. Den av Lyse kommun begärda ersättningen uppger således för huset till 30.000 
kronor och för tomten till 2,368 kronor och 25 öre eller tillsammans 32,368 kronor 25 öre, 
vartill kommer lösen för inventarier. 
 
Vi anse emellertid, att detta anspråk är oskäligt och att Lyse kommun rätteligen bör avstå 
skolhuset med tomt och inventarier utan ersättning. 
 
Slättens, Lidens, Höjdens och Dalskogens innevånareantal uppgingo den 31 December 1905 
till 1.451 eller mer än 1/3 av kommunens hela innevånareantal, som då utgjorde 4.139. Om 
denna tredjedel vid överflyttningen avstår från andel i Lyse kommuns övriga tillgångar, 
bestående i bl. a. sex andra skolhus och en kyrkobyggnadskassa om cirka 50.000 kronor, torde 
det få anses rimligt att den utan ersättning får övertaga den skolhusfastighet, som blifvit 
uppfört enkom för dessa områdens behov. 
 
I allt fall böra samma områden få tillgodoräkna sig, hvad som vid tiden för överflyttningen 
kan vara betalt å skolhuset. Enligt en härvid fogad handling Bil. B återstår nu av de lån, som 
kommunen upptagit till gäldande av skolhuset oguldet ett belopp av omkring 20,000 kronor. 
Ej heller kan det anses skäligt att för tomten utgår högre lösen än vad kommunen själv givit, 
eller 500 kronor. 
 
Vi anse att Lysekils stad, om införlivningen beslutas, bör framhålla rimligheten av att 
skolhusfastigheten med inventarir avstås utan ersättning samt överlämna åt Kungl. Maj:t att 
bestämma om och i vad mån ersättning skäligen bör utgå för densamma. 
 
Den nuvarande lärarepersonalens avlöning vid folkskolan å Alätten uppgår nu, efter 
avräkning av statsunderstödet, till omkring 2500 kronor, varifrån hittills avräknats omkring 
1000 kronor för bostadsförmåner åt lärarepersonalen och hyror. 
 
Enligt ovanstående beräkningar skulle alltså de av införlivningen föranleda årliga utgifterna 
uppgå till följande belopp: 
 
För polisbevakning    Kr. 1,200 
”     uppbördsverket    ” 1,500 
”     renhållningen    ” 1,000 
”     fattigvården, som år 1909 uppgick till 3,308 kr. 44 öre,  
beräknas en förhöjning till    ” 6,000:- 
”     skolväsendet löner   1,599 kr  
       samt underhållskostnader  600    ” ” 2,100 
    Summa  Kr. 11,800 
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vartill möjligen kommer ränta oh amortering å  
återstoden av skolhuslånet, cirka 20,000 kr.  ” 1,200 
    Summa  Kr. 13,000 
 
Till berörda årliga utgifter kommer under de första åren 3,000 kronor för stadsplanearbeten 
och 1,000 kronor för fastighetsbokväsendets m. m.  
 
Då således utgifterna översriga inkomsterna med omkring 3,000 kronor eller i lyckligaste fall 
med omkring 1,800 kronor, vill det synas, som om införlivningen skulle bliva för staden 
oförmånlig. Men så blir i verkligheten icke förhållandet. Först och främst kan man från 
områdena i fråga påräkna vida större utsjylder än de nuvarande. Taxeringen därstädes är 
nämligen för närvarande oskäligt hög. Härtill kommer, att järnvägsbyggnaderna med all 
sannolikhet komma att förläggas i närheten av Slätten samt att däraf måste följa, att Slätten 
och Liden efter järnvägens öppnande komma att tagas i anspråk för bebyggande och 
affärsverksamhet i vidsträcktare mån än hittills. 
 
På grund av vad sålunda blivit utrett och då vårt samhälles utveckling och trevnad 
otvivelaktigt kräver, att områdena Slätten, Liden, Höjden och Dalskogen inom de närmaste 
åren införlivas med Lysekils stad, få, vi härmed föreslå Stadsfullmäktige att ingå till Kungl. 
Maj:t med en underdånig framställning om dessa områdens överflyttande i kommunalt och 
judiciellt hänseende från Lyse kommun till Lysekils stad samt att åt oss uppdraga att 
verkställa den utredning och uppsätta de skrivelser, som härför erfordras, och vilka skola 
framdeles föreläggas Stadsfullmäktige för godkännande. 
 
Då utredningen kommer att medföra några mindre kostnader för komplettering av kartor och 
lösen av handlingar hos vissa myndigheter, hemställa vi att få hos Drätselkammaren lyfta 
medel härtill. Då vedrbörande kommitté å Slätten utlovat bidrag härtill, torde kostnaderna för 
stadens del icke uppgå till högre belopp än 200 kronor, men väl lägre. 
 
Slutligen hemställa vi, att stadsfullmäktige måtte föreslå kyrkostämman att hos Kungl. Maj.t 
göra framställning om införlivning av ifrågavarande områden jämväl i kyrkligt hänseende, 
varvid ovan angivna synpunkter i fråga om skolhusets övertagande böra framställas. 
 
Uti behandlingen av detta ärende ha deltagit Herrar Sundberg, Radhe, Carl Olsson och L. A. 
Carlsson. 
 
Lysekil den 18 Juni 1910. 
 
På kommitterades vägnar: 
 
AXEL SUNDBERG. 
 
Bil. A. 
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Protokoll hållet vid sammanträde med den vid kommunalstämman med Lyse församling den 
26 oktober 1907 tillsatta kommittén, för utgifvande af yttrande och upprättande af förslag i 
fråga om Slättens m. fl. lägenheters afskiljande från Lyse och förenande med Lysekils stad 
den 20 januari 1809. 
 
Kommitterade beslöto enhälligt tillstyrka afskiljandet på följande vilkor nämligen: 
 
1). Att gränsen mellan Lyse och Lysekil drages längs dalgången från bryggan i Dalsvik till 
gränsen mellan Alfrid Anderssons och Lovisa Börjesdotters arfvingars jordområde i 
Dalskogen samt derifrån i rak linie till viken vid Valbodalen. 
 
2). Att alla de personer som inom Lysekils sålunda utvidgade område nu tillhöra och under 
tiden till områdets införlifvande med Lysekil kunder komma att der bosätta sig ehvad de 
åtnjuta fattigunderstöd eller icke skola af Lysekils kommun öfvertagas i såväl fattigvårds- 
som i annat kommunalt eller kyrkligt hänseende utan allt vederlag. 
 
3). Att skolhusbyggnaden å Slätten sådan den nu befinnes öfvertages af Lysekil mot en 
lösesumma af Trettiotusen (30,000) kronor med ökning i den mån till- eller nybyggnad skulle 
förekomma; Inventarierna med det värde de vid mottagandet verkligen ha; Skolhustomten 
utgörande 1,245,5 kvadratmeter löses efter en (1) krona 50 öre kvadratmeter plus 
skatteköpsumman om detta af Lyse församling skulle blifva verkställt före införlifningen, 
samt lösen för då befintliga fattigvårdssamhället tillhöriga byggnader. 
 
4). Att den vid tiden för införlifningens tillkomst vid Slättens skolor anställda 
lärarepersonalen, äfvensom socknens 2:dra barnmorska af Lysekil öfvertages och aflönas 
såsom sina och  
 
5). Att det sålunda ntblifna Lysekil slkall afstå från alla anspråk på ersättning eller rättighet 
till församlingens öfriga skolhus, kyrka, prestgårdar, enkesäten eller andra vid tiden för 
tillkomsten af införlifningen beffintliga fastigheter, likaledes i afseende på då möjligen 
varande församlingen tillhöriga kassor. 
 
Som ofvan. 
 
H. E. JOHANSSON. AXEL OLSSON. AXEL NILSSON. 
 MARTIN LARSSON. CARL. E. HANSSON. 
 
Bil. B. 
 
På begäran intygas härmed jämlikt i Lyse kyrkas arkiv förvarade handlingar, att församlingen 
d. 16 April 1894 upptog ett lån å 15,000 kronor att amorteras under 20 år i Postsparbanken, af 
hvilket lån enligt kyrkostämmoprotokoll af 23 Okt. 1893 5,000 kronor voro afsedda för 
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fullnordande af skolhusbyggnaden å Slätten, samt att återstående kapitalskuld d. 31 Dec. 1909 
utgjorde kr. 9,610:18;  
 
att församlingen d. 30 Dec. 1903 hos Allmänna Hypotekskassan för Sveriges städer erhöll ett 
lån å 20,000 kr., hvaraf 18,300 kr. voro afsedda till bestridande af kostnader för tillbyggnad af 
Slättens skolhus (resten till kyrkogård), hvilket angifves i Kungl. Brefvet af 6 Febr. 1903, 
enligt hvilket lånet beviljades att amorteras under 40 år, samt att återstående skulden å hela 
detta låm d. 31 Dec. 1909 utgjorde kr. 18,675:93; 
 
äfvensom att skolkassan i och för reparation å Slättens skolhus år 1909 satt sig i ytterligare 
skuld å kr. 1,000:-. 
 
Lyse den 14 Juni 1910. 
 
E.A. RHEDIN. 
Komminister, v. pastor. 
 
Anm. Skolkassans skuld för Slättens skola kommer i år att ytterligare ökas med kr. 500 för 
inköp af ytterligare tomt m. m.  
 
 
1910 Lysekils kommun N:r 9. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 25 Augusti 1910. 
 
Frånvarande med godkända förhinder voro Herrar Nilsson och Hernström. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandkingarna. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 97. 
Sedan Stadsfullmäktige den 6 nästlidna Maj, § 67 i protokollet, beslutit uppdraga åt 
Drätselkammaren att infordra anbud å öfvertagandet af det beslutade amorteringslånet å 
800,000 kronor för järnvägens och vattenledningens behof, hade Drätselkammaren enligt af 
dess ordförande nu lämnade upplysningar, med hänvisning till inom densamma uppgjorda 
förslag till amorteringsplan, kontrakt ang.lånets öfvertagande samt lydelse å obligationerna, 
till den 24 dennes från åtskilliga banker och bankirfirmor infordrat förseglade anbud å 
öfvertagande af ett 4 % obligationslån å 800,000 kronor. 
 
Å sammanträdet under gårdagen hade Drätselkammaren öppnat de då inkomna tvänne 
anbuden, hvilka befunnits vara från: 
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1:o) A.-B. Göteborgs Bank å egna och annan banks vägnar; och 
 
2:o) från A.-B. Wessling & C:o i Stockholm på uppdrag af och för ett konsortiums räkning. 
 
Ifrågavarande anbud hade jämte utdrag af Drätselkammarens protokoll i frågan öfverlämnats 
till Stadsfullmäktige utan yttrande angående dem.  
 
Sedan anbuden ny upplästs och efter tagen del af öfriga handlingar i ärendet, beslöts att icke 
nu antaga något af de ingifna anbuden, utan uppdrogs åt Drätselkammaren att träda i nya 
underhandlingar rörande amorteringslånets upptagande. 
 
§ 98. 
På därom af Drätselkammaren framställd begäran beslöto Fullmäktige enhälligt att 
bemyndiga densamma att till säkerhet för tillfälliga lån få belåna reverserna, intecknade i Lilla 
Bansvik och i Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolags fastigheter, lydande å respektive 15,000 
och 100,000 kronor. 
 
§ 99. 
Drätselkammarens hemställan om bemyndigande att till Stenexportören And. Carlsson för ett 
pris af en krona 75 öre per kvadrataln försälja den af honom arrenderade tomten N:o 129 vid 
Skottegränd bifölls.  
 
Enligt företedd, af Stadsingeniören J. Calander i April 1908 upprättad karta utgjorde tomtens 
areal 567,45 kvadratmeter eller 1,594,54 kvadratalnar. 
 
§ 100. 
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att ordna med möbleringen och anskaffa 
möbler för Stadsfullmäktiges räkning i de nya rådhuslokalerna. 
 
Vid behandling af ärendet föreslog Herr Lilliehöök, att det begärda bemyndigandet skulle 
utsträckas till att omfatta möbleringen i rådhuslokalerna och i Stadsfiskalens tjänsterum. 
 
Fullmäktige beslöto i enlighet med Herr Lillehööks försag samt att medel för det föreslagna 
ändamålet skulle anskaffas genom upplåning. 
 
Beslutet var enhälligt. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg åtog sig, på därom framställd begäran, att vid behandlingen af 
möbleringsfrågan adjungera sig med Drätselkammaren. 
 
§ 101. 
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Det å föredragningslistan uppsatta ärendet angående Hamnstyrelsens hemställan rörande 
uppförande af en s. k. cyklonmur i norra hamnen blef, sedan Herr Radhe i egenskap af 
nämnda styrelses ordförande upplyst, att Hamnstyrelsen möjligen skulle inkomma med nytt 
förslag i ärendet, och på förslag af denne, bordlagdt. 
 
§ 102. 
Till Stadsfullmäktige hade inkommit en så lydande skrifvelse från Kungl. Väg- och 
Vattenbyggnadsstyrelsen. 
 
”Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Med skrifvelse den 13 januari detta år har Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och 
Bohus län öfverlämnat en af Eder den 8 samma månad dagtecknad underdånig ansökan om 
stadsanslag till belopp, motsvarande ¾ af beräknade kostnaden för förbättring af Lysekils 
hamn. 
 
Kungl. Väg- och Vattenbyggnadsstyrelsen har med anledning däraf velat meddela, att enligt 
de af Kungl. Maj:t och Riksdagen föreskrfna villkoren för erhållande af understöd från de af 
Riksdagen till bland annat hamnbyggnader anvisade medel, statsbidrag må af Kungl. Maj:ts 
bestämmas till högst 2/3 af deen beräknade kostnaden, utom för mindre hamnar, företrädesvis 
fiskehamnar, för hvilka anslaget under vissa förbehåll och villkor kan bestämmas till högst 
8/10 af kostnaden. 
 
På grund häraf får Kungl. Styrelsen anmoda Eder inkomma med förklaring, huruvida staden 
vid sådant förhållande önskar komma i åtnjutande af det sedvanloga anslaget, motsvarande 
2/3 af den beräknade kostnaden för hamnförbättringen. 
 
Skulle emellertid så ej vara fallet, måste Eder framställning om anslag till ¾ af den beräknade 
kostnaden blifva föremål för särskild framställning till Riksdagen och kan i sådant fall 
utgången icke med större säkerhet förutsägas. 
 
Kungl. Styrelsen får därjämte anmoda Eder att i hvarje fall insända stadens förbindelse, dels 
angående fullgörande af det framtida underhållet af ifrågavarande kajbyggnad och dels att 
ansvara för bestridande af den del af kostnaden för samma arbete, som icke kan komma att 
utgå af statsmedel. 
 
Stockholm den 14 augusti 1910. 
 
Å Kungl. Väg- och Vattenbyggnadsstyrelsens vägnar: 
 
G. A. Lindencrona. F. H. Hillman.” 
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Denna skrifvelse hade af Stadsfullmäktiges ordförande för yttrande remitterats till 
Hamnstyrelsen, som å sammanträde förut i dag behandlat ärendet och hvars yttrande nu 
förelåg i form af följande: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet vid Hamnstyrelsens i Lysekil sammanträde den 25 Augusti 
1910. 
 
Närvarande: Herrar Ordföranden, Gunnerson, Lindbom, Olsson och Backman samt 
Stadsingeniören. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 24. 
Stadsfullmäktiges ordförnde hade för Hamnstyrelsens yttrande remitterat Kungl. Väg- och 
Vattenbyggnadsstyrelsens skrifvelse af den 16 d:s, angående det af Stadsfullmäktige sökta 
statsanslaget för förbättrande af Lysekils hamn, hvilken skrifvelse nu föredrogs, och beslöt 
Styrelsen afgifva följande yttrande: 
 
Enligt den underdåniga skrifvelsen till Kungl. Maj:t af den 8 Januari 1910 hade staden begärt 
¾ af kajanläggningskostnaderna, men då Kungl. Väg- och Vattenbyggnadsstyrelsen meddelar, 
att Kungl. Maj:t beviljar högst 2/3 af den beräknade kostnaden och att ett anslag af ¾ måste 
bli föremål för Riksdagsbeslut, anser Hamnstyrelsen att begärda anslaget bör nedsättas till 2/3 
af det angifna kostnadsförslaget.  
 
Kungl. Styrelsen begär stadens förbindelse dels angående fullgörande af det framtida 
underhållet af ifrågavarande kajbyggnad och dels att staden ansvarar för bestridande af den 
del af kostnaden för samma arbete, som icke kan komma att utgå af statsmedel och får 
Hamnstyrelsen tillstyrka, att Stadsfullmäktige besluta utfärda dylik förbindelse. 
 
Son ovan 
 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget: betygas. 
 
JOSEF CENTERWALL.” 
 
Efter föredragning av dessa handlingar beslöto Stadsfullmäktige enhälligt i enlighet med 
Hamnstyrelsens förslag dels att ändra sin underdåniga ansökan af den 8 sistlidne Januari om 
statsbidrag till förbättring af Lysekils hamn, att i stället för ¾ af de därför beräknade 
kostnaderna endast 2/3 däraf skulle begäras såsom statsbidrag, och dels att utfärda sådan 
förbindelse, som i ofvannämnda skrifvelse begärts, hvilken förbindelse skulle underskrifvas å 



 1910 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro Sällskapet Strömstierna 
 Sida 97 
 

Stadsfullmäktiges vägnar af dess ordförande samt öfversändas till vederbörande genom 
Hamnstyrelsens försorg. 
 
§ 103. 
Från Lysekils Järnvägsaktiebolag hade inkommit följande skrifvelse, som nu föredrogs. 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktge i Lysekil. 
 
Då inbetalningen af tecknade aktier i Lysekils Järnvägsaktiebolag af vissa skäl måste anstå till 
under nästa år, men bolaget redan under innevarande år är i behof af medel för bestridande af 
kostnaden för banans renstakning jämte åtskilliga andra utredningar, får bolagets styrelse 
härmed vördsamt hemställa, att Herrar Stadsfullmäktige ville besluta att bemyndiga 
drätselkammaren att å stadens vägnar teckna borgen för det kreditiv eller den löpande räkning 
hvarom bolagsstyrelsen kan komma att träffa aftal med någon bankinrättning, intill det belopp 
af 25,000 kronor. 
 
Som ofrågavarande ärende är af brådskande natur, hemställa vi äfven, att Herr Ordföranden 
behagade remittera detsamma omedelbart till drätselkammaren på det att ärendet må vara 
vederbörligen beredt till nästa sammanträde med stadsfullmäktige och då kunna till afgörande 
företagas. 
 
Lysekil den 15 Augusti 1910. 
 
För Lysekils Järnvägsaktiebolag: 
AUG. LYSELL.” 
 
Skrifvelsen hade till af ordföranden varit remitterad till Drätselkammaren, hvars yttrande 
däröfver, hvilket nu förelåg i form af protokollsutdrag och jämväl upplästes, utmynnade 
däruti, att Drätselkammaren tillstyrkte Stadsfullmäktige att för i ofvanintagna skrifvelse 
omförmälda ändamål upplåna och tillhandahålla Järnvägsaktiebolaget ett belopp intill 25,000 
kronor med skyldighet för bolaget att med ränta återbetala, hvad som sålunda komme att af 
detsamma uppbäras. 
 
Under diskussionen i ärendet yrkades af Herr Lindman bifall till Järnvägsaktiebolagets 
hemställan, af Herr Backman att vare sig nu staden tecknade borgen eller eljest ställde medel 
till bolagets förfogande, stade skulle få säkerhet härför genom afdrag vid aktiebetalningen. 
 
På förslag af Herr Radhe beslöto Fullmäktige enhälligt att bifalla Järnvägsaktiebolagets 
ifrågavarande hemställan med skyldighet dock för bolaget att vid första inbetalningen å 
aktiekapitalet inbetala det belopp, hvarför staden stode i borgen. 
 
Drätselkamaren fick i uppdrag att teckna berörda borgensförbindelse. 
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§ 104. 
Till Byggnadsnämnden remitterades en från Kungl. Civildepartementet ankommen skrifvelse 
med erinran därom, att ansökning om fastställelse af förslag till stadsplan eller ändring i eller 
utsträckning af förslag till stadsplan bör åtföljas af approximativ beräkning å kostnaderna för 
planens genomförande. 
 
§ 105. 
Ett från Brandchefen inkommet ärende, innefattande hemställan af honom angående dels 
uppförande af en stallbyggnad för brandkårens räkning och planerande af tomt för detta 
ändamål i enlighet med företedda kostnadsförslag och dels anslående af medel till belopp af 
1,338 kronor för inköp af slangar och kopplingar, remitterades till Drätselkammaren och 
Byggnadsnämnden för yttrande. 
 
§ 106. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Laurin och Luckey. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeras: 
MAGNUS RADHE. 
L. LAURIN. 
ELIS LUCKEY. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering offentligen 
uppläst å Rådhuset den 7 September 1910 kl. 2 e. m.; betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
 /Josef Centerwall. 
 
 
1910 Lysekils  n:R 19. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 30 Augusti 1910. 
 
Frånvarande voro med anmälda och godkända förhinder Herrar Nilsson, Mattsson och Laurin. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 107. 
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Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Gunnerson och Backman. 
 
§ 108. 
Drätselkammaren hade i ingifvit och nu föredraget utdrag af dess protokoll för den 29 dennes 
anhållit om bemyndigande att med A.-B. Wessling & Co afsluta öfvertagandet af 
amorteringslånet å 800,000 kronor fast med 4½ proc. Ränta och till af bolaget i skrifvelse af 
den 26 dennes till Drätselkammaren erbjuden kurs af 98 proc. Samt på liknande villkor i 
öfrigt, som förut varit ifrågasatta vid underhandlingarna mellan Drätselkammaren och 
bolaget. 
 
Sedan Herr Lillehöök upplyst, att han från tillförlitligt håll inhämtat, att man med fullt 
förtroende kunde vända sig till A.-B. Wessling & Co samt Herr Gunnerson talat för bifall till 
Drätselkammarens hemställan, beslöto Fullmäktige att gifva Drätselkammaren det begärda 
bemyndigandet. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 109. 
Herr Richter hade aflämnat följande skriftligen affattade motion:  
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige! 
 
I likhet med vad förhållandet är i många städer vill jag härmed föreslå Herrar 
Stadsfullmäktige att Stadsparken ställes under en särskild styrelse, med uppdrag att förvalta 
och vårda parkanläggningen, att bringa till utförande de särskilda beslut som Herrar 
Stadsfullmäktige komma att fatta, samt att handhafva alla öfriga parken rörande 
angelägenheter. 
 
Lysekil den 2 Augusti 1910. 
 
GUST. RICHTER.” 
 
Efter föredragning häraf förordades bifall till motionen af såväl motionären som Herrar 
Lindman och ordföranden, den sistnämnde med det tillägget, att förutom Stadsparken 
samtliga öfriga planteringar i skogen skulle ställas under parkstyrelsens förvaltning. 
 
Herr Lilliehöök tillkännagaf, att han för sin del såsom ledamot af Drätselkammaren ej hade 
något emot, att en särskild parkstyrelse inrättades. 
 
Härefter beslöts att bifalla motionen med det af ordföranden gjorda tilläggsyrkandet. 
 
På förslag af motionären beslöts, att den nya parkstyrelsen skulle bestå af fem ledamöter och 
två suppleanter, att för framtiden väljas i December månad för 4 års tid. Nu utsågs emellertid 
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Herrar Sterner, Lindman och Christenson inom Fullmäktige samt Trädgårdsmästaren Axel 
Lindebäck att jämte motionären såsom sammankallande vara ledamöter med Herrar 
Fullmäktige Wallén och Hansson såsom suppleanter, allt för tiden från och med i dag till och 
med den 31 December 1914. 
 
Herr Richter föreslog härefter, att Drätselkammaren skulle få i uppdrag att till 
Stadsfullmäktige inkomma med förslag till reglemente för Parkstyrelsen, medan Herrar 
Anderson och Gunnerson yrkade, att dylikt förslag uppgjordes af Parkstyrelsen själf. 
 
Med afslag å Herr Richters förslag i detta hänseende, beslöto Fullmäktige i enlighet med 
Herrar Anderson och Gunnersons yrkande. 
 
§ 110. 
Uti ingifven och nu föredragen skrifvelse hade Herr Richter hemställt, huruvida icke skäl 
förelåge att med slopande af den nuvarande restaurationsbyggnaden i Stadsparken låta å dess 
plats i parken uppföra en större, ljus och rymlig restaurationsbyggnade. 
 
Under diskussionen utvecklade Herr Richter, med instämmande af Herr Lindman, närmare 
skälen för behofvet af en ny restaurationsbyggnad i Stadsparken och hemställde om 
remitterande af ärendet till Drätselkammaren och Parkstyrelsen samt föreslog Herr Lilliehöök, 
att den nyvalda Parkstyrelsen skulle inkomma till Stadsfullmäktig med kostnadsförslag i 
ärendet, medan Herrar Gunnerson och Gustafsson såsom sin åsikt uttalade, att det från 
nykterhets- och ekonomisynpunkter vore olämpligt att låta uppföra en ny 
restaurationsbyggnad i Stadsparken. 
 
Härefter beslöts att remittera ärendet dels till Parkstyrelsen, som skulle uppgöra förslag 
rörande nybyggnation i fråga, och dels till Drätselkammaren. 
 
§ 111. 
Från Svenska Folkförbundets härvarande lokalafdelning hade inkommit en skrifvelse med 
anhållan, att Stadsfullmäktige ville upplåta fri tomt för uppförande af samlingshus, eller, om 
detta ej kunde bifallas, att afdelningen finge till billigaste pris köpa en centralt belägen tomt, 
förslagsvis den blifvande Drottninggatan och Apoteksgatan. 
 
Skrifvelsen lästes och remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 112. 
I det under § 88 här ofvan förut antecknade ärendet innefattande hemställan af Hamnstyrelsen 
om Stadsfullmäktiges godkännande af ett af Majoren m. m. Th. Helleberg uppgjordt förslag 
till kajbyggnad i norra hamnen, hade Byggnadsnämnden nu inkommit med yttrande, som 
innehölls i följande protokollsutdrag: 
 
”Byggnadsnamnden i Lysekil. 
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Utdrag af protokoll vid sammanträde den 11 Juli 1910 
 
Närvarande: Borgmästare Axel Sundberg, Ordförande, Rådman J. Fr. Carlsson, Fabrikör J. H. 
Lindman, Fabrikör Aug. Mattsson, Byggmästare R. Christensson, Stadsingeniör J. Calander, 
Sekreterare. 
 
§ 28. 
Från Stadsfullmäktige inkommet ärende om Byggnadsnämndens yttrande öfver ett af 
Hamnstyrelsen inlämnadt förslag till kajbyggnad i Norra Hamnen öfverensstämde med nu 
föreliggande stadsplan, föredrogs och befanns vid förslagets granskning att såsom hamnlinien 
blifvit markerad å Hamnstyrelsens förslag, densamma allt för mycket afviker från 
stadsplanen. 
 
Den af Hamnstyrelsen föreslagna kajlinjen företer oregelbundenheter och vinklar, som dels 
omöjliggöra framdragandet af en hamngata och dels förhindrar eventuell spåranläggning 
utefter Norra hamnens kaj i enlighet med stadsplaneförslaget; dock anser byggnadsnämnden 
att kajmuren kan utläggas längre än stadsplanen angifver på de grunda ställema vid Dyneskär 
och söder om Kolbryggan. 
 
För jämförelse skulle den af Hamnstyrelsen föreslagna hamnlinien införas med blått streck å 
bifogad del af stadsplanen. 
 
Slutligen anser Nämnden att anläggning af den föreslagna piren icke kan blifva till någon 
framtida afsevärd nytta, enär det bassinområde, som den är afsedd att skydda, är allt för 
obetydligt: däremot föreslås att utfyllningen af vågbrytare vid Dyneskär enligt Major 
Hellebergs utlåtande företages. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget betygas: 
J. CALANDER. 
 
Efter föredragning af Byggnadsnämndens yttrande och sedan Herr Borgmästaren förordnat 
Byggnadsnämndens förslag samt Herrar Anderson och Lilliehöök yrkat bordläggning, blef 
ärendet återremitteradt till Hamnstyrelsen för dess förnyade yttrande. 
 
§ 113. 
Under § 81 här ofvan senast antecknade ärendet om införlifning af Slätten m. m. med staden 
diskuterades åter samt remitterades till Drätselkammaren, Byggnadsnämnden och 
Hälsovårdsnämnden för inhämtande af dessa myndigheters yttrande i frågan. 
 
§ 114. 
Af vederbörande revisorer upprättad och af förklaring (Bil. § 114 b) åtföljd revisionsberättelse 
öfver Hälsovårdsnämndens räkenskaper och förvaltning för år 1909 (Bil. § 114 a) föredrogs, 
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hvarefter beslöts att bevilja vederbörande ansvarsfrihet för år 1909, men att 
Hälsovårdsnämnden skulle förständigas att för framtiden ställa sig revisorernas anmärkningar 
till vederbörlig efterrättelse. 
 
§ 115. 
Det under § 77 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattade förslag att på öppet köp för 
afprofning hitbeordra en motorsirén till pris af 650 kronor att användas såsom 
brandalarmsapparat, återupptogs nu till behandling. 
 
Såsom ingivet och nu föredraget protokollsutdrag utvisade, hade Drätselkammaren tillstyrkt 
bifall till förslaget ifråga, samt att för ändamålet högst 50 kronor ansloges. 
 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Drätselkammarens tillstyrkande yttrande, att högst 50 
kronor skulle för ändamålet upplånas. 
 
§ 116. 
En från Kommittén för allmän pensionering inkommen skrifvelse, innehållande hemställan 
om utseende af ombud att representera Lysekil på folkpensionerings-kongressen i Stockholm 
den 12, 13 och 14 nästa Oktober samt om beviljande af anslag till kongresskostnaderna, 
remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 117. 
Med anledning af en till Stadsfullmäktiges ordförande från Svenska Stadsförbundets styrelse 
inkommen och af ett enquêteformulär åtföljd skrifvelse, innehållande hemställan om 
Stadsfullmäktiges yttrande rörande ändringar i förordningen om kommunalstyrelse i stad den 
21 mars 1862, beslöto Stadsfullmäktige att, enär frågan vore af särdeles vidtomfattande 
beskaffenhet och Fullmäktiges arbetsbörda redan nu vore stor, för närvarande icke lämna 
utlåtande i ämnet. 
 
§ 118. 
Sedan Stadsfullmäktige den 20 nästlidne Juni, § 91 i protokollet, beslutit bl. a. att ingå till 
Lysekils Brännvinsförsäljnings-Aktiebolgs styrelse med anhållan, att bolagets utminuterings- 
och utskänkningsställen måtte stängas kl. 2 e. m. på lördagar och helgdagsaftnar, och 
Brännvinsbolaget erhållit del av detta beslut, hade till Stadsfullmäktige inkommit dels 
följande skrifvelse från Magistraten: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Magistraten får härmed i anslutning till förut af Stadsfullmäktige fattade beslut föreslå, att 
Stadsfullmäktige ville besluta att hos Konungens Befallningshafvande i länet hemställa om 
följande utsträckning och inskränkning af utskänkningstiden beträffande brännvin under nästa 
treårsperiod. 
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Utsträckning af utskänkningstiden: 
 
Beträffande Stadshotellet, Grand Hotell, Hotell Lysekil, Stadsparken och Badrestauranten till 
kl. 11 e. m. samt beträffande sistnämnda restaurant till kl. 12 på natten de dagar, då 
badsällskapet anordnar fästliga samkväm. 
 
Inskränkning: 
 
1.)Af tiden för minuthandeln till klockan 5 e. m. å Fredagar samt till kl. 2 e. m. å Lördagar 
och dagar före helgdag; 
 
2.) af tiden för utskänkningen å brännvinsbolagets krog till samma tider som föreslagits ifråga 
om minuthandeln. Lysekil den 20 Juli 1910. 
 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG,” 
 
Och dels utdrag af protokollet, hållet vid Lysekils Brännvinsförsäljnings-Aktiebolags 
sammanträde den 1 dennes, § 2, hvilket protokollsutdrag innehöll bolages beslut att på 
angifna grunder afslå Stadsfullmäktiges anhållan om förändring rörande stängningstiden för 
bolagets utminuterings- och utskänkningsställen. 
 
Dessa handlingar föredrogs nu. 
 
Under diskusionen yrkades af Herr Gustafsson med instämmande af Herr Jonsson bifall till 
Magistratens ofvanintagna förslag och af Herr Lindman, att utminuteringen af brännvin skulle 
under nästa 3-årsperiod å lördagar och hälgdagsaftnar upphöra kl. 4 e. m., medan Herr 
Lilliehöök föreslog, att hotellen och restauranterna skulle stängas för spritservering kl. 10 e. 
m. alla dagar. 
 
Stadsfullmäktige beslöto med afslag å öfriga yrkanden i enlighet med Herr lindmans yrkande. 
 
Beslutet utgjordes genom votering enligt följande godkända voteringsproposition: 
 
”Den som bifaller Magistratens förslag angående inskränkning i minuthandeln med brännvin, 
röstar ja, den det icke vill, röstar nej; 
 
Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige bestridit i enlighet med Herr Lindmans förslag.” 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar vice ordföranden, Gunnerson, Sterner, Richter, Wallin och 
Gustafsson ja, men Herrar Lilliehöök, Lindbom, Carlsson, Backmn, Anderson, Luckey, 
Hernström, Hansson, Kihlberg, Lindman, Löfving, Lidell, Wallén och Christenson nej. 
Ordföranden deltog ej i omröstningen. 
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14 ledamöter voro alltså för Herr Lindmans yrkande och 6 för Magistratens förslag rörande 
tiden för utminuteringen. 
 
Beträffande tiden för brännvinsutskänkningen för nästa 2.årsperiod biföllo hätefter 
Stadsfullmäktige Magistratens ofvanintagna framställning. 
 
Slutningen beslöts, att Lysekils Brännvinsförsäljnings-Aktiebolags ofvannämnda protokoll 
skulle läggas till Fullmäktiges handlingar. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeras: 
MAGNUS RADHE. 
J. G. GUNNERSON. 
CARL BACKMAN. 
 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering offentligen 
uppläst å Rådhuset Torsdagen den 15 September 1910 kl. 6 e. m; betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
  Josef Centerwall. 
 
 Bil. till prot. N:o 10, § 114 a. 
 
Undertecknade, utsedde att granska Hälsovårdens i Lysekil räkenskaper och förvaltning för år 
1909, får efter fullgörande af detta uppdrag afgifva följande 
 
Revisionsberättelse. 
 
Inkomster: 
 
Behållning från 1908   1.166:08 
Trollhättans kommun   82:50 
Stala D:o   133:- 
Uppburit af Drätselkammaren  1,910:- 
Köttbesiktningsbyrån   2,016:40 
Kassaförvaltaren förskotterat  62:87 5,370:85 
 
Utgifter: 
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Stala kommun   223:26 
Dragsmarks D:o   85:61 
Sjukvården    1,898:74 
Underhåll af hus m. m. jämte brandförsäkring 393:37 
Aflöningar    875:49 
Belysning    166:67 
Ved och kol    116:70 
Sundhetssyn    50:- 
Diverse utgifter   275:93 
Köttbesiktningsbyrån   1,285:17 5,370:85 
 
Undertecknade revisorer få påpeka, att räkenskaperna borde varit med mera ordning förda, då 
i första rummet en kassabok bör föras i månad- och datoföljd samt posterna deri specifieras 
och att utgiftsposter, som utkvitterats redan år 1907, då borde ha varit bokförda, så de ej 
behöft komma med i 1909 års räkenskaper. 
 
Som inventarieförteckning saknas, vore önskvärdt, att sådan för hvarje år upprättades. 
 
Vi tillstyrka i öfrigt full ansvarsfrihet för 1909 års räkenskaper. 
 
Lysekil den 15 Juli 1910.  
 
ELIS LUCKEY  OTTO BOVIK. 
 
Bil. till prot. N:o 10, § 114 b. 
 
I anledning af herrar revisorers påpekande angående räkenskapsföringen får jag anföra, att 
densamma för 1909 förts på samma sätt som under de föregående åren. 
 
Beträffande de belopp å tillsammans kronor 308:87, som för två nervfeberfall, tillhörande 
Stala och Dragsmarks kommuner af hälsovårdsnämnden utbetats 1907 utan att samtidigt 
hafva införts i räkenskaperna, torde denna underlåtenhet af förre räkenskapsföraren hafva 
berott på. Att han tänkt sig, att vederbörande kommuner utan krångel skulle hafva betalt 
ifrågavarande räkningar. 
 
Då kommerna emellertid ej syntes vilja fullgöra denna skyldighet, införde jag dessa 
utgiftsposter som ett supplement efter 1908 års räkenskaper samt påpekade för revisorerna att 
behållningen till 1909 skulle minskas med ofvannämnda belopp af kronor 308:87, som af 
Lysekils hälsovårdsnämnd förskotterats för Stala och Dragsmarks kommuner. 
 
Af Stala kommuns skuld kr. 223:26 har under 1909 efter lagsökning inbetalts kr. 133. 
Dragsmarks kommuns skuld å kr. 85:61 kommer att på processuell väg indrifvas. 
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Lysekil 23 Juli 1910. 
 
AXEL NILSSON. 
 
1910 Lysekils kommun  N:r 11. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 9 September 1910. 
 
Frånvarande: Herrar Lillehöök, Nilsson och Hernström, den sistnämnde utan vare sig anmäldt 
eller godkändt förfall. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
 
Vid protokollet undertecknad sekreterare. 
 
§ 119. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Richter och Backman. 
 
§ 120. 
Med anledning af en till Drätselkammaren ställd och nu föredragen skrifvelse från A.-B. 
Wessling & Co. I Stockholm angående det ifrågasatta amorteringslånet å 800,000 kronor 
beslöto Stadsfullmäktige på förslg af Herr Andersson att lämna Drätselkammaren fria jänder 
att efter bästa förstånd afsluta ifrågavarande lån, hvilket Drätselkammaren dock genom 
annonsering borde utbjuda till öfvertagande.  
 
Af Herr Lindman i detta sammanhang väckta förslag att inskränka Drätselkammarens uppdrag 
till att afsluta lånet till viss best’md kurs och bestämd ränta afslogs. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 121. 
Af vederbörande revisorer öfverlämnad revisionsberättelse öfver Lysekils Samskolas 
räkenskaper för senare delen af kalenderåret 1909 föredrogs, hvarefter i enlighet med 
revisorernas tillstyrkande vederbörande beviljades ansvarsfrihet för den tid revisionen afsåge. 
 
Revisionsberättelsen var af följande lydelse: 
 
”Undertecknade utsedde att granska Lysekils Samskolas räkenskaper etc. --- Bil. § 121. 
 
§ 122. 
Genom Magistraten hade infordrats Stadsfullmäktiges förklaring öfver de besvär, Snickaren 
Johan Olsson anfört däröfver, att han, som i Morlanda, där han ägde ett mindre, icke taxeradt 
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hus, mantalsskrifvits och taxerats för inkomst, j’mväl här i staden mantalsskrifvits och 
uppförts till taxerng för inkomst. 
 
Af handlingarna i ärendet, hvilka nu föredrogos, inhämtades, att Magistraten härstädes yttrat 
sig däri och därvid förklarat, att klaganden, enär han här i staden hade sin tjänst och 
verksamhet samt ostridigt hade bostad här, också borde härstädes vara mantalsskrifven och 
taxerad. 
 
På förslag af Herr Jonsson beslöto Fullmäktige att för sin del instämma i Magistratens 
yttrande i ärendet. 
 
§ 123. 
Under förmälan att han ämnade söka tjänstledighet under tiden från och med den 19 till och 
med den 24 i denna månad, hade Herr Borgmästaren Axel Sundberg anhållit om 
Stadsfullmäktiges yttrande, huruvida de hade något att invända däremot, att e. o. 
Hofrättsnotarien Josef Centerwall föresloges till vikarie under nämnda tid. 
 
Med anledning däraf förklarade sig Stadsfullmäktige icke hafva något att erinra emot 
vikarieförslaget ifråga. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 124. 
En af Herr Christensom m. fl. personer gjord och af Herr Christenson såsom egen motion 
upptagen framställning angående utbyte af den i Kungsgatan vid Hotelll Lysekil befintliga 
lampan, såsom gifvande otillräckligt ljus, mot en båglampa af samma typ som den vid Stora 
Torget befintliga, remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 125, 
En af Herr Christenson nu föredragen skriftlig anhållan, att Stadsfullmäktige måtte besluta att 
flytta den vid Hotell Lysekil befintliga sprutboden till annan, lämpligare plats, remitterades 
till Brandchefen, som tillsammans med förslagsställaren borde inkomma med förslag till 
flyttningen af sprutboden ifråga. 
 
§ 126. 
Ett af Parkstyrelsen inkommet förslag till reglemente för samma styrelse föredrogs och 
godkändes. 
 
Förslaget var af följande lydelse: 
 
”Förslag till Reglemente för Parkstyrelsen. 
 
§ 1. 
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Parkstyrelsen etc. ----- Bl. § 126. 
 
§ 127. 
På därom af Drätselkammaren gjord framställning bemyndigades Kammaren att jämlikt 
Stadsfullmäktiges beslut den 21 December 1909, § 158 i protokollet, på kortare tid än 2 år 
upplåna 9,321 kr. 12 öre till betäckande af en del af kostnaderna för Rotemyrens upprensning. 
 
§ 128. 
Ordföranden föredrog följande skrifvelser med tillhörande bilagor: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige. 
 
Vid den utredning af jordfrågan i Lysekil 1904, som af Stadens kommitterade, Herrar Axel 
Sundberg, Axel Nilsson, Fritz Hörman, Lars Ödman och J. H. Lidman verkställdes, yttrades 
ifråga om ett af jordägarnas vilkor för försäljning af den allmänna jorden, eller att Staden skall 
godkänna alla de arrenden, som jordägarna utfärdat, vare sig genom kontrakt eller 
kommunalstämmobeslut af jordägarna, bland annat: ”För afgifvande af utlåtande härutöfver 
hafva vi genomgått alla befintliga protokoll öfver med jordägarna hållna kommunalstämmor 
samt de handlingar, som i öfrigt kunnat lämna upplysning angående sådana upplåtelser. Då 
emellertid många protokoll, ja till och med hela årgångar saknas, kan naturligtvis någon fullt 
tillförlitlig utredning rörande upplåtelserna icke förebringas. Såvitt tillgängliga handlingar 
utvisa, kunna endast ett fåtal tomtinnehafvare åberopa skrifliga upplåtelser, nämligen Kungl. 
Tullverket intill år 1906, C. T. Olsson intill år 1908, hvarför inteckning beviljats, samt Fr. 
Bundsen i hans och hans familjs tid, Kristina Åsberg intill 1907, J. B. Jonsson å 99 år från 
okänd tid, dock endast till en mindre del af den af honom innehafda tomten. Mattsson & 
Carlsson å okänd tid, godtemplarlogen Fast Vänskap intill 1952, M. Radhe å tomt Rosvik 
intill 1907 och A. G. Bergfalk intill 1913. Öfriga innehafvare besitta sina tomter med den rätt, 
som förlänats dem genom tid efter annan å jordägarestämmor fattade beslut och på vidare skäl 
som i yttrandet anföres, hufvudsakligast beroende på ovissheten af huru många arrendatorer, 
som på obestämd tid eller tillsvidare, skulle få behålla sina arrenden äfven sedan arrendetiden 
utgått och på lifstid mot samma arrendeafgift, afstyrktes vilkoret, men tillägges: ”Då härjämte 
det torde kunna väntas, att stadens målsmän komma att tillgodose ej blott det allmännas bästa, 
utan äfven hvarje billig önskan af de enskilda arrendatorerna, synes det oss som om 
jordägarna kunde öfverlåta ifrågavarande jord utan villkor med fullt förtroende till, att staden 
icke kommer att pålägga någon tomtinnehafvare större arrende, än han förmår utgöra, eller 
som må anses skäligt.” 
 
Vid det sammanträde som nämnde kommitterade hade med jordägarnas kommitterade, hvari 
jag var ledamot, för att samråda om möjliga jämkningar i de uppstälda vilkoren, enades vi om 
att frångå ofvannämnda vilkor, enär man af stadens målsmän kunde vänta, att icke några 
farhågor behöfde hysas ifråga om arrendekontraktens respekterande. 
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Stadskommitténs utlåtande godkändes af Stadsfullmäktige den 27 maj 1904. Vid debatten om 
jordägarnas förslag vid nämnda sammanträde yttrades af flera talare, att jordägarna icke 
behöfde hysa några farhågor för kontraktenas giltighet, fastän de icke juridiskt sett kunde 
binda staden därvid, enär man icke hade fullt klart för sig huru många sådana som verkligen 
funnos, och på den grund afstodo vi jordägare från vilkoret ifråga. Jag förmodar att flera af 
herrar stadsfullmäktige nogsamt erinra sig detta. 
 
Vid stadsfullmäktiges sammanträde den 3 mars 1906 behandlades af stadens kommitterade 
uppgjort förslag till tomtarrenden hvari Sundbers arfvingars tomtarrende för N:o 8 Rosvik 
upptagits, att utgå med 1906 års slut, mot hvilken uppfattning jag protesterade, enär det 
kommunalstämmobeslut af 27 mars 1866, som härmed bifogas, utvisar, att nämnda tomt 
utarrenderades på 50 år. Originalet till detta stämmoprotokoll lär icke finnas i kommunens 
handlingar, och detta föranledde troligen stadskommitterade att utgå från ett stämmobeslut af 
1856. 
 
Då jag första gången kräfvdes för det högre arrendet förevisade jag dåvarande 
drätselkammarsekreteraren Browaldh 1906 års stämmobeslut, och ansåg han, att jag hade full 
befogenhet för mitt yrkande om respekterandet af stämmobeslutet samt lofvade att ordna 
saken. Olyckligtvis afled Browald en kort tid efteråt, så någon annan åtgärd hann icke 
vidtagas, utan kammaren fordrar fortfarande det högre arrendet, hvaremot jag årligen mot 
kvitto betalar det lägre. Jag torde få påpeka att såväl de gamla jordägarna som en hel del andra 
arrendatorer betala i arrende 2 procent å tomtvärdet. 
 
I skrifvelse till drätselkammaren af 20/6 1908 har jag enligt bifogade kopia åberopat hvad jag 
har att stödja mig vid, och då intet utlåtande därå af kammaren försports aflät jag följande 
skrifvelse ag 16 sistl. Aug.: ”innan kammaren uttager stämning å G. J. Sundbergs Arfvingar 
för hyra å tomten för Rosviks magasiner, får jag anhålla, att min skrifvelse af den 20 Juni 
1908 upptages till pröfning, och jag därefter måtte erhålla del af Kammarens beslut. 
 
Skulle process komma till stånd, anser jag mig böra erinra om, att fastän Kammaren äger rätt 
hos domstol anhängiggöra och utföra talan för staden, så äger den icke, efter mitt förmenande, 
någon rätt att utan stadsfullmäktiges hörande af stadens medel utbetala processkostnader för 
ett mål af så oviss natur som det ifrågavarande, och hvilkets räckvidd svårligen nu kan 
förutses. 
 
Först i dag har jag på begäran erhållit Kammarens protokoll af 22/1 & 24/8 d. å. 
 
Häraf framgår, att kammaren vidhåller sin uppfattning om kontraktets giltighetstid och fäster 
intet afsseende vid min erbjudna uppgörelse i godo af 2 procent å det nya åsatta tomtvärdet 
för Rosvikstomten och beslutat å processuell väg tvinga mig att betala det högre beloppet. 
 
Då drätselkammarens reglemente icke ger någon hänvisning för besvär öfver dess beslut, så 
anser jag att Stadsfullmäktige är öfverinstans, hvilka ha en obestridlig rätt att underkasta 
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kammarens åtgärder en saklig pröfning, och att jag således är berättigad underställa 
kammarens beslut af 27 sistl.Aug. herrar stadsfullmäktiges pröfning och beslut. 
 
Enär en eventuell process mot mig ovilkorligen medför utgifter för staden och hvilkas 
räckvidd omöjligen nu kunna förutsägas samt drätselkammarens ordförande helt nyligen i 
stadsfullmäktige förklarat, att kammaren icke har några medel, ej ens på oförutsedda utgifters 
konto, utan hvad fullmäktige besluta i utgifter måste, huru litet beloppet än är, jämväl beslutas 
att dylika utgifter skola genom lån upptagas, så torde framgå, att beräknade processkostnader, 
åtminstone i första instans, måste af stadsfullmäktige äskas. 
 
Man måste hålla på principen om stadsfullmäktiges finansiella suveränitet, och hvarje åtgärd, 
som på något sätt förändrar eller kan komma att förändra stadens ekonomi, måste ovilkorligen 
under en eller annan form underställas stadsfullmäktiges beslut. 
 
Jag får därför vördsamt föreslå: 
 
att herrar stadsfullmäktige besluta att drätselkammaren ålägges inhibera stämningsåtgärden 
mot mig. 
 
att G. J. Sundbergs arfvingar skola i arrende af tomt N:o 8 Rosvik till stadskassan betala 2 
procent å det fastställda nya värdet. 
 
Jag förklarar mig i så fall villig årligen betala detta arrende från 1907 till och med 1916 års 
slut. 
 
Lysekil den 8 September 1910. 
MAGNUS RADHE.” 
 
Härefter öfverlämnade ordföranden ordförandeskapet till vice ordföranden samt aflägsnade 
sig från sammanträdet. 
 
Vice ordföranden uppläste nu åter sista delen af Herr Radhes ofvnintagna skrifvelse samt 
erinrade därom, att Stadsfullmäktige en gång beslutit, att arrendet, hvarom tvisten gällde, 
skulle utgå med 1906 års slut. 
 
Under diskussionen anförde Herr Gunnerson följande: 
 
”Det vore inkonsekvent att icke taga hänsyn till 1866 års beslut, då detta nu föreligger i 
vidimerad afskrift, enär Stadsfullmäktige 1906 godkänt ett föregående jordegarebeslut af 
1856. 
 
Att remittera ärendet till Drätselkammaren bör ju vara öfverflödigt, då Kammaren under ett 
par års tid haft frågan under behandling och Kammarens beslut föreligger. 
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Kammarens yttrande i protokoll af 22/1 1909, att den icke kan visa Konsul Radhe 
tillmötesgående i denna sak, enär ”man möjligen kunde blifva tvungen att jämväl göra 
eftergifter gent emot andra jordegare”, förråder en rättsuppfattning, som jag icke kan gilla 
och som jag hoppas Herrar Stadsfullmäktige icke delar. Mig förefaller, att Drätselkammaren 
genom denna motivering för sitt afslag gifvit Konsul Radhe rätt. Nu lär det enligt uppgift icke 
finnas mera än ett arrende, som är analogt med Herr Radhes, nämligen Nordvalls arfvingars. 
Låt oss icke handla småaktigt i denna sak utan handla så, att Stadsfullmäktige både inom och 
utom samhället upprätthålles.  
 
Jag yrkar bifall till Konsul Radhes motion i ärendet.” 
 
Herr Anderson förklarade, med instämmande af Herr löfving, sig anse, att Stadsfullmäktige 
icke borde ingripa i denna fråga, medan Herr Gustafsson framhöll, att det vore svårt för 
Fullmäktige att nu afgöra ang. ifrågavarande kontrakts giltighetstid, och Herr Wallén 
försvarade Drätselkammarens ståndpunkt. Herr Sterner underströk ytterligare, hvad vice 
ordföranden erinrat om Stadsfullmäktiges föregående beslut angående arrendet i fråga. Med 
instämmande af Herr Luckey, yrkade slutligen Herr Christensom, att Herr Radhes förslag 
skulle lämnas utan afseende; ett beslut i annan riktning skulle innebära ett misstroendevotum 
mot Drätselkammaren. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och vice ordföranden, efter framställd proposition 
dels på bifall till Herr Radhes förslag i dess helhet och dels på afslag därå, förklarat sig anse 
propositionen på afslag å nämnda förslag vara med ja besvarad, begärdes votering, hvilken 
verkställdes efter följande godkända voteringsproposition: 
 
Den som bifaller Herr Radhes förslag, röstar ja, den det icke vill, röstar nej; vinner nej hafva 
Stadsfullmäktige afslagit Herr radhes framställning. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Carlsson, Backman, Gunnerson och Kihlberg ja, men 
Herrar Lindbom, Anderson, Luckey, Sterner, Richter, Mattsson, Wallin, Hansson, Gustafsson, 
Laurin, Lindman, Löfving, Lidell, Wallén, Christenson och vice ordföranden nej. 
 
Med 16 röster mot 4 hade alltså Stadsfullmäktige beslutit i enlighet med nej-propositionen. 
 
§ 129. 
Här skulle antecknas, att Stadsfullmäktige beslöto upptaga de under §§ 123, 124, 125, 126 
och 127 antecknade ärendena, oaktadt dessa ej stodo på föredragningslistan. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeras: 
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Med reservation mot behandlingen af min motion och beslutet enligt § 128. 
 
MAGNUS RADHE. 
 
CARL BACKMAN. 
GUST. RICHTER   B. P. JONSSON. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering offentligen 
uppläst å Rådhuset Torsdagen den 15 September 1910 kl. 6 e. m.; betygas. 
 
MAGNUS RADHE. 
 /Josef Centerwall. 
 
Bil. till prot. N:o 11, § 121. 
 
Undertecknade, utsedda att granska Samskolans räkenskaper för återstående delen af 
kalenderåret 1909 få efter fullgjort uppdrag härmed afgifva följande 
 
Revisionsberättelse. 
 
Inkomster: 
 
Kassabehållning från föregående   714:87 
Statsanslag    1,225:- 
Anslag af staden   1,250:- 
Hyra    60:- 
Terminsafgifter   3,330:- 
Årsafgifter    4:- 5,869:- 
    Kronor 6,583:87 
 
Utgifter: 
 
Aflöningar     4,554:- 
Läkarearfvode    50:- 
Städning     100:- 
Inventarier     84:30 
Värmeapparat och reparationer   442:72 
Ved och kol     105:25 
Skatter     34:96 
Elektriskt ljus    93:09 
Brandförsäkringspremier    61:20 
Räntor     677:77 
Divers utgifter (annonser m. m.)   124:47 
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     6,327:76 
Kassabehållning    256:11 
    Kronor 6,583:87 
 
Som räkenskaperna äro förda med ordning samt försedda med fullständiga allegater och då 
anledning till anmärkning icke förekommit få vi tillstyrka att full ansvarsfrihet meddelas 
vederbörande för den tid denna revision omfattar. 
 
Lysekil den 11 Juli 1910. 
 
J. FR. CARLSON.  J. O. WALLENTIN. 
 
Bil. till prot. N:o 11, § 126. 
Förslag till reglemente för Parkstyrelsen. 
 
§ 1. 
Parkstyrelsen har i uppdrag: att, i den mån anslag beviljas, bringa Stadsfullmäktiges beslut till 
utförande; samt att vårda det till parkanläggningen anvisade området jämte stadens öfriga 
planteringar. 
 
Härvid har styrelsen att ställa sig till efterrättelse detta reglemente och de särskilda 
föreskrifter, som af stadsfullmäktige kunna meddelas. 
 
§ 2. 
Styrelsen består af fem ledamöter och två suppleanter, hvilka af Stadsfullmäktige i December 
månad väljas för 4 år. 
 
Afgår ledamot eller suppleant före utgången af den tid, för hvilken han är vald, väljes annan 
person för återstoden af nämnda tid. 
 
För granskning af styrelsens räkenskaper väljas årligen af stadsfullmäktige två personer med 
en suppleant. 
 
Granskningen omfattar det år, under hvilket valet skett. 
 
§ 3. 
Styrelsens ledamöter välja årligen bland sig ordförande och vice ordförande. Styrelsen 
sammanträder, på ordförandens kallelse, så ofta det anses nödigt. För besluts fattande 
erfordras, att minst tre ledamöter äro tillstädes, och vid omröstning bestämmes beslutet genom 
enkel pluraritet, med iakttagande att, därest rösterna itfalla lika, den mening, som ordföranden 
biträder, varder gällande. Vid styrelsens sammanträden föres protokoll, som upptager de 
fattade besluten och justeras i den ordning, styrelsen bestämmer. 
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§ 4.  
Styrelsen bör årligen å tid, som af Magistraten bestämmes, uppgöra och till Magistraten 
aflämna specialförslag öfver följande årets utgifter. Sedan Stadsfullmäktige därefter fattat 
beslut angående anslag och medel till styrelsen, bör styrelsen till Drätselkammaren ingifva 
anmälan om de tider, då de beviljade medlen för styrelsen erfordras. 
 
Öfver sina utgifter skall styrelsen föra nödiga räkenskaper, hvilka för hvarje kalenderår 
afslutas och, med tillhörande verifikationer, förse, den 1:sta Mars nästföljande året tillställas 
Magistraten, för att gemensamt med öfriga stadens räkenskaper granskas. 
 
§ 5. 
Styrelsen antager den tjänstepersonal, som för parkanläggningen och tillsyn därstädes 
erfordras, samt bestämmer aflöning och öfriga villkor för densamma. 
 
§ 6. 
Styrelsens ledamöter må sig emellan fördela de åligganden, som åt styrelsen uppdragits. 
 
§ 7.  
För handhafvandet och redovisningen af de styrelsen anförtrodda medlen ansvara ledamöterna 
gemensamt. 
 
 
1910  Lysekils  N:r 12. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 28 September 1910. 
 
Frånvarande med godkända förhinder voro Herrar Nilsson, Carlsson och Gunnerson. 
Herr Borgmästaren Sundberg övervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad sekreterare. 
 
§ 130. 
Från Magistraten hade för yttrande öfverlämnats följande skrifvelse från Konungens 
Befallningshafvande i länet: 
 
”Till Magistraten i Lysekil. 
 
Vid granskning hos Kungl. Kommerskollegium af förslag till förnyad taxa å hamnafgifter i 
Lysekil har anmärkts följande: 
 
Taxeförslaget innehåller bland annat följande bestämmelse: För fartyg af mindre 
nettodräktighet än 10 tons utgår förnyad afgift eller högst 6 dagars kvarliggande vid kaj eller 
brygga”. 
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Då den föreslagna bestämmelsen strider mot hvad i § 8 mom. 4 af hamntaxeförordningen i 
sådant afseende finnes stadgat, anmodas Ni lämna vederbörande tillfälle att i saken afgifva 
nytt förslag. 
 
Kungl. Kommerskollegium önskar vidare erhålla förklaring öfver innebörden af det under 
rubriken: ”Från hamnafgift för fartyg äro befriade” under 5.) föreslagna stadgandet, särskildt i 
hvad angår tiden för afgifvande af där afsedda anmälan. 
 
I taxeförslaget föreslås äfven, att half afgift skall utfå för varor, som lossas eller lastas i 
hamnen utan att därvid föras öfver hamninrättningen tillhörig kaj eller brygga. Här saknas den 
1 § 8 mom. 11 af hamntaxeförordningen föreskrifna utredning för frågans dömande. 
 
Med återställande af ofvan berörda taxeförslag jämte densamma åtföljande handlingar 
anmodas Ni, så fort ske kan, införskaffa och hit inkomma med utredning i ofvan anmärkta 
afseenden och remisshandlingar därvid återställa. 
 
Göteborg i landskansliet, den 16 september 1910. 
 
GUST. LAGERBRING. 
  ERNST THORIN. 
 
Efter uppläsning häraf föredrog ordföranden följande af honom uppgjorda  
 
FÖRSLAG TILL FÖRKLARING. 
 
1.)Bestämmelsen är visserligen stridande med hamntaxeförordningens 8 § mom. 4 som afser 
fartyg, men då den afgift för mindre fartyg d. v. s. jakter under 10 tons i förslaget är upplagt 
att utgå med 59 öre per st. och detta afser att stäfja ett onödigt upptagande af kajplats af dylika 
farkoster, som i allmänhet endast drifva handel med saltad fisk, ved, lergods o. d. så anse 
stadsfullmäktige att förslaget i denna punkt icke kan hänföras till bestämmelsen i nämnda 
moment. Stadsfullmäktige vilja särskildt erinra om, att de båtar under 10 tons, som efter 6 
dagars kvarliggande vid kaj eller brygga, ankra å redden eller förtöja i hamnens bojar, icke 
därför erlägga någon förnyad afgift. Skulle detta oaktadt den föreslagna bestämmelsen icke 
kunna fastställas, få stadsfullmäktige föreslå, att punkten i taxeförslaget erhåller följande 
ändrade lydelse: 
 
”För fartyg af mindre nettodräktighet än 10 tons, som icke drifver fraktfart utan upptager 
kajplats för försäljning af varor från skeppsbord, skall efter högst 6 dagars kvarliggande vid 
kaj eller brygga förnyad kajafgift erläggas med 50 öre.” 
 
2.) Under rubrik afser, att de fartyg, som erlagt hamnafgift för utgående, men återvända för 
intagande af lastfyllnad, skola omedelbart anmäla sig hos hamnkaptenen för kontroll af, att 
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det är samma fartyg som återvänder till hamnen för koplettering af lasten. Det förekommer 
ofta, att ett fartyg först intager en del af lasten, hufvudsakligast gatsten här, fortsätter till 
stenhuggerierna i distriktet för vidare lastning, men måste returnera hit för intagande af 
lastfyllnad. Andra åter lasta först i distriktet och hitkomma för intagande af lastfyllnad. För att 
kontrollera hvilka fartyg som för samma lastning äro befriade från hamnafgift, måste därför 
anmälan göras och hamnjournalen utvisar i dylika fall om fartyget erlagt hamnafgift eller 
icke. 
 
3.) Att half afgift är föreslagen för varor, som lossas eller lastas i hamnen, förklaras sålunda, 
att detta afser lastning och lossning å redden och vid enskildas bryggor, utan att godset föres 
öfver hamnen tillhörig kaj eller brygga, och beror detta därpå, att enskilda fabrikanter uppfört 
och underhålla dem tillhöriga bryggor vid sina fabriker. Enär staden alltså ej har någon utgift 
för nämnda bryggor, anse stadsfullmäktige, att en lindring i hamnutgifter bör för de varor, 
som lossas eller lastas vid sådan bryggor, stadgas. 
 
I nu gällande hamntaxa finnes samma stadgande som det i den nya är föreslaget eller att: 
 
”För gods, som lastas eller lossas i hamn utan att därvid föras öfver kaj eller brygga, erlägges 
femtio procent af den eljest för godset bestämda hamnafgiften”. 
 
Hvarje punkt af förslaget genomgicks härefter och godkändes för sig, hvadan 
Stadsfullmäktige beslutit att såsom eget yttrande i ärendet antaga ordförandens ifrågavarande 
förslag till förklaring. 
 
§ 131. 
Magistraten hade till Stadsfullmäktige för yttrandes afgifvande öfverlämnat ansökningar af 
Fru Anna Klein att under åren 1911, 1912 och 1913 i huset N:o 24 Kungsgatan härstädes till 
spisande gäster vid måltider få utskänka vin och öl samt af Fru Anna Larsson, änka efter 
aflidne Källarmästaren Karl Johan Larsson, om tillstånd till utskänkning af vin och öl under 
nämnda år i huset N:o 1 Rosviksgatan (Strandhotellets annex). Å sistnämnda ansökan hade 
tecknats af B. A. Björk, att han, som nu innehade rätt till dylik utskänkning i Rosviksgatan 
N:o 1, afstode från denna sin rätt, om samma ansökan bifölls. 
 
Stadsfullmäktige beslöto att tillstyrka berörda ansökningars beviljande, enär de sökande 
ansågos lämpliga att utöfva dylik utskänkning, som f. ö. vidkommande Anna Klein förut utan 
anmärkning utöfvats. 
 
§ 132. 
Drätselkammaren hade enligt hvad nu föredraget utdrag af dess protokoll för den 21 dennes 
utvisade beslutit afstyrka Stadsfullmäktige såväl från att utse ombud att vid 
folkpensioneringskongressen i Stockholm den 12, 13 och 14 i nästa månad representera 
Lysekils stad som äfven att bevilja anslag till kostnaderna för berörda kongress. 
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Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Drätselkammarens afstyrkande afslå kommitténs för 
allmän pensionering under § 116 här ofvan förut antecknade hemställan om utseende af 
kongressombud och om anslag till kongresskostnader. 
 
§ 133. 
Uti der under § 125 här ofvan förut antecknade ärendet angående utbyte af den i Kungsgatan 
vid Hotell Lysekil befintliga lampan med en båglampa hade Drätselkammaren beslutit föreslå 
stadsfullmäktige att låta å platsen ifråga uppsätta en 100-ljus metalltrådslampa i stället för den 
därstädes nu befintliga lampan. 
 
Drätselkammarens yttrande föredrogs nu. 
 
Under diskussionen yrkades af: Herr Lindman uppsättande af en båglampa å platsen ifråga, 
Herr Luckey en 300-ljus glödlampa, Herrar Laurin och Wallén en metalltrådslampa samt Herr 
Christenson båglampa, om en sådan ansågs för dyrbar, metalltrådslampa å 300 ljus. 
 
Stadsfullmäktige beslöto härefter att låta utbyta den nuvarande lampan vid Hotell Lysekil mot 
en 300-ljus metalltrådslampa. 
 
§ 134. 
Drätselkammaren erhöll på begäran bemyndigande att till Mollénska sterbhuset för ett pris av 
tre kronor 50 öre per kvadrataln försälja tomten till sterbhusets hus vid Konsulliden. 
Byggnadsnämnden, hvars yttrande äfven föredrogs, hade utsatt gränsen för tomten i enlighet 
med en nu företedd, af Stadsingeniören J. Calander i denna månad upprättad karta. 
 
§ 135. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Lilliehöök och Richter. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
 
MAGNUS RADHE. 
C.S. LILLIEHÖK. 
GUST. RICHTER. 
 
Att ofvanstående protokoll blivit efter förut skedd kungörelse och justering offentligen uppläst 
å Rådhuset Torsdagen den 6 Oktober 1910 kl. 6 e. m.; betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
 /Josef Centerwall. 
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1910 Lysekils N:r 13. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 18 Oktober 1910. 
 
Frånvarande med anmlda och godkända förfall: Herrar Gunnerson, Luckey och Wallin. 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 136. 
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till Snickaren Adolf Wennerberg 
försälja tomten N:o 251 vid Norra Kvarngatan , hivlken tomt enligt af Stadsingeniören 
Calander i augusti detta år uppgjord kartskiss innehölle i areal 419,9 kvadratmeter eller 
1,190,4 kvadratalnar. 
 
Priset hade Drätselkammaren föreslagit till en krona 50 öre per kvadrataln, på villkor dock, att 
köparen mot en därför af staden utgående skälig ersättning af trehundra kronor sprängde och 
bortkörde berget i gatan, så att denna blefve renröjt. 
 
Under diskussionen i detta ärende yrkades af Herr Linfman – som ansåg det oformligt att vid 
försäljning af stadens tomter uppställa ett sådant vilkor som det, att köparen skulle planera 
gata utanför tomten – med instämmande af Herr Gustafsson, att bemyndiga Drätselkammaren 
att till bemälde Wennerberg försälja tomten ifråga för ett pris af en krona 75 öre per 
kvadrataln utan något vilkor i övrigt, medan Herr Anderson, som upplyste att köparen själf 
ifrågasatt det af Drätselkammaren föreslagna villkoret vid köpet, samt Herr Wallén, som 
framhöll att Drätselkammarens förslag ju vore mera fördelaktigt för köparen än Herr 
Lindmans, bifall till Drätselkammarens förslag. 
 
Efter slutad diskussion och sedan ordföranden, som framställde proposition på såväl 
Drätselkammarens förslag som Herr Lindmans yrkande, förklarat propositionen på bifall till 
Drätselkammarens förslag vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes efter 
följande godkända voteringsproposition: Den som bifaller Drätselkammarens förslag, röstar 
ja, den det icke vill, röstar nej: vinner nej, har Herr Lindmans yrkande bifallits. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar vice Ordföranden, Lilliehöök, Lindbom, Backman, 
Anderson, Nilsson, Sterner, Richter, Mattsson, Hernström, Kihlberg, Laurin, Löfving, Lidell, 
Wallén och Christenson ja, men Herrar Carlsson, Hansson, Gustafsson, Lindman och 
Ordföranden nej. 
 
Med 16 röster mot 5 hade alltså Stadsfullmäktige beslutit i enlighet med japropositionen. 
 
§ 137. 
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Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att för ett pris af tre kronor 50 öre per 
kvadrataln till Z. H. Thelén försälja den till en areal af 1,943 kvadratalnar beräknade tomten 
under N:o 41 vid Kungsgatan. Byggnadsnämnden, som hörts i ärenden, hade föreslagit 
ifrågavarande tomts areal till 2,010 kvadratalnar. 
 
Handlingarna i ärendet föredrogos och granskades nu. 
 
Under diskutionen yrkades af Herr Lilliehöök, med instämmande af Herrar Nilsson och 
Laurin, bifall till Drätselkammarens förslag, af Herr Lindman, att tomten med den areal 
Byggnadsnämnden föreslagit, skulle försäljas, men till ett pris icke af tre kronor 50 öre, utan 
endast tre kronor, enär tomten egentligen icke låge vid Kungsgatan, samt af Herr vice 
Ordföranden remiss till Byggnadsnämnden af Drätselkammarens förslag beträffande tomtens 
areal. 
 
Efter framställd proposition på båda förslagen beslöto Stadsfullmäktige härefter dels med 
afslag å Drätselkammarens förslag med afseende å priset å tomten till tre kronor i enlighet 
med Herr Lindmans förslag och dels att med bordläggande af försäljningsfrågan, remittera 
ärendet i hvad det rörde tomtarealem till Byggnadsnämnden för yttrandes afgifvande. 
 
§ 138. 
Uti det under § 45 här ofvan förut antecknade ärendet, angående af Herr Lilliehöök föreslagna 
ändring af § 2 p. e. i den för staden gällande hamnordningen, hade Hamnstyrelsen inkommit 
med yttrande, innefattadt i följande:  
 
”Utdrag af protokollet, hållet hos Hamnstyrelsens i Lysekil den 14 Oktober 1910. 
 
§ 25. Herr Lilliehööks från Stadsfullmäktige remitterade motion om ändring i gällande 
hamnordningens § 2 p. e. företogs nu till behandling och beslöto styrelsen däröfver afifva 
följande yttrande: 
 
Motionärens förslag angående Hamnstyrelsens ansvar för sin förvaltning och omhänderhafda 
medel fordrar icke någon särskild bestämmelse i hamnordningen. Hvad med hamnordningen 
afses är, att den skall innefatta föreskrifter i afseende å ordningen i hamnen som finnes nödiga 
utöfver bestämmelserna i ordningsstadgan för rikets städer. I kungl. Kungörelsen af 8/5 1874 
framgår länsstyrelsens skyldifheter, hvadan någon ändring af hamnordningen i denna del icke 
behöfver företagas. I Uddevalla med betyligt större hamnuppbörd än här föreskrifver 
hamnordningen icke något särskildt ansvar för hamnstyrelsens förvaltning. 
 
I denna stad har det väl ansetts falla af sig själf, att hamnstyrelsen är ansvarig för de medel 
den omhänderhafver, utan att inflika ansvarigheten i hamnordningen. Det skulle därför inför 
Kon. Befde se högst besynnerligt ut om stadsfullmäktige nu skulle besluta en åtgärd mot sin 
hamnstyrelse, som förut icke ifrågakommit och som likaledes icke lärer förekomma i någon 
annan stads hamnordning. 
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Hamnkassören verkställer hamnens uppbörd och har han därför ställt borgen, och 
Hamnstyrelsen mottager redovisningarna samt verkställer däraf hamnens beslutade utgifter. 
 
Skillnaden mellan Hamnstyrelsens och Drätselkammarens uppbörd är den, att Hamnstyrelsen 
genom sin hamnkassör uppbär afgifter af fartyg och varor, men Drätselkammaren uppbär 
afgifter i form af skatter af stadens innevånare och kunna i detta fall ick vara likställda. 
 
Kommerskollegie cirkulär af 2/2 1864 föreskrifver, att för hvarje hamn skola särskilda 
räkenskaper föras dels öfver alla afgifter af hvad slag som helst, vilka utgå i handeln eller 
sjöfarten, dels ock öfver alla bestridda omkostnader i och för handelns och sjöfartens nytta 
och fördel. Då hamnstyrelsen dessutom är underställd Kon. Bf:deskontroll och särskild 
revision, så torde häraf framgå, att hamnstyrelsen är ansvarig för sin förvaltning. 
 
Hvad andra delen af punkt e. beträffar så har motionären däri inflikat orden ”af därför 
afslagna medel verkställa sådana förändringar etc”. ett dylikt tillägg anser hamnstyrelsen vara 
öfverflödigt då hamnordningens § 2 punkt f. föreskrifver, att nybyggnader skola underställas 
stadsfullmäktiges pröfning. 
 
Man kan förutsätta att en förändring efter förbättring inom hamnen kan helt oväntat uppstå, 
tillfölje skada af storm eller dylikt, som fordrar ett raskt ingripande för att få förändringen 
eller förbättringen verkställd. För ett dylikt fall vore det högst oporaktiskt om föreskrift 
antogs, som lade hinder i vägen för hamnstyrelsen att vidtaga åtgärder för en förbättrng, som 
orsakats af förhållanden som icke kunnat förutses. 
 
Då Hamnstyrelsen efter bästa förmåga tillvaratager hamnens intressen, är ansvarig för sin 
förvaltning och hamnordningens föreskrifter i hufvudsak äro af samma lydelse som andra 
städers hamnordning och något skäl för de af motionären föreslagna ändringarna icke 
förebragts, får Hamnstyrelsen på grund af hvad här anförts vördsamt föreslå, att motionen 
icke måtte leda till någon Stadsfullmäktige åtgärd. 
 
Efter en stunds diskussion, hvarunder Herr Lilliehöök på förslag af Herr vice ordföranden 
ändrat sin motion, om det föreslagna tillägget rörande Hamnstyrelsens ansvarighet m. m. 
skulle inflyta istället för i hamnordningen i ett reglemente för nämnda styrelse, hvilket borde 
upprättas, och till hvars lydelse samma styrelse skulle ingifva förslag, beslöts på förslag af 
Herr Lindman att motionen i dess sålunda förändrade skick skulle återremitteras till 
Hamnstyrelsen, som skulle inkomma med förslag till reglemente för sig. 
 
§ 139. 
Genom Magistraten hade ingifvits revisionsberättelse öfver Fattigvårdsstyrelsens räkenskaper 
och förvaltning för år 1909 )Bil. § 138 A) jämte infordrad förklaring med anledning af 
densamma (Bil. § 139 B). 
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Efter föredragning af dessa handlingar beslöto på förslag af Herr Wallén att godkänna den 
afgifna förklaringen öfver revisorernas anmärkningar, som ogillades, bevilja 
Fattigvårdsstyrelsen ansvarighet för den tid revisionen omfattade. 
 
§ 140. 
Vederbörande revosionsberättelse öfver Hamnstyrelsens räkenskaper och förvaltning för 1909 
(Bil. § 140) föredrags, hvarefter beslöts bevilja sagda styrelse ansvarsfrihet för nämnda år. 
 
§ 141. 
Lysekils Föreläsning[sförening] hade inkommit med en ansökan om ett anslag af 600 kronor 
från staden för nästa år. Med anledning af denna ansökan hade Drätselkammaren, som af 
Ordföranden fått ansökan till sig remitterad för yttrande, föreslagit Stadsfullmäktige att 
bevilja föreläsningsföreningen ett anslag af 300 kr. för nästa år. 
 
Handlingarna i ärendet föredrogs nu. Under diskussionen talade Herr Lilliehöök för samt 
yrkade Herrar Richter och Wallén bifall till Drätselkammarens förslag, samt Herrar Lindman, 
Gustafsson och Nilsson bifall till föreläsningsföreningens ansökan. 
 
Efter framställd proposition på båda yrkandena, beslöto Stadsfullmäktige, med afslag å 
Drätselkammarens förslag att bifalla föreläsningsföreningens ansökan. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 142. 
Från Magistraten hade inkommit följande skrifvelse angågende förändring af 
rannsakningshäktet: 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Magistraten får härmed öfverlämna Kungl. Maj:ts nådiga bref den 15 sistlidne juli angående 
inrättande af rannskaningshäkte härstädes, hvaraf inhämtats, att Kungl. Maj:t föreskrifvit vissa 
förändringar i de redan iordningställda lokakerna. Kostnaden för dessa förändringar uoogår 
enligt ett här bilagdt kostnadsförslag till 345 kronor. Då berörde förändringar måste utföras 
för att byggnaden skall kunna godkännas som rannsakningshäkte, får Magistraten härmed 
hemställa att Stadsfullmäktige behagade uppdraga deras utförande åt Drätselkammaren. 
 
Lysekil den 10 oktboder 1910. 
 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG. 
 
Vid skrifvelsen fanns fogadt förutom öfriga handlingar det däruti åberopade 
kostnadsförslaget, slutande å 345 kronor. 



 1910 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro Sällskapet Strömstierna 
 Sida 122 
 

 
Efter föredragning af handlingarna i ärendet och sedan ordföranden framhållit, att 
kostnadsförslag öfver för behöflig inhägnad vid hältet borde anskaffas, blef ärendet på 
yrkande af Herr Lindman remitteradt till Drätselkamaren, som borde yttra sig såväl öfver de i 
Magistratens skrifvelse omförmälda ändringarna af rannsakningshäktet beträffande 
uppförande af erforderlig inhägnad därtill. 
 
§ 143. 
En af Herr Fr. Bundsen i Källviken skriftligt gjord och af Herr Lidell såsom egen motion 
upptagen framställning att dels på grund af hans obetydliga tillgångar befrias från utbetalandet 
af de utdömda rättegångskostnaderna till staden i målet angående Rinkenäs och dels med 
hänsyn därtill, att de 250 kronor han uppburit om året i arrende för Rinkenäs utgjorde en 
väsentlig del af hans inkomster, att, innan Rinkenäs toges i anspråk af staden, få uppbära den 
inkomst däraf, som till dess kunde komma att utgå, föredrogs och remitterades till 
Drätselkammaren för yttrandes afgifvande. 
 
§ 144. 
På därom skrifligen framställd begäran enledigades Handlanden J. O. Wallentin på grund av 
sjukdom från ledamotskapet i Fattigvårdsstyrelsen. 
 
§ 145. 
Ordföranden öfverlämnade ett tryckt exemplar af protokollet, hållet vid sammanträde den 17 
och 18 augusti 1910 med af svenska städer utsedda ombud för vidare behandling af särskilda 
kommitterades ”Betänkande med förslag till reglemente för Svenska Städernas 
Pensionskassa”. 
 
Det beslöts att protokollet skulle läggas till handlingarna. 
 
§ 146. 
En från Drätselkammaren inkommen anmälan, af innehåll, att vid årets slut voro i tur att ur 
Kammaren afgå: ledamöterna Fabrikören Otto Bovik och Kamreraren J. A. Anderson samt 
suppleanten Lotförmannen Em. Hörman, lästes och skulle läggas till handlingarna . 
 
§ 147. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Nilsson och Carlsson. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
AXEL NILSSON. 
L. A. CARLSSON. 
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Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering offentligen 
uppläst å Rådhuset Onsdagen den 26 Oktober 1910 kl. 4,30 e. m.; betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
 /Josef Centerwall. 
 
Bil. till prot. N:o 13, § 139 A. 
 
Undertecknade utsedda att granska Lysekils Fattigvårdsstyrelses räkenskaper och förvaltning 
för år 1909 få efter fullgjort uppdrag härmed afgifva följande: 
 
REVISIONSBERÄTTELSE. 
 
Utgifter: 
 
Balance från 1909    481:08 
Afgifter vid Hospital   1,223:40 
Afgifter vid Sjukhus   1,148:25 
Ersättning åt andra kommuner  290:10 
Understöd åt div. personer   14,812:88 
Underhåll och assurans å Fattighuset  263:70 
” ”               å 10 stugor  291:50 
Arvode, porton m. m.    839:30 18,869:13 
    Kr. 19,350:21 
 
Inkomster: 
Anslag af stadskassan   17,250:- 
Återbetalningar, hyror m. m.   1,160:26 18,410:26 
Af ordföranden förskotterade till 1910   939:95 
    Kr 19,350:21 
 
Räkenskaperna äro i öfverensstämmelse med förevisade verifikationer och protokoll, men 
som största delen af utgifterna till understödstagare äro overifierade, hemställa revisorerna att 
denna brist afhjälpes. 
 
Revisorerna anse vidare, att styrelsen, till ledning vid revisionen bör vid årets sista 
sammanträde upprätta en förteckning öfver de belopp, som under det kommande året skola 
utbetalas till understödstagare. 
 
Som ingen annan anledning till anmärkning förekommit, få vi tillstyrka full ansvarsfrihet för 
den tid revisionen omfattar. 
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Lysekil den 1 oktober 1910. 
 
W. REINHOLD  J. A. JACOBSSON. 
 
 
Bil. till prot. N:o 13, § 139 B. 
 
Till Magistraten i Lysekil. 
 
Till bemötande af de anmärkningar, som revisorerna för Lysekils fattigvårds räkenskaper för 
år 1909 framställt, får jag vördsamt anföra: 
 
Revisorerna framhålla att flertalet utgiftsposter icke äro försedda med verifikationer. 
 
Förhållandet är emellertid, att det ingenstädes i hela landet varit eller är brukligt, att å platsen 
boende ordinarie understödstagare aflämna kvitton å sina för hvar månad erhållna 
understödsbelopp. Ett ganska naturligt skäl till att sådan kvitton icke ifrågakomma torde vara, 
att många af dessa understödstagae på grund af ålder eller sjukdom icke sjelfva kunna skrifva 
ens sitt namn. Revisorernas hemställan att bristen å verifikationer bör afhjälpas borde på 
grund af det sagda vara omöjligt att uppfylla. 
 
En för alla parter vida effektivare kontroll öfver, att respektiva understödsbelopp verkligen 
komma rätta personer till godo åstadkommes utan tvifvel genom att utdelningen af 
understöden sker i annan persons närvaro. Detta system, som vunnit insteg öfver hela landet, 
har här användts de senaste 4 åren. Vid fattigvårdsmedlens utdelning i Lysekil, den 3:dje i 
hvar månad är fattigvårdstillsyningsmannen alltid närvarande. 
 
Alla utgifter förutom staden boende understödstagare äfvensom samtliga öfriga utgiftsposter, 
hvarå kvitton kontant erhållas, äro verifierade. 
 
Revisorernas förslag att fattigvårdsstyrelsen till ledning vid revisionen, bör vid årets sista 
sammanträde upprätta en förteckning öfver understödsbeloppen för kommande år torde icke 
förtjäna beaktande. 
 
Just i December månads räkenskaper för det föregående året erhålla revisorerna fullständig 
uppgift på samtliga understödstagares namn och understödsbelopp. 
 
Alla ändringar, som härutinnan under revisionsåret af fattigvårdsstyrelsen beslutas. Finnas 
angifna i den af hela styrelsen justerade protokollsboken. 
 
Lysekil den 4 Oktober 1910. 
EMIL LÖFBERG. 
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Bil. till prot. N:o 13, § 140. 
 
Undertecknade, utsedda att granska Lysekils Hamnstyrelses räkenskaper och förvaltning för 
år 1909, få härmed afgifva följande  
 
REVISIONSBERÄTTELSE. 
 
Tillgångar från 1908: 
 
Tullpackhuset  Kr. 4,572:30 
Nya Båthamnen  ” 500:64 
Kajarbetet i Rosvik  ” 19,790:39 
”                  Sillgränd  ” 13,047:45 
Utfyllnaden i Sillgränd  ” 1,925:75 
Förlängningen af Kolbryggan ” 540:76 
Diverse   ” 543:48 
Kassabehållning  ” 1,541:44 42,462:21 
 
Inkomster under året: 
 
Uppbörd af Planlegor  Kr. 1,782:47 
”             för Varor  ” 7,965:21 
” Passagerareångare ” 8,104:- 
” Fartyg  ” 3,591:50 
Båthamnen   ” 65:- 
Inventariers C:to  ” 3,264:- 
Upplånade medel  ” 48,760:68 73,532:86 
    Kronor 115,995:07 
 
Utgifter: 
 
Hamnkaptenens lön  Kr. 1,500:- 
Hamnlotsens lön m. m.   ” 216:67 
Hamnkassörens provision  ” 1,097:30 
Underhåll af bryggor  ” 2,236:80 
Diverse utgifter  ” 3,027:11 
Inbetalda lån   ” 12m500:- 
Inbetald skuld till Stadskassan från 1908 ” 15,700:- 
Inbetalt till Stadskassan af 1909 års anslag 3,300:- 39,577:97 
     39,577:97 
Tillgångar från 1909: (enl. Balanskontot).  
 
Inventarier   Kr. 3,264:- 
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Kassabehållning  ” 1,271:74 
Kajundersökningar  ” 2,923:73 
Båthamnen   ” 500:64 
Tullpackhuset  ” 4,572:30 
Kajarbetet i Sillgränd  ” 41,091:35 
”                  Rosvik  ” 21,036:78 
Utfyllnaden i Sillgränd  ” 2,115:80 
Förlängningen af Kolbryggan ” 650:76 76,417:10 
    Kronor 115,995:07 
 
Då räkenskaperna äro förda med utmärkt ordning och noggrannhet, in- och utbetalningarna 
försedda med vederbörliga verifikationer, och någon anledning till anmärkning äfven i öfrigt 
icke förekommit, få revisorerna tillstyrka ansvarsfrihet för 1909 års förvaltning. 
 
Lysekil den 2 September 1910. 
EHR. LANDEBERG. C. F. LIDELL. PONTUS LUNDBOM. 
 
1910. Lysekils N:r 14. 
Stadsfulmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 22 November 1910. 
 
Frånvarande med anmälda och godkända förhinder: Herrar Richter och Mattsson. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 148. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Carlsson och kihlberg. 
 
§ 149. 
Det under § 127 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande Drätselkammarens anhållan 
att till Herr Z. H. Thlén försälja tomten N:o 41, Kungsgtan, hvilket ärende i hvad det angingo 
tomtens areal bordlagts i afvaktan på förnyat yttrande från Byggnadsnämnden i denna del af 
frågan, återupptogs nu till behandling. 
 
Enligt protokollsutdrag, som nu föredrogs, hade Byggnadsnämnden å sammanträde den 7 
dennes beslutit att vidblifva sitt den 30 nästlidne oktober fattade beslut att förorda försäljning 
af ifrågavarande tomt, med den areal nya regleringsplanen utvisade, med rätt för Herr Thelén 
att afgiftsfritt begagna den i Sillgränd utskjutande delen af gamla tomten, intill dess de i 
Thelénska gränden nedlagda vatten- och afloppsledningarna blifvit ersatt med ledningar i den 
reglerade gatan. 
 



 1910 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro Sällskapet Strömstierna 
 Sida 127 
 

Under diskussionen yrkades nu af Herrar Nilsson, Gunnerson, Wallén och Anderson bifall till 
Drätselkammarens hemställan beträffande tomtarealen samt af Herrar Lindman och 
Christenson bifall till Byggnadsnämndens förslag. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, framställde ordföranden proposition på hvartdera 
af Drätselkammarens och Byggnadsnämndens förslag, därvid ordföranden förklarade sig anse 
den förra propositionen vara med ja besvarad. 
 
Votering begärdes och verkställdes enligt följane godkända voteringsproposition: Den som 
bifaller Drätselkammarens förslag att till Herr Thelén försälja tomten i fråga med en areal af 
1,943 kvadratalnar, röstar ja, den det icke vill, röstar nej; vinner nej hafva Stadsfullmäktige 
bifallit Byggnadsnämndens förslag, d. v. s. att sälja tomten, beräknad till en areal af 2,010 
kvadratalnar. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar vice ordföranden, Lilliehöök, Lindbom, Carlsson, 
Backman, Anderson, Nilsson, Gunnerson, Luckey, Sterner, Kihlberg, Laurin, Wallén och 
ordföranden ja, men Herrar Hernström, Wallin, Hansson, Gustafsson, Lindman, Löfving, 
Lidell och Christenson nej. 
 
Med 14 röster mot 8 hade alltså japropositionen bifallits. 
 
Mot detta beslut anmälde Herr Lindman sin reservation. 
 
§ 150. 
Sedan Mollénska sterbhuset erhållit del av Stadsfullmäktiges den 28 sistlidne september 
fattade, under § 124 här ofvan antecknade beslut att för ett pris af tre kronor 50 öre per 
kvadrataln till sterbhuset försälja tomten till det sterbhuset tillhöriga huset vid Konsulliden, 
hade från bemälda sterbhus inkommit följande ansökan; 
 
”Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Undertecknad framställer härmed en vördsam begäran att få inköpa tomten till Mollénska 
huset vid Gamla Strandgatan N:o 85 i enlighet med af Byggnadsämnden uppgjord tomtkarta 
till ett pris af 3 (tre) kronor per kvadrataln, därvid åberopande dels den förmånsrätt som vid 
auktionstillfället blifvit tillerkänd Mollénska sterbhuset i afseende på återköp af tomten, dels 
det förhållande, att staden till ett billigare pris öfvertog sagda tomtområde samt dels att det 
gängse priset å tomterna i denna stadsdel lär vara 3 (tre) kronor per kvadrataln. 
 
Göteborg den 12 oktober 1910. 
Å Mollénska Sterbhusets vägnar: 
Henriette Ölisch, 
Född Mollén.” 
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Drätselkammaren, till hvilken myndighet Fullmäktiges ordförande öfverlämnat ansökningen 
för yttrande, hade, enär den ej funnit skäl förebeaktat, som kunde leda till ändring af 
Fullmäktiges en gång i ärendet fattade beslut, tillstyrkt Fullmäktige att lämna ansökningen 
ifråga utan afseende. 
 
Sedan handlingarna i ärendet föredragits och Herr Anderson upplyst, att hvad i ansökningen 
åberopats angående förmånsrätt för sterbhuset vid återköp af tomten ifråga icke hade någon 
betydelse, enär den i auktionsprotokollet omnämnda förmånsrätten varit afsedd att tillämpas 
endast för det fall, att någon annan än staden inropat fastigheten, beslöts i enlighet med 
Drätslkammarens förslag. 
 
§ 151. 
Bordlagda, under § 38 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande Herr Gustafssons 
motion om framdragande af kloakledning i Västra Kronbergsgatan, återupptogs nu till 
behandling, sedan Hälsovårdsnämnden, Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar 
samt Drätselkammaren hvar för sig inkommit med begärt yttrande med anledning av 
motionen. 
 
De inkomna yttrandena föredrogos, och inhämtades af dem, att Hälsovårdsnämnden, som 
ansåge kloakledningen ifråga behöflig, tillstyrkte bifall till motionen, medan Styrelsen för 
Lysekils Vatten- och Kloakledningar endast på villkor, att vederbörande på sin bekostnad 
ombesörjde arbetet med för ändamålet erforderlig rörgraf, tillstyrkte Stadsfullmäktige att på 
stadens bekostnad låta utföra rörläggningsarbetet i enlighet med ett på Styrelsens anmodan af 
Stadsingeniören uppgjort kostnadsförslag öfver kloakledningsarbetet ifråga, slutande å 1,121 
kronor 40 öre förutom planering m. m. som beräknats till 2,020 kronor, samt 
Drätselkammaren på anförda grunder och sedan Berg- och Tomtföreningen Klippan, som 
ägde marken ifråga, lämnt det besked, att denna ej ville bidraga till täckande af kostnaderna 
för kloakledningen ifråga, afstyrkte bifall till motionen. 
 
Under diskussionen motiverades närmare Drätselkammarens ståndpunkt i frågan af 
Kammarens ordförande m. fl. kammarledamöter samt Styrelsens för Lysekils Vatten- och 
Kloakledningars beslut i frågan af Styrelsens ordförande m. fl. För bifall till motionen talade 
motionären som framhöll bland annat, att kloakledningen ifråga vore välbehöflig äfven för 
skyddande af vattenledningsdammarna och att Berg och Tomtföreningen Klippan , som förut 
nedlagt kostnader å såvnäl V. som Ö. Kronbergsgatan, icke ansåge sig hafva råd att kämna 
bidrag till detta arbete, samt Fullmäktiges ordförande. Herr lindman m. fl. yrkade ärendets 
borgläggning. Herr Lillehöök föreslog, att om ärendet blefve bordlagdt, bordläggningen skulle 
räcka åtminstone till dess budgetförslahet för nästa år uppgjorts. 
 
Stadsfullmäktige beslöto härefter bordlägga ärendet, till dess budgetförslaget för 1911 blifvit 
uppgjordt. 
 
§ 152. 
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Bordlagda, under § 105 här ofvan förut antecknade ärendet, innefattande brandchefens 
framställning angående uppförande af en stallbyggnad för brandkårens räkning och 
planerande af tomt för detta ändamål samt anslående af medel till inköp af slangar och 
kopplingar, återupptogs nu till behandling, sedan Drätselkammaren och Byggnadsnämnden 
hvar för sig inkommit med begärdt yttrande i frågan. 
 
Brandchefens skrifvelse i ärendet hade följande lydelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Det har vid de senaste eldsvådorna vid Clupea och Slätteskär visat sig att tillgång till 1 á 2 
hästar är af ofantligt stor vikt att stadens eldsläckningsattiralj så hastigt som möjligt må 
komma till användning. På grund härf har jag träffat tillfälligt aftal med ”Bärarelaget” om 
tillhandahållande af 1 häst,. Dess stallbyggnad är dock ganska aflägsen från ångspruthuset i 
Rosvik, hvilket fördröjt utryckningen af eldsläckningsmaterielen. 
 
Bärarelaget har emellertid förklarat sig villigt att utan annan ersättning än fria stallrum 
tillhandahålla båda sina hästar vid eldsvådor och öfningar. 
 
Fördelarne härmed torde vara iögonfallande. Den nu utgående ersättningen, 150 kr. per år, 
bortfaller, och med tillgång till 2 hästar kan den ena hästen försättas ångsprutan, medan den 
andra användes för transport till eldhärden af slangar och brandsoldater. Kostnaderna härför 
torde inskränka sig till uppförandet af en stallbyggnad af trä, innehållande 2 spiltor, 
selkammare samt foderskulle. 
 
Platsen för stallbyggnaden har jag tänkt mig vid sidan af nuvarande slangtorn i Rosvik, norr 
om spruthuset, där stallbyggnaden skulle få ett undanskymt släge. Ett erbjudande att 
kostnadsfritt bortföra stenen å den tilltänkta tomten bifogas. 
 
Trots flera anmaningar har jag icke kunnat erhålla kostnadsförslag på ifrågavarande 
stallbyggnad från byggmästare O. Wallin, jvaremot dylika närslutes från byggmästarna Rob. 
Christenson och C. J. Nordström. 
 
Af dessa torde det förra vara att föredraga såväl betydligt billigare, slutande på en totalsumma 
af kronor 680:-. 
 
Om Herrar Stadsfullmäktige för ett eventuellt bifall till detta mitt förslag önskar se en skiss 
öfver stallbyggnaden, anhåller jag vördsamt att Stadsingeniören genom Drätselkammaren 
anmodas upprätta en sådan. 
 
Som kändt torde vara har inköp af slangar för brandväsendets räkning icke ägt rum under de 
senaste 5 åren. 
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Förrådet af användbara slangar och kopplingar är nu i stort behof af förstärkning, hvadan jag 
får hemställa om inköp af: 
 
459 meter 76 mm. slang (ångsprutorna) å 1:88  846:- 
100 ”         63 ”      ”        (vattenledning) ” 1:60  100:- 
10 st          76 ”      kopplingar                  ” 25:-  250:- 
4 ”              63 ”     ”                                  ” 20:50  82:- 
    S:ma Kr. 1,338:- 
 
Det anförda torde kunna sammanfattas i en vördsam anhållan att herrer Stadsfullmäktige 
måtte besluta: 
 
att antaga stenhuggare Olssons och Mattssons erbjudande att borttaga berget vid spruthuset i 
Rosvik;  
 
att antaga byggmästaren Rob. Christenssons kostnadsförslag till uppförande af en 
stallbyggnad för kr. 680:-, samt att till inköp af slangar och kopplingar anslå kr. 1,338:-. 
 
Lysekil den 18 Augusti 1910. 
EMIL LÖFBERG.” 
 
Vid skrifvelsen voro fogade däruti omnämnda handlingar. 
 
Drätsekammarens och Byggnadsnämndens yttranden föredrogos nu. 
 
Byggnadsnämnden hade för sin del beslutit tillstyrka ifrågavarande stallbyggnads uppförande, 
dock ansåge Nämnden, att berget borde bortspräångas från tomten, innan byggnaden 
uppfördes. 
 
Drätselkammaren hade låtit genom Stadsingeniören uppgöra dels en skiss öfver en 
stallbyggnad sådan den föreslagna jämte situationsplan dels kostnadsförslag å stallbyggnaden, 
slutade detsamma å 1,170 kronor, oberäknadt 50 kronor för cementering. Sedan vidare 
Stenhuggarne olsson och Mattsson skriftligen förbundit sig att låta sitt iofvan intagna 
skrifvelse omnämnda anbud stå fast, äfven om stallbyggnaden komme att uppföras under 
pågående sprängningsarbete, därvid de jämväl förbundit sig att ansvara för ersättningen för de 
skador som möjligen komme att genom sprängningen tillfogas byggnaden, hade 
Drätselkammaren beslutit förorda bifall till Brandchefens ifrågavarande framställning i dess 
helhet, på villkor dock beträffande stallbyggnadens uppförande, att bärarelaget uttryckligen 
förbunde sig för en tid af fm år att vid eldsvådor och öfningar för brandkåten fritt 
tillhandahålla staden två hästar. Medlen för ändamålet borde enligt Drätselkammarens 
förmenande uttaxeras. 
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På yrkande af Herr Lilliehöök, med hvilken Herr Nilsson instämde, beslöts härefter i enlighet 
med Drätselkammarens förslag. 
 
§ 153. 
Uti det under § 143 här ofvan antecknade ärendet, innefattande motion af Herr Lidell 
angående befrielse för Herr Fr. Bundsen från Källviken från återbetalande till staden af 
rättegångskostnaderna i Rinkenäsmålet, hade Drätselkammaren inkommit med yttrande. 
Drätselkammaren dels afstyrkte Stadsfullmäktige att bifalla motionen, i hvad det anginge 
befrielse af betalande af rättegångskostnaderna, dels förklarade sig anse, att som enligt Kungl. 
Maj:ts dom i målet ifråga dagen för Bundsens afträdande bestämts till den 11 mars 1911 och 
Bundsen således utan vidare ägde intill den dagen uppbära inkomsten af Rinkenäsområdet, 
motionen i öfrigt icke kunde föranleda någon Stadsfullmäktiges åtgärd. 
 
Efter föredragning af Drätselkammarens yttrande beslöto Fullmäktige dels på yrkande af Herr 
Lindman, och sedan dessutom Herrar Gunnerson, Nilsson, Christenson och Lidell härför, att 
bifalla motionen, i hvad det rörde befrielse från Bundsen att betala rättegångskostnaderna, och 
dels att motionen i öfrigt skulle leda till någon Fullmäktiges åtgärd. 
 
§ 154. 
Från Drätselkammaren hade ankommit följande: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet hos Drätselkammare i Lysekil den 17 November 1910. 
 
§ 238. 
Föredrogs en från Sekreteraren och Stadskassören Josef Centerwall inkommen ansökan om ett 
anslag af 1,000 kronor till aflöning åt ett biträde eller eventuellt ett lika stort lönetillägg för 
samma ändamål; motiverande han denna sin begäran med, att alla de göromål som åligga 
honom omöjligt kunna medhinnas utan biträde. 
 
Drätselkammaren, som anser att skötandet af sekreterarskapet i Stadsfullmäktige, 
Drätselkammaren, Vattenstyrelsen och Hamnstyrelsen samt stadskassörstjänsten med alla 
därmed förenade göromål svårligen kunna nöjaktigt medhinnas af en person, beslöt föreslå, 
att Stadsfullmäktige i så motto beviljar ifrågavarande ansökan, att den nuvarande lönen, 2,500 
kronor, fr. o. m. nästa år öjes till 3,000 kronor per år, med skyldighet för Herr Centerwall att 
själf aflöna nödiga biträden.” 
 
Ordföranden hade på begäran jämväl erhållit den i ofvanintagna protokollsutdrag omnämnda 
ansökan, som var af följande lydelse: 
 
”Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Att den tjänstebefattning såsom stadskassör samt sekreterare hos Stadsfullmäktige och 
Drätselkammaren jag innehar icke kan skötas af en person – han månde nu använda så många 
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arbestimmar om dagen som hälst däråt – torde vara odisutabelt, och detta torde väl icke heller 
bestridas af någon, säker sätta sig in i, hvad som kräfves af ifrågavarande befattnings 
innehafvare. Med stadskassörstjänsten , betraktad i och för sig, är ju äfven förenad 
befattningen som stadsbokhållare. Bokhålleriet med tillhörande bokslut kräfver sin man för 
sig. Det skulle vara alldeles omöjligt för en person att föra och afsluta så vidlyftiga och 
besvärliga räkenskaper och samtidigt hafva hela det öfriga arbetet att utföra. Det fordras att ett 
biträde kan ha tillfälle att sitta något så när orubbadt vid räkenskaper, längder o. d. för att 
arbetet skall gå ihop, och det är nog vid vissa tillfällen och vissa tider svårt nog ändå att 
medhinna allt. En del af sysslorna fordra ju också med nödvändighet två personers samtidiga 
arbete, så exempelvis, förutom bokslutet, debiteringarna dels af tillskylder, dels af arrendena 
med allt därtill hörande efterarbetet all kollationering och granskning af längder, protokoll 
m.m. som skulle bli för vidlyftigt att uppräkna. Dessutom händer det ju ofta, att olika sysslor 
utföras samtidigt; under pågående aflöning skulle ju stadskassören ensam vara alldeles 
förhindrad att företaga annat, och mången gång behövdes j t. ex. uppsättas föredragningslistor 
o. d. hvarjämte alla andra löpande göromål finge ligga stilla, som biträde saknades. 
 
Att medhinna ren- och utskrifning af alla protokoll och räkningar utan hjälp är ej att tänka på. 
 
Jag torde väl knappast behöfva orda mera om nödvändigheten af biträde. 
 
Nu är det så, att jag tills datum själf hållit biträde, som arbetat c:a 8 timmar dagligen, allt med 
sysslor för stadens räkning. Själf åtnjuter jag en lön af staden af 2.500 kronor och mitt biträde 
har 1,200. Alltså har jag 1,300 netto, d. v. s. ungefär detsamma som en polis i lägsta 
lönegraden. Med min tjänst är icke förenad några sportler, såsom förhållandet t. ex. är med 
åtskilliga tjänster, och ingen tjänst med undantag af borgmästareämbetet torde gifva ens 
närmelsevis så mycket arbete som min, något som tillräckligt belyses deraf, att frånsedt mitt 
eget arbete, ett biträde har sysselsättning däri hela dagarna. 
 
Med en lön af 2,500 kr. kan väl ej rimligen begäras, att jag skall på min bekostnd hålla 
erforderligt biträde: det vore ej för mycket om jag med allt mitt arbete och allt det stora ansvar 
som är förenadt därmed hade åtminstone 2,500 kr. lön orubbad: det är ju hvad stadsingeniören 
t. ex. har, och skötandet af min tjänst torde väl taga dubbla tiden i anspråk mot den för honom 
behöfliga. 
 
Med åberopande af den anförda, får jag vördsamt hemställa, att Drätselkammaren måtte hos 
Herrar Stadsfullmäktige anhålla om anslående af lön till ett biträde. Beträffande beloppet vill 
jag nämna, att jag anser, att det icke bör sättas under 1,000 kronor. Mitt nuvarande biträde har 
1,200 kronor. Det torde nog vara omöjligt få ett kompetent sådant under den betalningen, och 
vid exempelvis sjukdomsfall eller dylikt är nog nödvändigt att hafva tillgång till kompetent 
vikarie. Jag har naturligtvis intet emot, om biträdesbefattningen utgår i form af något slags 
personligt lönrtillägg till mig för det ändamålet, och om beloppet exempelvis blefve 1,000 
kronor, skulle jag själf bestå det fyllnadsbelopp, som behöfs. 
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Jag hoppas Drätselkammaren behjärtar, hvad jag nu anfört. 
 
Lysekil den 17 november 1910. 
 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Sedan denna handling nu föredragits, framställdes först proposition på ansökningen ifråga, 
hvilken besvarades med nej. 
 
Härefter framställdes proposition på hvartdera af Drätselkammarens förslag och af Herr 
Jonsson gjordt yrkande af afslag därå, därvid ordföranden förklarade den förra propositionen 
vara med ja esvarad. 
 
Votering om Drätselkammarens förslag och Herr Jonssons yrkande begärdes emellertid och 
verkställdes, därvid vid upprop samtliga ledamöter utom Herrar Jonsson och Lidell, hvilka 
båda röstade för Herr Jonssons yrkande, röstade för Drätselkammarens förslag. 
 
Med 20 röster mot 2 hade alltså Stadsfullmäktige beslutit att bifalla Drätselkammarens 
förslag. 
 
§ 155. 
Magistraten hade öfverlämnat följande revisionsberättelse öfver Drätselkammarens 
räkenskaper och förvaltning för år 1909: 
 
Undertecknade utsedda till revisorer för granskning af Drätselkammarens i Lysekil och 
förvaltning för år 1909, få efter verkställdt uppdrag afgifva följande 
 
REVISIONSBERÄTTELSE: 
 
Vid årets början utgjordes enligt räkenskaperna: 
Tillgångar     984,986:25 
Skulder     723,973:64 
   Kapitalbehållning Kr. 251,012:61 
 
Inkomster: 
 
Tomt- och bergarrendens konto   12,089:90 
Hamnstyrelsens  ”   9,100:- 
Vattenafgifters  ”   1,972:69 
Platshyrors  ”   185:80 
Hyrors   ”   2,733:34 
Brännvinsmedel ”   50,651:60 
Räntors   ”   176.22 
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Hundskatters  ”   450:- 
Bötesmedels  ”   115:75 
Debiterade utskylders ”   93,621:56 
Oförutsedda inkomsters ”   6,120:- 
   Summa Kr.  177,216:86 
 
Utgifter: 
 
Fattigvårdens  konto   17,250:- 
Sundhetsvårdens  ”   5,329:90 
Undervisningens  ”   3,100:- 
Skolkassans   ”   15,100:- 
Verk och inrättningars  ”   32,646:13  
Kyrkokassans  ”   15,700:- 
Oförutsedda utgifters ”   1,103:10 
Allmänna byggnaders  ”   36,120:63 
Afskrifningars ”   11,002:91 
Förrådets   ”   32:88 
Kapitalkonto, vinst ”   38,831:31 
   Summa Kr.  177,216:96 
 
Tillgångar: 
 
Fordran å tomtarrenden    1,859:05 
”            af hamnstyrelsen    5,800:- 
Bryggor och kajer    159,489:03 
Inventarier     41,351:21 
Kontant i kassan    773:93 
Byggnader     50,976:31 
Jordfastigheter    564,932:22 
   Transport Kr. 825,181:78 
 
 
   Transport Kr. 825,181:78 
Fordran å vattenafgifter    1,551:30 
Innestående å sparkasseräkning   6,000:- 
”                  å upp- och afskrifningsräkning  5,017:- 
Fordran hos diverse debitorer   7,257:47 
”            å enskilda arbeten    1,710:21 
Dräneringen     22,753:89 
Vattenledningen    19,240:95 
Försålda ej betalda tomter    100,000:- 
Resterande skatter    14,953_12 
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Förskotterade medel    9,055:80 
Å hamnens konto    4,368:04 
   Summa Kr.   1,047,080:56 
 
Skulder: 
 
Till Stockholms stads sparbank   24,300:13 
Obligationslån    552,000:- 
Till diverse kreditorer    4,556:14 
Å vexelkontot    35,000:- 
Å lånekontot     54,000:- 
Å hamnens skulders konto    56,096:10 
Reserverade medel    5,777:- 
Kapitalkonto     315,360:22 
   Summa Kr.  1.047:089:56 
 
Kapitalkonto: 
 
Ingående balans    251,012:61 
Afbetalning å obligationslånet   12,000:- 
Nya inventarier    2,917:68 
Hamnens och bryggors konto   65,694:72 
Årets vinst     39,831:31 
   Summa Kr.  371,456:32 
Afgår hamnens skulder    56,096:10 
Återstår     315,360:22 
 
 
Vi framhålla önskvärdheten af, att det nuvarande verkliga värdet af stadens jord med därtill 
hörande vattenrätt blir, så vidt ske kan, på lämpligt sätt fastslaget. Vi anse nämligen att det 
skulle vara fördelaktigt för staden att kunna påvisa ett så exakt värde som möjligt å denna sin 
förnämnsta tillgång. 
 
I förteckningen öfver stadsingeniörens inventarier finnes upptagen en post på 3,000 kronor för 
vattenledningsrör, men beloppet ingår äfven i vattenledningens upptagna värde, och böra 
således på grund af denna dubbelföring stadens tillgångar minskas med summan ifråga.  
 
I stadens bokföring , mot hvilken ur ren bokföringssynpunkt intet torde finnas att anmärka, 
har under året vidtagits den välbetänkta åtgärden, att ett särskildt konto upplagts för hamnens 
skulder, hvarjämte en del smärre konti borttagits. Bokföringen synes oss dock fortfarande 
något för invecklad och för icke fackmannen svåröfverskådlig, hvarför vi understryka det 
önskvärda uti, att, om t.ex. av Svenska Stadsförbundet ett nytt och förenklat system för 
kommunal bokföring utarbetas, detta måtte här snarast genomföras. 
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Räkenskaperna hava i öfrigt befunnits utan anmärkning och försedda med behöriga 
verifikationer, hvarför vi tillstyrka ansvarsfrihet för 1909. 
 
Lysekil den 11 November 1910. 
OSCAR FREDÉN. AXEL BERONIUS. CARL RUDBERG.” 
 
Efter föredragning häraf och sedan Drätselkammarens ordförande upplyst, att den i 
berättelsen omnämnda posten på 3,000 kr. i fjol öfverförts från inventariers till 
vattenledningens konto, men att då den af Stadsingeniören fortfarande upptagits å den af 
honom i år uppgjorda inventarielistan, posten kommit att uppföras dels i vattenledningens och 
dels i inventariers konto, beslöto Fullmäktige att bevilja vederbörande ansvarsfrihet för den 
tid revisionen afsåge samt att för närvarande låta vid revisorernas uttalande angående 
bokföringssättet bero. 
 
§ 156. 
Följande revisionsberättelse öfver Lysekils Föreläsningsförenings räkenskaper för arbetsåret 
1909-1910 hade öfverlämnats af Magistraten: 
 
Undertecknade, utsedda att granska Lysekils Föreläsningsförenings räkenskaper för 
arbetsårets 1909-1910 få häröfver afgifva följande 
 
REVISIONSBERÄTTELSE: 
 
Inkomsterna under året utgöra: 
 
Lysekils stads anslag    300:- 
D:o d:o     till föreläsning i alkoholfrågan  300:- 
Statens anslag sista hälften af 1909   300:- 
” ” första ”            1910   300:- 
Medlemsafgifter, årskort, inträdesafgifter  661:- 
L¨n å vexel     300:- 
Bankränta och hyra    3:73 
    S:ma Kr. 2,214:73 
 
 
Utgifterna under året utgöra: 
 
Balans från föregående räkenskapsår   100:91 
Arvode för 28 föreläsningar   1,057:50 
Lokalhyror     280:- 
Inlöst vexel     300:- 
Inköp af skioptikon m. m.     155:50 
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Arvode till vaktmästare, annonser m. m.   207:56 
Kassabehållning    113:26 
    S:ma Kr. 2,214:73 
 
Under året har en äldre skioptikonapparat med tillbehör försålts för 50 kr., men lär detta 
belopp icke vara guldet. Då räkenskaperna stämma och äro försedda med verifikationer, få vi 
tillstyrka ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattar. 
 
Lysekil den 24 Sept. 1910. 
 
EMIL LÖFBERG. AUG. EHNBERG. 
 
Revissionsberättelsen föredrogs, och Herr Nilsson upplyste, att den däri anmärkta 
skiotikonapparaten med tillbehör försålts till Föreläsningsföreningen i Fiskebäcskil, hvilken 
erhållit kredit å beloppet till nästa år. 
 
Härefter beslöts, att bevilja vederbörande ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade. 
 
§ 157. 
Genom Magistraten hade följande handlingar öfverlämnats: 
 
1:o. Denna skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Härmed öfverlemnas ett gåfvobref, hvarigenom delägarna i aflidne Mäklaren A. M. 
Netterblads och hans hustru Maria Netterblads samt Patrik Netterblads sterbhus afgiftsfritt till 
Lysekils stad öfverlemnat ett i gator å Kronberget beläget område om 439,45 kvadratalnar, 
jämte en öfver området upprättad karta under anhållan om yttrande, huruvida Herrar 
Stadsfullmäktige önska emottaga fastigheten i fråga. 
 
Lysekil den 17 Oktober 1910. 
 
För A. M. Netterblads m. fl. sterbhus: 
ELIAS SANDELL. 
 
2:O. Detta: 
 
GÅFVOBREF. 
 
Aflidne Mäklaren A. M. Netterblads m. fl. sterbhusdelägare anhålla härmed, att till Lysekils 
stad få afgiftsfritt öfverlämna 430,45 kvadratalnar af ett område om 4,500 kvadratalnar, 
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beläget å utmarken till 1/120 i Lysekils jord. Litt. III, samt utgörande del af vissa å 
Kronberget utlagda gator. Karta bigogas. 
 
Från hela det område om 4,500 kvadratalnar, som A. M. Netterblad på sin tid inköpt, ha 
åtskilliga tomter blifvit försålda på det villkor, att hvad som genom detta gåfvobref 
öfverlämnats skulle utläggas till gator att af tomtägarna fritt användas. På detta villkor samt 
med frihet för undertecknade för kostnder öfverlämnas fastigheten att genast tillträdas. 
 
Lysekil den 17 Oktober 1910. 
 
G. A. TÖRNVALL. J. FR. CARLSON. IDA NETTERBLAD. 
God man  God man. 
 
Bevittnas: 
GUST. KORSEBERG.  KLARA SUNDSTRÖM. 
 
3:o. Karta öfver det af A. M. Netterblad inköpta området 4,500 kvadratalnar å utmarken till 
1/120 af Lysekils jord. Litt. III. Upprättad i september detta år af Stadsingeniören J. 
Calander.” 
 
Efter föpredragning och granskning af dessa handlingar beslöts enhälligt att med tacksamhet 
emottaga den sålunda erbjudna gåfvan. 
 
§ 158. 
Genom Magistraten hade infordrats underdånigt yttrande öfver Lysekils församlings å 
kyrkstämma den 25 maj 1908 fattade beslut att till Lysekils stad afstå den kyrkan tillhöriga 
ägolott, som å laha skifteskarta öfver Köpingen Lysekil betecknats med Litt. I. mot det att 
staden till församlingen öfverlämnade tomten N:o 83 eller den s. k. Bergfalska trädgården, för 
att användas till skolhustomt. 
 
Stadsfullmäktige beslöto att för sid del instämma i det af å kyrkostämman tillsatta 
kommittérade afgifna underdåniga yttrandet i ärendet, och uppdrogs det åt ordföranden att 
vederbörligen expediera detta beslut. 
 
§ 159. 
Föredrogs från innehafvaren af Stadshotellet. Änkefru Anna Larsson, och Källaremästaren J. 
W. magnusson inkomma, till Konungens Befallningshafvande ställda ansökningar att under 
vintern 101-1911 få de aftnar, då teaterföreställningar gifvas härstädes, på respektive 
Stadshotellet och Grand Hotell servera mat och spirituosa till kl. 12 på natten. 
 
På yrkande af Herr Lindman beslöto Stadsfullmäktige att för sin del tillstyrka beviljandet af 
ansökningarna, såvitt det gällde verkliga teaterföreställningar, och på villkor, att anmälan 
skulle göras till Magistraten för varje gång dylik utsträckning af utskänkningstiden önskades. 
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§ 160. 
Magistraten hade anhållit om utseende af erfordeligt antal kommunalombud att närvara vid 
instundande mantalsskrivning och biträda allmännheen vid därmed i samband stående 
uppsättande och aflämnande af uppgifter. 
 
Det beslöts att utse tre olika ombud med en aflöning af 25 kr. hvardera i allt för allt. 
 
Till ombud utsågos Hälsovårdfspolisen Aug. Ehnberg, Rådmannen Lars Ödman och 
Stadstjänaren J. A. Johansson. 
 
§ 161. 
Uti bordlagda, under § 66 här ofvan antecknade ärendet , innefattande motion af Herrar 
Ordföranden och Hansson om örbud för fotbollssparkning å platsen utanför Samskolan, hade 
Samskolestyrelsen med begärt yttrande, som nu föredrogs och var af följande lydelse: 
 
”Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Med anledning af den till Lysekils samskolas styrelse för yttrande remitterade motionen 
angående förbud mot fotbollsspel i stadens park får styrelsen härmed anföra följande. 
 
I den skrifvelse som föranlett motionen, säges anledningen till begäran om fotbollsspelets 
förbjudande vara, att planen utanför samskolan och Parken ”tagits i anspråk äfven af äldre 
pojkar utom skolan för denna s. k. sport och urartat till den grad att vi, som ha våra bostäder i 
Parken, icke få ro hvarken sön- eller söckendagar”. Såväl som motionen afser att råda bot på 
detta missförhållande, står den i full öfverensstämmelse med skolans intressen och styrelsens 
önskningar. Men det är uppenbart, att styrelsen saknar befogenhet att vidtaga anordningar och 
utfärda föreskrifter angående områdets begagnande, så länge det icke helt har ställts till 
skolans disposition. Då området är af oförnekligt behof såsom lekplan för samskolans 
ungdom, vore det synnerligen önskvärdt, om det kunde disponeras och samskolestyrelsen så 
sattes i tillfälle att afstyra eventuella missbruk. Det synes icke vara något hinder för, att 
Stadsfullmäktige uttalade sig för, att sagda område ställdes till samskolans förfogande såsom 
lekplats för dess elever under den förutsättning att Kungl. Maj:t godkänner utbytet af Kyekans 
inägor med Bergfalska tomten, genom hvilket byte staden blir ägare af området i Parken. 
 
Då motionen yrkar, att förbudet mot områdets användande till fotbollsspel icke skall gälla om 
samskolans elevr under läroverkets raster, ligger i detta ett erkännande af områdets egenskap 
af lekplats för samskolans elever. Såvidt som således motionen därigenom kräfver ett visst 
skydd för lekplatsen, är den i full öfverenskommelse med styrelsens önskningar. Styrelsen 
kan emellertid icke underlåta att uttala sina betänkligheter mot inskränkningen af planens 
användning till fotbollsspel till endast rasterna. En sådan inskränkning skulle nämligen i 
realiteten betyda, att antingen friluftslekar skulle väsentligen hämnas eller rent av förbjudas 
under den tid af året – hufvudsakligen våren -, då fotbollsspelet är det enda förekommande, 
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eller och att en del af stadens ungdom skulle tvingas att utanför staden söka sig lekplats, 
hvilket icke minst ur föräldrarnas synpunkt måste betraktas med farhågor. Hvilkendera 
möjligheten nu än inträffade, synes det samskolans styrelse icke vara förenligt med den 
skyldiga omvårdnad om ungdomens fysiska uppfostran och drifva det därhän. Det kräfves 
oundgängligen, att ungdomen, i detta fallet samskolans lärjungar, har en lekplats tillgänglig 
under fritiden. Ett sådant kraf upprätthålles äfvenledes numera med skärpa af Kungl. Maj:t, 
som exempelvis har nekat stadsfästa stadsplaner, som icke tillgodosett behofvet af allmänna 
platser. 
 
På dessa grunder anser styrelsen, att Stadsfullmäktige kunde bäst tillmötesgå de kringboendes 
enskilda intressen utan att beröfva samskolans ungdom rätten att använda planen framför 
skolan äfven till fotbollsspel under fritiderna, om den uttalade sig för att området ifåga, såvidt 
det på Stadsfullmäktige beror att så anordna saken, ställdes till samskolans förfogande att 
användas såsom lekplan under de regler, som styrelsen för ordningen komma att utfärda. 
 
Lysekil den 22 November 1910. 
 
Å styrelsens vägnar: 
AXEL NILSSON.” 
 
Då ordföranden icke ansåg sig nu kunna upptaga skrifvelsen till behandling, enär den 
innebure en alldeles ny fråga, förklarade Herr Lindman sig upptaga skrifvelsen såsom sin 
motion. 
 
Under diskussionen yrkades af: Herr Nilsson bifall till Samskolestyrelsens förslag samt af 
ordföranden återremiss af ärendet till Drätselkammaren. 
 
Efter framställd proposition på dessa yrkanden, och då ordföranden förklarade propositionen 
på remiss till Drätselkammaren vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes 
enligt följande godkända voteringsproposition: 
 
Den som vill remittera ärendet till Drätselkammaren, röstar ja, den det icke vill, nej; vinner 
nej så hava Stadsfullmäktige beslutit att afgöra ärendet i dag. Vid upprop röstade härefter 
Herrar vice ordföranden, Lindbom, Carlsson, Backman, Anderson, Luckey, Hernström, 
Hansson, Gustafsson, Kihlberg, Wallén, Christenson och ordföranden ja, men Herrar 
Liljehöök, Nilsson, Gunnerson, Sterner, Wallin, lautin, Lindman, Läfving och Lidell nej. 
 
Mot 13 röster mot 9 hade Stadsfullmäktige alltså beslutit i enlighet med japropositionen. 
 
§ 162. 
Ordföranden föredrog följande sin skriftliga motion: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige. 
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Under åberopande af Stadsf. protokoll den 28 januari 1909 § 17 och det bemydigande 
Drätselkammaren erhöll, näml. att inkomma med förslag såväl för ett prolongerande af 
stadens belysningskontrakt, som för utredning af kostnaderna för eget elektricitetsverk, 
eventuellt med kraft från Trollhättan, eller inköp af härvarande elektricitetsverk, och då 
notiser i Lysekilsposten angivit Drätselkammarens anbud till Sadens Kraftstation i Trollhättan 
om leverans af elektrisk energi för stadens behof, anser jag att Stadsfullmäktige böra hållas à 
jour med de underhandlingar och förslag som i denna viktiga samhällsfråga förehaves, men då 
detta hitintills icke varit fallet, får jag härmed vördsamt föreslå: att Drätselkammaren ålägges 
att skyndsammast inkomma till Stadsfullmäktige med redogörelse för de underhandlingar i 
elektricitetsfrågan den hittills vidtagit och de förslag för belysningsfrågans ordnande som till 
Kammaren inkommit och de åtgärder som i följd däraf vidtagits. 
 
Lysekil d. 18 Nov. 1910.  MAGNUS RADHE.”  
 
HERR Lilliehöök redogjorde för Drätselkammarens åtgöranden i ärendet och föreslog, att 
motionen icke skulle leda till någon Fullmäktiges åtgärd. 
 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Herr Lilliehööks förslag. 
 
§ 163. 
Bordlagda, under § i 1909 års protokoll senast antecknade ärendet angående stadsplan och 
revision af den redan befintliga planen återupptogs nu till behandling, sedan 
Byggnadsnämnden inkommit med dels af Civilingeniören Nils Gellerstwdt på grund af 
Stadsfullmäktiges beslut den 6 Aug. 1909, ofvannämnda § i protokollet ånyo utarbetad karta 
med beskrifning över stadsplanen samt förslag till byggnadssätt i de olika stadsdelarna, dels i 
ärendet afgifvet eget yttrande, så lydande: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Den 6 Augusti 1909. § 90, förelades Stadsfullmäktige ett af Civlingeniör N. Gellerstedt 
upprättat och sedermera af Byggnadsnämnden delvis omarbetadt förslag till ny stadsplan och 
revision af den nu befintliga planen. 
 
Sedan Stadsfullmäktige uttalat sig för vissa modifikationer i nämnda förslg, förklarade sig 
Stadsfullmäktige icke hafva något att erinra mot Förslaget samt uppdrogo åt Gellerstedt att 
utarbeta dels ny karta i öfverensstämmelse med förslaget och de begärda modifikationerna 
samt med de mindre jämkningar och ändringar i öfrigt, som Gellerstedt kunde anse lämpliga, 
dels ock förslag till särskilda bestämmelser ifråga om byggnadssättet i de olika stadsdelarna. 
 
Civilingeniören Gellerstedt har nu fullgjort detta uppdrag och inkommit med den nya kartan 
äfvensom med ett förslg till bestämmelser i fråga om byggnadssättet, hvilka handlingar 
härmed öfverlämnas. 
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Som stadsplaneförslaget nu föreligger färdigt, får Byggnadsnämnden hemställa, att 
Stadsfullmäktige måtte godkänna detsama i befintligt skick. 
 
Beträffande förslaget till särskilda bestämmelser med afseende å sättet för byggnadstomternas 
användning har Byggnadsnämnden icke heller något att erinra, hvarför Nämnden hemställer 
att Stadsfullmäktige ville godkänna jämväl detta förslag. 
 
Sedan Stadsfullmäktiges beslu fattats, kommer gatulinjerna att afvägas under innevarande 
sommar, hvarefter stadsplanen skall afsändas till Kungl. Maj:t för vederbörlig fastställelse. 
 
På Byggnadsnmndens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Byggnadsnämndens yttrande föredrogs och granskades. 
 
Under diskussionen upplyste Herr Borgmästaren Sundberg, att Lysekils Nya 
Badhusaktiebolag uttryckt sin önskan, att de å kartan såsom allmänna platser å bolagets 
område utmärkta områden måtte igenläggas till tomter – en åtgärd som Byggnadsnämnden 
skulle kunna verkställa – samt yrkades af Herr Anderson med flera instämmande remiss till 
Drätselkammaren för utredning angående kostnaden för stadsplanens genomföande och af 
Herrar Wallén och Lindman, att det föreliggande förslaget skulle nu godkännas, därvid den 
senare dock yrkade vidtagande af de ändringar badhusbolaget föreslagit. 
 
Efter slutad diskussion framställdes proposition på hvartdera af yrkandena om remiss till 
Drätselkammaren och godkännande af nu föreliggande förslaget till stadsplan med de 
ändringar Herr Lindman föreslagit beträffande badhusbolagets områden. 
 
Votering begärdes och verkställdes efter följande godkända voteringsproposition. Den som 
bifaller remiss till Drätselkammaren, röstar ja, den det icke vill, nej; vinner nej, hafva 
Stadsfullmäktige godkändt det föreliggande stadsplaneförslaget med de af Herr Lindman 
yrkade ändringarna beträffande badhusbolagets områden. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar vice ordföranden, Lilliehöök, Carlsson, Backman, 
Anderson, Nilsson, Sterner, Kihlberg, Laurin och Christenson ja, men Herrar Lindbom, 
Gunnerson, Luckey, Hernström, Wallin, Hansson, Gustafsson, Lindman, Löfving, Lidell, 
Wallén och ordföranden nej. 
 
Med 12 röster mot 10 hade alltså beslutits i enlighet med nejpropositionen. 
 
Herr Andersson anmälde sin reservation mot beslutet, och Herr Nilsson hänvisade till sin den 
6 Aug. 1909 uttalade reservation i ärendet. Härefter beslöts att bordlägga Civilingeniören 
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Gellerstedts förslag angående byggnadssättet i de olika stadsdelarna, och att detta förslag 
under tiden skulle ligga till påseende hos Byggnadsnämdens ordförande. 
 
§ 164. 
Uti till Stadsfullmäktige ingiven och om nu föredragen skrifvelse hade Herr Nilsson hemställt, 
om Stadsfullmäktige måtte besluta anslå tretusen kronor till Lysekils Samskola för hvart och 
ett af åren 1911 och 1912. 
 
Under diskussionen yrkades af motionären med instämmande af Herr Wallén bifall till 
motionen och af Herr Anderson remiss till Drätselkammaren. 
 
Sedan diskussionen förklarats afslutad, framställde ordföranden proposition först på bifall till 
motionen, hvilken proposition besvarades med ja af samtliga närvarande Stadsfullmäktige 
med undantag af Herr Anderson, och därefter på remiss till Drätselkammaren, hvilken 
proposition besvarades med nej af samtliga närvarande ledamöter förutom herr Anderson. 
 
Med stadgad majoritet hade alltså Stadsfullmäktige beslutit att för hvart och ett af åren 1911 
och 1912 till Lysekils Samskola anslå ett belopp af tretusen kronor. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 165. 
Beslöts att på grund af beslutet i dag om anslag till Samskolan det den 14 sistlidna April 
fattade beslutet, i hvad det rörde beviljande af anslag till Samskolan för 1911 och 1912, skulle 
anses vara upphäfdt. 
 
Denna paragraf förklardes genast justerad. 
 
§ 166. 
På förslag af Hamnstyrelsen beslöts enhälligt att gifva Hamnkaptenen Mellander ett personligt 
lönetillägg å 300 kronor att utgå fr. o. m. nästa år. 
 
§ 167. 
Till ledamöter af beredningsutskottet för granskning af inkomst- och utgiftsförslaget för 1911 
valdes i enlighet med valkommitténs förslag Herrar Lilliehöök, Jonsson, Lindbom, Radhe och 
Backman. 
 
§ 168. 
En från Carl Olsson m. fl. inkommen skrifvelse med begäran om uppsättande af en lykta och 
anbringande af en vattenpost vid början af Lamdsvägsgatan remitterades till Drätselkammaren 
och Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar för yttrande. 
 
Som ofvan. 
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JOSEF CENTERWALL. 
 
Juteradt: 
MAGNUS RADHE. 
L. A. CARLSSON. 
AUG. L. KIHLBERG. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter skedd kungörelse och justering offentligen uppläst å 
Rådhuset Torsdagen den 1 December 1910 kl. 6 e. m.; betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
  Josef Centerwall. 
 
 
1910 Lysekils  N:r 15. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 13 December 1910. 
 
Frånvarande med anmälda och godkända förhinder: Herrar Nilsson och Lindman. 
 
§ 169. 
Att justera dagens protokoll utsågos Herrar Lilliehöök och Richter. 
 
§ 170. 
Uti uppskjutna, under § 110 här ofvan antecknade ärendet, innefattade Herr Richters motion 
angående uppförande af en ny restaurantbyggnad i stadsparken, hade Parkstyrelsen och 
Drätselkammaren hvar för sig inkommit med yttrande: 
 
Parkstyrelsens yttrande var av följande lydelse: 
 
”P. M. 
 
För uppförande af restaurationsbyggnden samt terassen såsom serveringsplan föreslår 
Parkstyelsen att ett anslag af högst 25,000 kronor beviljas. 
 
Terassen föreslås 32 meter lång och 24 meter bred, bestående af 2 skift granit ungefär 75 cm. 
högt, det understa skiftet 5 cm. under jordytan, hvilande på ett 25 cm. djupt skärflager. 
 
I öfversta skiftet insättes med ett afstånd af 2½ meter, tuktade granitpelare gående 50 cm, 
öfver terassens öfverkant, 15 cm, fyrkant i toppen och 25 cm. i roten. 
 
Pelarna förbindas med tvenne 2½ cm. jernrör. 
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Å tvenne ställen inlägges trappor af granit. 
 
Musikpaviljongen flyttas, som teckningen angifver. 
 
Restaurationsbyggnaden facad förlägges åt Kungsgatan till. 
 
Lysekil den 21 Oktober. 
GUST. RICHTER. 
PARKSTYRELSENS ORDFÖRANDE.” 
 
Härvid funnos fogade af Arkitekten Hjalmar Cornilsen i Göteborg uppgjord skiss öfver 
byggnaden ifråga jämte situationsplan. Ritningarna hade af Parkstyrelsen underställt 
granskning af Byggnadsnämnden, som förklarat sig icke ha något att invända mot förslagets 
genomförande. 
 
Drätselkammaren, som fått en del af Parkstyrelsens och Byggnadsnämndens yttranden i 
ärendet, hade för sin del beslutit föreslå Stadsfullmäktige att tillvidare uppskjuta frågan om 
uppförande af ny restaurationsbyggnad, men i stället besluta att låta på billigaste sätt 
nödtorftigt reparera den nuvarande restaurationsbyggnaden. 
 
Handlingarna i ärendet föredrogs nu. 
 
Under diskussionen yrkade Herrar Gunnerson, som förutom det att tidpunkten för uppförande 
af en byggnad som den ifrågavarande vore i ekonomiskt hänseende illa vald, ansåge åtskilliga 
skäl föreligga för motionens afslående, Lilliehöök, som motiverade Drätselkammarens 
ståndpunkt i frågan, Jonsson, Gustafsson, som fäste uppmärksamheten särskildt vid den 
ekonomiska sidan af saken, och Luckey, som höll före att byggnaden sådan den föreslagits 
blefve opraktisk och dyrbarare än förslaget, bifall till Drätselkammarens förslag. 
 
För motionen talade motionären samt Herrar Sterner och Christenson, hvilka samtliga yrkade 
bifall till motionen, den förstnämnde med det tillägg, att för undvikande af att utgifterna för 
förslaget ifråga skulle blifva uttaxerade å stadens skattskyldige innevånare. Stadsfullmäktige 
skulle besluta att för ifrågavarande ändamål i en af våra banker taga ett tillfälligt lån på 2 års 
tid. Med hyran för stadsparken skulle då betalas ränta på lånet, cirka 5 %, assuranser eller 100 
kronor, samt underhållakostnader, hvar efter rästen af hyresbeloppet skulle gå till amortering 
af lånet. 
 
Sedan diskussionen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd proposition på dels 
bifall till Drätselkammarens förslag och dels bifall till Herr Richters yrkande förklarat sig 
finna den förra propositionen vara med ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt 
följande godkända voteringsproposition: 
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Den som bifaller motionen, såsom den nu föreligger, röstar ja; den det icke vill, röstar nej, 
vinner nej, vinner Drätselkammarens förslag.  
 
Vid upprop röstade häreffter Herrar Sterner, Richter, Hansson och Christensson ja, men 
Herrar Jonsson, Lilliehöök, Lindbom, Carlsson, Backman, Anderson, Gunnerson, Luckey, 
Mattsson, Hernström, Wallin, gustafsson, Kihlberg, Laurin, Löfving, Lidell och Wallén nej. 
Ordföranden deltog icke i omröstningen. 
 
Med 17 röster mot 4 hade alltså Stadsfullmäktige beslutit i enlighet med Drätselkammarens 
förslag. 
 
 § 171. 
Drätselkammaren och Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hade hvar för sig 
inkommit med yttrande i det under § 168 här ofvan antecknade ärendet, innefattande 
framställning af åtskilliga personer om anbringande genom stadens försorg och på dess 
bekostnad af dels en lykta vid början af Landsvägsgatan eller slutet af S. Kvarngatan och dels 
en vattenpost i närheten af den plats, där lyktan eventuellt komme att uppsättas. 
 
Drätselkammaren, som haft att yttra sig angående uppsättandet af lykta, hade tillstyrkt bifall 
till framställningen i denna del samt i sammanhang därmed beslutit föreslå Stadsfullmäktige 
att låta uppsätta ytterligare tre lyktor, nämligen en i trappvägen från stadsparken till kyrkan, 
en å vägen från skolhusplanen till kyrkan och en i midten af Lilla Badhusgatan, medan 
Styrelsen för Lysekils Vatten- och kloakledningar förklarat sig anse, att framställningen 
ifråga, så vidt den rörde anbringande af en vattenpost å någon af ofvannämnda gator, i hvilket 
afseende Styrelsen haft att afgifva yttranden, icke för närvarande borde föranleda 
Stadsfullmäktiges åtgärd. 
 
Efter föredragning af handlingarna i ärendet, beslöts först, på yrkande af Herr Anderson, dels 
att låta uppsätta en lykta på någon af de af sökandena ifråga begärda platserna och dels, enär å 
dessa platser ej funnes någon vattenledning, att afslå sökandenas framställning, så vidt det 
rörde anbringande af vattenpost. 
 
Under diskussionen om Drätselkammarens förslag i öfrigt yrkades bifall härtill af Herr 
Anderson, med hvilken Herrar Lilliehöök och Lidell instämde. Härefter yrkades dessutom af 
Herr Lidell, att en lykta skulle anbringas jämväl å samskoleplanden, och af Herr Lilliehöök, 
att platsen för lyktorna finge närmare bestämmas af Drätselkammaren. 
 
Fullmäktige beslöto, med afslag å Herr Lidells tilläggsyrkande, i enlighet med 
Drätselkammarens förslag och det af Herr Lilliehöök gjorda yrkandet om bestämmandet af 
lyktornas plats. 
 
§ 172. 
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Uti det under § 142 här ofvan antecknade ärendet, innefattade Magistratens hemställan om 
utförande af vissa föreskrifna förändringar af rannsakningshäktet, hade Drätselkammaren nu 
yttrat sig och å ena sidan tillstyrkt de föreskrifna förändringarnas utförande i enlighet med det 
förebragta kostnadsförslaget, men å andra sidan förklarat, att då ingen framställning gjorts 
beträffande uppförande af inhägnad, frågan därom ej borde nu upptagas. 
 
Efter föredragning af Drätselkammarens yttrande beslöto Fullmäktige, såsom 
Drätselkammaren föreslagit, att låta utföra arbetet ifråga i enliget med det uppgjorda 
kostnadsförslaget, men låta frågan om uppförande af inhägnad hvila. 
 
På förslag af Herr Lilliehöök beslöt att medlen till arbetet skola anskaffas genom uttaxering. 
 
§ 173. 
Följande skrifvelse föredrogs: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Vid ett möte lördagen den 3 december med medlemmarne inom det område, som beröres af 
införlifningsfrågan, beslutades enhälligt att antaga följande resolution: 
 
Mötet beslutar att för sista gången erbjuda Slätten, Liden, Höjden och Dalskogen till 
införlifning med Lysekils stad. Att frågan härom upptages till behandling vid kommande 
Stadsfullmäktigesammanträde, och att ett slutligt svar tillsändes de af införlifningsområdet 
medlemmar utsedda kommitterade. 
 
Slätten den 5 december 1910 
 
OSCAR HEDÉN, ALGOT HJERTSTEDT, FERD. LJUNGGREN, 
folkskollärare  handlanden  handlande. 
 
Sedan Herr Borgmästaren meddelat, att frågan om införlifningen af Slätten m. m. ännu ej vore 
slutbehandlad af Hälsovårdsnämnden och Byggnadsnämnden, samt Herr Lilliehöök i 
egenskap af Drätselkammarens ordförande upplyst, att Drätselkammaren, som hade 
fullständig utredning i frågan klar, för afgifvande af sitt yttrande endast afvaktade, hvad 
nyssnämnda myndigheter skulle anföra i saken, blef ärendet bordlagdt i afvaktan på sålunda 
väntade utredningar, 
 
§ 174. 
Brandchefen och Herr Christenson hade inkommit med begärdt yttrand med anledning af den 
senare den 9 sistlidne september framställda, under § 125 här ofvan antecknade motion om 
flyttning af den vid Hotell Lysekil befintliga sprutboden. 
 
Yttrandet var af följande lydelse: 
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”Till Herrar stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Undertecknade, anmodade af Herrar Stadsfullmäktige inkomna med förslag angående 
flyttning af den vid Hotell Lysekil nu belägna sprutboden, få häröfver afgifva följande 
yttrande: 
 
Ifrågavarande flyttning torde lämpligast ske genom att af det bästa virket i sprutboden uppföra 
en tillbyggnad till spruthuset i Rosvik på dettas norra gafvel. Genom afhuggning af kanterna å 
begväggen till Reinholds tomtgräns, blifver tillräcklig plats för ifrågavarande tillbyggnad, 
som vi tänkt oss uppförd så att densamma blefve så litet som möjligt iögonen fallande. 
 
Genom denna flyttning skulle den fördelen vinnas, att handkraftssprutan n:o 2, som nu jämte 
brandsegel inhyres i sprutboden vid Hotell Lysekil, skulle kunna vintertiden förvaras å frostfri 
plats. 
 
Kostnaderna för flyttningentorde belöpa sig till kr. 100:- för hvilket belopp jag, Rob. 
Christenson, förklarar mig villig verkställa afhuggningen af kanterna å ofvannämnda 
bergvägg samt uppföra tillbyggnaden under nytt papptak i komplett skick. 
 
Lysekil den 3 Oktober 1910. 
 
EMIL LÖFBERG.  ROB. G. CHRISTENSON.” 
 
Under diskussionen yrkades af Herr Christensson bifall till motionen och kommitterades 
förslag samt af Herr Lilliehöök bordläggning för införskaffande genom Stadsingeniören af 
situationsplan öfver det af kommitterade för bodens placerande föreslagna området i Rosvik. 
 
Med afslag å Herr Christenssons yrkande beslöto Stadsfullmäktige i enlighet med Herr 
Lilliehöök yrkande. 
 
§ 175. 
En från Idrottsföreningen Kamraterna inkomna ansökan om ett anslag af 200 kronor för nästa 
år lästes och remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 176. 
Från Drätselkammaren hade följande protokollsutdrag inkommit: 
 
”Utdrag av protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 30 
November 1910. 
 
§ 248. Jämlikt det honom gifna, under § 208 här ofvan antecknade uppdraget hade 
Stadsingenjören träffat öfverenskommelse med samtliga spekulanter å arrende å 
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Rinkenäsområdet, angående de olika områden de ville arrendera och föreslog nu, att 
Drätselkammaren skulle utarrendera i enlighet med hvad å karta utmärkts; åt Herr Sterner 
7,275 kvadratalnar, åt Herr Carl Olsson 3,827 kvadratalnar, åt Herr Erik Carlström 672 
kvadratalnar, åt Herr Elof Cornér 2,260 kvadratalnar samt åt Herr Hj. Carlsson å Slätteskär 
dels 9,217 kvadratalnar plan mark och dels 2,250 kvadratalnar bergmark. 
 
Priset bestämdes för Herr Sterner till 500 kronor per år och för Herr Carlsson till 1,000 kronor 
per år samt för de friga till 10 öre per kvadrataln och år. 
 
Beträffande tiden för arrendena, hvilken tid för hvarje fall skulle börja den 14 mars nästa år, 
skulle Herrar Carlström och Cornér få arrendera på fem år, medan de öfriga ansökningarna 
skulle i detta afseende underställas Stadsfullmäktiges pröfning, därvid Kammaren skulle 
tillstyrka medgifvande af de arrendetider som begärts, nämligen för Herrar Olsson och Sterner 
10 år samt för Herr Carlsson 15 á 20 år. Herr Carlssons ansökan skulle jämväl beträffande de 
däri föreslagna villkoren för arrende underställas Stadsfullmäktiges pröfning, därvid 
Kammaren ville förorda, att sökanden ifråga finge taga sten i berget vid Grönviksbukten och 
disponera vattnet emellan Herr Olssons magasin och bergkullen i och för anläggandet af en 
brygga, men föreslå, att Herr Carlsson, om han ville anlägga väg vid Grönviksbukten, finge 
göra detta på egen bekostnad. 
 
Genom det idag fattade beslutet angående Herr Cornérs arrende finge Kammarens förut 
fattade beslut härom anses upphävt. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protkollet rätt utdraget betygas 
JOSEF CENTERWALL.” 
 
Sedan detta protokollsutdrag jämte respektive arrendeansökningar ifråga föredragits och den 
åberopade kartan granskats, beslöts först på förslag af Herr Backman att behandla en hvar af 
Herrar Sterners, Olssons och Carlssons ansökningar för sig. 
 
Sedan diskussionen förklarats avslutad, framställde ordföranden härefter proposition först på 
Drätselkammarens förslag beträffande Herr Sterners arrende och därefter på 
Drätselkammarens föslag att arrendera åt Herr Olsson, hvilka båda propositioner besvarades 
med ja. Stadsfullmäktige hade allt beslutit att på tio års tid, räknadt från och med den 14 mars 
nästa år, till Herrar Sterner och Olsson till ett pris af för den förre femhundra kronor årligen 
och den senare 10 öre per kvadrataln och år bortarrendera områden i Rinkenäs, enligt å den af 
Kommunaltekniska Byrån upprättade Lysekils nymätningskarta gjorda anvisningar och 
anteckningar utgörande: Herr Sterners 7,275 kvadratalnar och Herr Olssons 3,927 
kvadratalnar. 
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Härefter beslöts att till Herr Hjalmar Carlsson på 15 års tid – framställd proposition på 20 års 
tid afslogs – fr. o. m. 14 mars ästa år mot ett årligt arrende af ettusen kronor bortarrendera dels 
9,217 kvadratalnar plan mark och dels 2,250 kvadratalnar bergmark, allt i Rinkenäs samt 
utmärkt och antecknadt å nyssnämnda karta. 
 
Såsom arrendevillkor i öfrigt beträffande sistnämnda arrende bestämndes vidare, att sökanden 
under arrendetiden skulle få taga sten i berget vid Grönviksbukten samt äga rätt att vid 
området anlägga brygga. 
 
Härjämte beslöts på förslag af Herr Gunnerson att såsom bidrag till anläggandet af väg vid 
Grönviksbukten, hvilken väganöäggning för öfrigt finge blifva arendatorens ensak, staden 
skulle bidraga med ett belopp af trehundra kronor, som skulle utgå af arrendemedlen. 
 
§ 177. 
Följande protokollsutdrag hade ankommit från Parkstyrelsen:  
 
”Utdrag af protokoll, hållet vid sammanträde med Parkstyrelsen i Lysekil den 3 december 
1910. 
 
Närvarande: samtliga ledamöter. 
 
§ 1. 
Beslöts att ingå till Stadsfullmäktige med begäran om ett anslag för nästa år af kronor 1,500:- 
för att af Styrelsen användas dels till omläggande af den stora gräsmattan i Parken till 3 
mindre gräsmattor med grupper och gångar, planterade af diverse buskar och rabatter samt 
uppsättande af anslagstaflor m. m. som af styrelsen framdeles kan befinnas nödvändigt, dels 
ock iordningställande af trekanten i Kyrkvik, den s. k. bokauktionsplatsen i Rosvik samt 
planteringen på torget, äfvensom för tillsyn och vård af dessa anläggningar undr årets lopp. 
 
Som ofvan. 
GUST. RICHTER. 
 
Rätt utdrget; betygas 
GUST. RICHTR.” 
 
Efter föredragning häraf remitterades ärendet till Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 178. 
Uti det under § 111 här ofvan antecknade ärendet, innefattande hemställan af Svenska 
Folkförbundets härvarande lokalavdelning om upplåtande till densamma af tomt gratis eller 
till billigaste pris, hade Drätselkammaren nu inkommit med yttrande som innehölls i följande 
nu föredragna: 
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”Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 30 november 
1910. 
 
§ 249. 
Bordlagda, under § 218 här ofvan senast antecknade ärendet, innehållande af Stadsfullmäktige 
begärdt yttrande öfver Svenska Folkförbundets härvarande afdelnings anhållan om upplåtelse 
af tomt för samlingslokal, behandlades åter. 
 
Kammarens ordförande föreslog nu, att kammaren skulle föreslå Stadsfullmäktige att på den 
plats i närheten af kyrkan, som å nya stadsplanen utmärkt såsom plats för offentlig byggnad, 
med full äganderätt och utan kontant ersättning upplåta tomt för ofvannämnda ändamål åt 
Svenska Folkförbundets härvarande lokalafdelning, på villkor att dels i den byggnad, som 
nämnda afdelning af Svenska Folkförbundet att uppföra å tomten, lokal utan ersättning vid 
behof skulle ställas till Lysekils Föreläsningsförenings förfogande för hållande af de 
föreläsningar, som genom densamma komme att föranstaltas, och dels att platsen ifråga 
skulle, efter öfverlämnandet, af den nye ägaren planeras och hållas i snyggt och prydligt 
skick. 
 
Kammaren beslöt i enlighet med ordförandens förslag och uppdrogs åt Stadsingeniören att 
uppgöra en situationsplan öfver tomten ifråga. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.” 
 
Under öfverläggning framhöll Herr Gustafsson såsom sin åsikt, att det vore oriktigr att skänka 
bort tomt till sökanden; hällre borde man då sälja till billigt pris. Herr Jonsson ansåge saken 
tåla att tänka på. För Drätselkammarens förslag talade Herrar Lilliehöök, Gunnerson och 
Sterner, medan Herr Laurin föreslog tillsättande af en kommitt+e för utredning rörande plats 
för lokaler både för ifrågavarande ändamål och för realskola. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, beslöts på förslag af Herr Ordföranden att sälja 
tomten till sökanden till billigt pris och att återremittera ärendet till Drätselkammaren, som 
ficki uppdraf att underhandla med sökanden om köp. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
MAGNUS RADHE.  
S. LILLIEHÖÖK.  
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GUST. RICHTER. 
 

 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering uppläst å 
Rådhuset Fedagen den 23 December 1910 kl 6 e. m.; betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
  Josef Centerwall. 
 
 
1910 Lysekils kommun N:r 15 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 10 December 1910. 
 
Frånvarande med anmälda och godkända förhinder voro: Herrar Carlsson, Mattsson, 
Hernström och Löfving. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 170. 
Drätselkammaren hade nu inkommit med begärdt yttrande öfver Idrottsföreningen 
Kamraternas under § 175 här ofvan anmärkta ansökan om ett anslag af 200 kronor för nästa 
år. Af detta yttrande som nu föredrogs, inhämtades, att Drätselkammaren tillstyrkt beviljandet 
af ett anslag af 100 kronor till nämnda förening. 
 
Under öfverläggningen, som uppkom i ärendet yrkades af Herr Richter med instämmande af 
Herrar Lindman och Luckey afslag å ifrågavarande anslagsbegäran samt af Herr Gunnerson 
med instämmande af Herr Lilliehöök m. fl. bifall till Drätselkammarens förslag.  
 
Sedan öfverläggningen förklarats avslutad och efter framställd proposition på bifall till dels 
Herr Richters och dels Herr Gunnersons yrkanden, äskades omröstning, som verkställdes 
enligt följande godkända voteringsproposition: 
 
Den som bifaller Drätselkammarens förslag om ett anslag af 100 kronor för nästa år till 
Idrottsföreningen Kamraterna, röstar ja, den det icke vill, röstar nej; vinner nej hafva 
Fullmäktige beslutat afslå ifrågavarande anslagsbegäran- 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Lilliehöök, Backman, Andersson, Nilsson, Gunnerson, 
Sterner, Wallin, Gustafsson, Kihlberg, Laurin, Lidell, Wallén, Christenson och ordföranden 
ja, men Herrar Jonsson, Lindbom, Luckey, Richter, Hansson och Lindman nej. 
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Med 14 röster mot 6 hade Fullmäktige alltså beslutat i enlighet med ja-propositionen. 
 
§ 180. 
Parkstyrelsen under § 177 här ofvan förut antecknade anhållan om ett ansla af 1,500 kronor 
för nästa år till förbättrande af stadsparken och andra planteringar återupptogs nu till 
behandling, sedan Drätselkammaren inkommit med begärt yttrande i ärendet, af hvilket 
yttrande, som nu föredrogs, injämtades, att Drätselkammaren till styrkt beviljande af dylikt 
anslag till belopp af 1,000 kronor. 
 
Under diskussionen motiverades Drätselkammarens försag af Drätselkammarens ordförande, 
Herr Lilliehöök, samt Parkstyrelsens begäran af Styrelsens ordförande, Herr Richter, Herr 
Gunnerson, som ville hemställa till Parkstyrelsen att icke fördärfva den i stadsparken 
befintliga stora gräsmattan genom dess sönderstyckande genm gångar, yrkade i öfriga bifall 
till Drätselka,,arens förslag. 
 
Sedan diskussionen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd proposition på dels 
bifall till Parkstyrelsens anhållan och dels Drätselkammarens förslag förklarat sig finna 
propositionen på bifall till Drätselkammarens förslag vara med ja besvarad, begärdes votering, 
som verkställdes enligt följande godkända voteringsproposition: 
 
”Den som beviljar ett anslag af 1,500 kronor åt Parkstyrelsen för nästa år, röstar ja, den det 
icke vill, röstar nej. Vinner nej, har Drätselkammarens förslag bifallits.” 
 
Vid upprop röstade härefter Herr Richter, Lindman, Lidell, Christenson och ordföanden ja, 
men Herrar Jonsson, Lilliehöök, Lnman, Backman, Anderson, Nilsson, Gunnerson, Luckey, 
Sterner, Wallin, Hansson, Gustafsson, Kihlnerg, Laurin och Wallén nej. 
 
Med 15 röster mot 5 hade Stadsfullmäktige alltså beslutit enligt nejpropositionen. 
 
§ 181. 
Till behandling företogs Magistratens i samråd med budgetberedningen afgifna utgifts- och 
inkomstförslag för år 1911 dels för staden och den särskilda förvaltningen för stadens 
fastigheter, hvartill Magistraten gjort ett särskildt tillägg, och dels för hamnen. 
 
Förslagen genomgingos punktvis och godkändes med följande ändringar beträffande det för 
staden gällande förslaget. 
 
Med anledning af ordförandens erinran därom, att vid upprättandet af förslaget, förbisetts att 
den 22 februari detta år beslutits, att 2,000 kronor skulle upptagas i 1911 års budget såsom 
ersättning för af Hamnstyrelsen utförd fyllnad i Rosvik – Vadet, beslöts att bland utgifterna 
tillsätta dessa 2,000 kronor under rubriken ”X. Öfriga utgifter”. 
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På grund af det förut i dag fattade beslutet om anslag till Idrottsföreningen Kamraterna beslöts 
att ändra den i förslaget för detta anslag upptagna posten 200 kronor till 100 kr. 
 
Utgiftssidan i budgetförslaget hade genom dessa ändringar alltså ökats med 1,900 kronor. För 
att ej rubba den föreslagna uttaxeringen, beslöts därför de under rubriken ”IX. Oförutsedda 
utgifter” föreslagna beloppet 6,806:35 skulle minskas med 1,900 kronor och alltså i stället 
upptogs till 4,906:35. 
 
Slutlign bestämdes betalningsterminerna för kommunalutskylder liksom förut till tre, 
nämligen en i mars, en i juni och en i september på de tider Drätselkammaren bestämmer. 
 
§ 182. 
Följande af Herr Jonsson ingifna motion föredrogs: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Då betalningssättet för telefonsamtal lär vara indelat i zoner å vissa kilometer, som priset 
bestämmes efter, så vill det synas som dessa zoner följde de gamla häradsgränserna såsom till 
ex. Fiskebäckskil och Gåsö som betalar blott 15 öre till Göteborg, men vi på denna sidan 
Gullmarn få betala 30 öre, och då vi äro så nära 15-öres-zonen, föreslår undertecknad: 
 
att fullmäktige ville utse en kommitté á 3 eller 5 personer, som å Fullmäktiges vägnar 
undersöker om Lysekil kan komma inom 15-öres-zonen samt underhandlar med vederbörande 
om saken. 
 
Lysekil den 17 december 1910. 
 
B.P. JONSSON.” 
 
Stadsfullmäktige beslöto, på förslag af Herr Lindman, som framhöll motionens lämplighet, 
hänskjuta motionen till en kommitté af tre personer i och för utredning i frågan. 
 
Till kommittérade valdes, jämväl på Herr Lindmans förslag, motionärn samt 
Stadsfullmäktiges och Drätselkammarens respektive ordförande. Stadsfullmäktiges 
ordförande blef, enligt Herr Lilliehööks förslag, sammankallande.  
 
Bordlagda, under § 151 här ofvan senast anmärkta motionen af Herr Gustafsson ang. 
anläggande af kloakledning i V. Kronbergsgatan återupptogs nu till behandling. 
 
Sedan Herr Gustafsson upplyst att Berg och Tomtföreningen Klippan möjligen torde gå med 
på att på sin bekostnad låta göra för ledningen ifråga nödvändig rörgraf, om Stadsfullmäktige 
beslöto utförandet afarbetet i öfrigt enligt det större af Stadsingeniörens två förslag, samt af 
Herr Lilliehöök, som erinrade därom, att det funnes gator inom stadsplanen, som förr än den 
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ifrågavarande borde komma i åtnjutande af kloakledning, beslöts på yrkande af Herr Nilsson 
att återremittera ärendet till Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar som borde 
inkomma med nytt yttrande samt till drätselkammaren med anledning af hvad Herr 
Gustafsson nu upplyst. 
 
§ 184. 
Ordföranden anmälde att till hans kännedom kommit att Kungl. Gneraltullstyrelsen i cirkulär 
af den 11 sistlidne november till Rikets tullkammare infordrat utlåtande från vederbörande 
myndigheter i städerna angående expeditionstden vid tullkammaen. 
 
Härvarande Tullkammare hade uraktlåtit infordra något sådant yttrande från vare sig 
Magistraten eller Stadsfullmäktige och det torde vara af stor betydelse för Lysekil att få 
expeditionstiden ändrad, isynnerhet som seglationstiden här vore synnerligen liflig och mer än 
väl berättigade staden att åtminstone framställa en begäran om ändrade tider för 
Tullkammarens öppethållande. 
 
I såväl Marstrand, Strömstad som Uddevalla hade vederbörande myndigheter fått yttra sig i 
frågan, men icke här, 
 
På förfrågan hos Stadsfullmäktiges ordförande i Marstrand hade Magistraten här infordrat 
Stadsfullmäktiges yttrande och hade beslutats föreslå att Tullkammarens expeditionstid 
ändrades sålunda att under seglationstiden Tullkammaren måtte hållas öppen mellan kl. 9-2 
samt 4-6 e. m.  
 
Ordföranden anmodade Stadsfullmäktige att yttra sig i frågan, enär han gjort om, att 
Fullmäktige ägde att hos Generaltullstyrelsen direkt uttala sin önskan angående 
expeditionstiden hos att det önskemålet framställdes beträffande expeditionstiden ifråga, att 
den fastställdes tll emellan kl. 9-2 smt 4-6 på dagen hela året om under seglationstiden. 
 
Sedan Herr Backman med instämmande av Herr Richter till ordföranden framfört sitt tack, för 
det denne framkommit med detta förslaf, beslöto Fullmäktige enligt Herr Lilliehööks förslag 
att hos Generaltullstyrelsen telegrafiskt anhålla att blifva satta i tillfälle att yttra sig i frågan 
samt att renittera ärendet till Handels- och Sjöfartsnämnden med anhållan om dess yttrande i 
ärendet till nästa fullmäktigesammanträde. 
 
§ 185. 
Förrättades val till de befattningar som vid årets slut blefve lediga eller eljest skulle tillsättas 
och somm det tillkomme Stadsfullmäktige att besätta. 
 
Därvid utsågos i hufvudsaklig öfverensstämmelse med valkommitténs förslag. 
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a.Till ledamöter i Drätselkammaren för tiden intill 1913 års slut Herrar Kamreraren J. A. 
Andersson och Fabrikören J. H. Lindman; och till suppleant för samma tid Herr 
Lotsförmannen Emilius Hörmaan;  
 
b. till ledamöter i Hamnstyrelsen för tiden intill 1912 års slut Herrar Fabrikören J. E. Lindbom 
och v. konsul J. G. Gunnarsson med Herrar Skeppsklareraren C. Backman och Lotsen Fritz 
Hörman såsom suppleanter; 
 
c. till ledamot i Byggnadsnämnden för tiden intill 1914 års slut Herr Fabrikören Aug. 
Mattsson; 
 
d. till ledamöter i Hälsovårdsnämnden för tiden intill 1914 års slut Herrar m. m. C. S. 
Lilliehöök, Fabrikören J. H. Lindman och Fabrikören Aug. Mattsson samt till suppleanter för 
samma tid Herrar Fabrikören J. E. Lindbom, PostmästarenL. H. Cervin och Apotekaen G. R. 
Björkman. 
 
e. till ledamöter i Fattigvårdsstyrelsen för tiden intill 1912 års slut Herrar Fabrikören J. E. 
Lindbom, Handl. Axel Beronius och Handl. J. Fr. Carlsson samt till suppleanter för tiden intill 
1914 års slut Herrar Fabrikören Otto Bovik, Kontorschefen V. Reinhold och Fabrikören N. O. 
Lycke; 
 
f. till ledamot i Samrealskolestyrersel för år 1911 Herr Fabrikören E. Luckey; 
 
g. till ledamot i Föreläsningsföreningen för år 1911 Herr Doktor Axel Nilsson; 
 
h. till huvudmän i Lysekils sparbank för tiden intill 1913 års slut Herrar v. Konsuln Aug. 
Lysell, Grosshandl. J. O. Wallentin, v. Konsuln G. Richter och Kamreraren Hugo Hallgren; 
 
i.till ledamöter i brandförsäkringskommittén för 1911 Herrar Byggmästaren Joh. Tholsson 
och Stadsingenjören J. Calander och till suppleanter för samma tid Herrar, Fabrikören J. H. 
Lindman och Snickaren C. J. Nordström; 
 
j. till ledamöter i valkommittén för år 1911 Herrar Handl. B. P. Jonsson, v. Konsuln G. 
Richter, Bankkassören C. F. Lidell, Fabrikören J. H. Lindman och Doktor Axel Nilsson; 
 
k. revisoer för granskning af följande räkenskaper för år 1910; nämligen: 
 
1.Drätslkammarens Herrar A. Bovik, A. Beronius oc A. Gillqvist med Herrar J. W. 
Magnusson och B. A. Backman såsom suppleanter; 
2. Hamnstyrelsens: Herrar P. Lundbom, A. H. Lundin och Lars Lindqvist med Herrar Hj. 
Carlsson å Slätteskär och Sven Larsson såsom suppleanter; 
3. Hälsovårdsnämndens; Herrar Mäklaren Carl Andersson och Vikt. Lindbom med Herr O. 
Bovik såsom suppleant; 
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4. Fattigvårdsstyrelsens: Herrar Handl. J. A. Jakobsson och Friedrich Brandt med Herrar O. 
Dorthé och Charles Backman såsom suplleanter; 
5. Samskolestyrelsens: Herr J. Fr. Carlsson; 
6. Föreläsningsföreningens: Herr E. Löfberg; 
7. Skyttegillets: Herr R. Ekdahl; och 
8. Brännvinsförsäljningsaktiebolagets: Herrar Aug. Lysell och Gust. Richter med Herr Ehr. 
Landeberg såsom suppleant. 
 
§ 186. 
Utdrag af Magistratens protokoll af den 15 och 16 dennes, § 160, föredrogs och utvisade att 
till Stadsfullmäktige för tiden fr. o. m. 1 januari 1911 t. o. m. 1914 års slut valt följande 
personer; 
 
Bankkassören C. F. Lidell, 
Fabrikören Aug. Mattsson, 
v. Konsuln Gust. Richter, 
Fabrikören J. H. Lindman, 
Maskinisten Axel Persson, 
Stenhuggaren Axel Dahlström, 
Direktören L. Laurin, 
Handlanden O. G. Löfving, 
Handlanden B. P. Jonsson, 
Bagarmästaren R. Björsell, 
Fabrikören Alfr. Bovik och 
Lotsförmannen Emilius Hörman. 
 
§ 187. 
Att jämte ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Laurin och Christenson. 
 
§ 188. 
Sedan föredragningslistan genomgåtts erinrade ordföranden till slut om några av de viktiga 
frågor under året afgjorts. Så hade stadsplanen slutgiltigt dfastställts, äfvensom järnvägsfrågan 
bringats till sin lösning, och hoppdes ordföranden, att de stora utgifter staden iklädt sig härför 
måtte blifva till gagn. 
 
Slutligen uttalade han ett tack till de afgående fullmäktigeledamöterna äfvensom för det 
förtroende han som ordförande åtnjutit.  
 
Å egna och Stadsfullmäktges vägnar tackade v. ordföranden ordföranden för de vänliga orden 
samt för det nit och den oväl, den fart och kläm, hvarmed ordföranden under året fört klubban, 
samt önskade honom ett godt nytt år. 
 
Som ofvan 
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JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
L. LAURIN. 
ROB. G. CHRISTENSON. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse och justering offenligen 
uppläst å Rådhuset Lördagen den 7 Januari 1911 kl. 6 e. m. betygas 
 
MAGNUS RADHE. 
 
  Josef Centerwall. 
 
Utgifts- och Inkomstförslag  
 
för Lysekils stad år 1911. 
 
Inkomster: 
 
Arrenden, hyror och dylikt: 
Hyra för upplagskällaren    800:- 
”       af tullförvaltaren    600:- 
”       för Stadsparken    2,000:- 
Tomt- och bergarrenden, förslagsvis   12,000:- 16,000:- 
 
Brännvinsmedel: 
 
Andel i försäljningsafgifter   693;. 
”         i brännvinsbolagets årsvinst, förslagsvis  30,000:- 30,693:- 
  
Öfriga föremål: 
 
Köttbesiktningsbyråns inkomster, förslagsvis  1,500:- 
Vattenavgifter, förslagsvis    1,400:- 
Hundskattemedel    450:- 
Platshyror, förslagsvis    150:- 
Bötesmedel, förslagsvis    50:- 
Bevillningsafgifter, förslagsvis   100:- 
Räntor, förslagsvis    100:- 3,750:- 
 
Bidrag från Hamnstyrelsen: 
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Till polisbevakningen    2,700:- 
”     amortering och ränta å hamnens lån   3,000:- 
”     Stadsingenjörens lön    1,200:- 
”     renhållningen    200:- 
”     belysningen    2,000:- 9,100:- 
 
Fordringar: 
 
Af Hamnstyrelsen    2,500:-  
”   tomtförsäljningskassan    95,869:32 98,369:32 
 
Upplånta medel: 
 
För aktieteckning i järnväg    700,000:- 
”     utvidgning af vattenledningen   100,000:- 800,000:- 
    Summa inkomster  957,912:32 
 
Utgifter: 
 
1.Fattigvården: 
 
Underhåll af hus och inventarier, förslagsvis 800:- 
Understödstagares vård, beklädnad och underhåll,  
förslagsvis    14,750:- 
Hospitals- och sjukhusafgifter, förslagsvis 1,650:- 
Arfvode till ordföranden   500:- 
”             ”   tillsyningsmannen  200:- 
Oförutsedda utgifter, förslagsvis  650:- 
Förslagsanslag till barnavårdsnämnden  1,000:- 19,600:- 19,600:- 
 
II. Sundhetsvården: 
 
Aflöning åt två stadsläkare   2,500:- 
”             ”   sjuksköterskan   600:- 
”             ”   två barnmorskor  800:- 
Veterinärens arfvode   120:- 
Underhåll af hus och inventarier med  
brandförsäkring, förslagsvis  300:- 
Sjukas vård och underhåll, förslagsvis  1,000:- 
Öfriga förbrukningsartiklar, förslagsvis  100:- 
 
Öfriga behof: 
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Sundhetssyn    100:- 
Ved, förslagsvis   250:- 
Diverse, förslagsvis   400:- 
Hyra för köttbesiktningsbyrån  500:- 
Städning    180:- 
Aug. Ehnberg, lönetillägg   180:- 7,120:- 7,120:- 
 
III. För undervisningen: 
 
Anslag till samskolan   3,000:- 
”          ”    föreläsningsföreningen  600:- 3,000:- 3,600:- 
 
IV. För allmänna byggnader, platser o. d.: 
 
Anskaffning samt underhåll af hus och inventarier,  
förslagsvis    1,500:- 
Brandförsäkringspremier   500:- 2,000:- 
 
Underhåll af gator, torg, vägar m. m.  
 
Underhåll af gator m. m.    2,000:- 
Renhållningen   4,500:- 
Förbättring af diverse gator, förslagsvis  3,000:- 
Skötsel af stadens planteringar  1,000:- 
Snöskottning    100:- 10,600:- 
    Transport 12,600:- 30,320:- 
 
 
    Transport 12,600:- 30,320:- 
 
Gatubelysningen: 
 
Belysningsafgift för år 1911  7,500:- 
Underhåll af ledningar och lampor  1,500:- 9,000:- 
Vatten- och kloakledningar: 
 
Underhåll och utvidgning samt spolning och  
rengörning åt kloakledningar, förslagsvis 4,000:- 
underhåll af vattenledningsverket med dithörande  
byggnader och ledningar, förslagsvis  2,000:- 
Sekreterarens arfvode   400:- 
Oförutsedda utgifter, förslagsvis  1,400:- 
Utvidgning af vattenledningsverkets, förslagsvis 30,000:- 37,500:- 
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Brandväsendet: 
 
Arfvode till brandchefen   400:- 
Brandkorpralens lön och beklädnadswesättning 1,250:- 
Lön till fyra brandsoldater å 150:-  600:- 
”     ”    sju   d:o ” 125:-  875:- 
”     ”    fyra d:o ” 100:-  400:- 
Brandsynearvode   320:- 
Olycksfallsförskringspremier  114:- 
Brandförsäkringspremier   75:- 
Annonser, porton m. m.    75:- 
Kol, ved, trassel m. m., förslagsvis  250:- 
Nyanskaffning och undrhåll af brandattiralj  
och brandtelegraf   2,900:- 
Oförutsedda utgifter, förslagsvis  250:- 7,409:- 
 
Öfriga behof: 
 
Stadsingenjörens lön   2,500:- 
O. A. Thor+en å Grötön   450:- 
Bidrag till skjutsentreprenör  400:- 
Platsarrende för rörbrunn   25:- 
Olycksfallförsäkringspremier för stadens arbetare 200:- 
Handräckning vid mätningar, verkställda af  
stadsingeniören, samt arfvode åt stadens ombud  
vid mätningar m. m., för slagsvis  550:- 3,825:- 70,334:- 
 
V. Verk och inrättningar: 
 
Borgmästarens lön och tjänstgöringspenningar 1,500:- 
Två rådmanslöner   600:- 
Extra rådmannens lön   100:- 
   Transport 5,200:-  100,654:- 
 
 
   Transport 5,200:-  100,654:- 
Stadsfiskalens lön och tjänstgöringespenningar 1,500:- 
Stadsvaktmästarens lön och beklädnadsersättning 1,300:- 
Skrifmaterial, papper tryckningskostnader,  
inbindningskostnader, förslagsvis  400:- 
Telefonafgift    55:- 
Samtalsafgifter, förslagsvis  10:- 
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Post- och Inrikes Tidningar  18:- 
Underhåll och transport af  
rannsakningsfångar, förslagsvis  100:- 8,583:- 
 
Stadsfullmäktiges och nämnders expeditioner: 
 
Arfvode åt stadsfullmäktiges och drätselkammarens  
sekreterare och stadskassör  3,000:- 
Tryckning och bindning, förslagsvis  650:- 
Skrifmaterial, papper m. m., förslagsvis  100:- 
Postporton, förslagsvis   50:- 
Hyra. Eldning och städning af stadsingeniörskontoret 325:- 
Rit- och skrifmaterial å d:o   150:- 
Telefonafgift    60:- 
Samtalsafgifter   5:- 
Afgift till Svenska stadsförbundet  82:- 
Pension åt förre stadsingeniören  300:- 4,722:- 
 
Polisväsendet: 
 
Hälsovårdspolisens lön   1,320:- 
1 konstapel med lön 1,500:-  1,500:- 
1 d:o  ”          1,400:-  1.400:- 
6 konstaplar  ”          1,200:-  7,200:- 
Beklädnad för 8 konstaplar   1,200:- 
D:o            ”    hälsovårdspolisen  100:- 
1 extra konstapel med lön 560:-  560:- 
3 ”       konstaplar ”           360:-  1,080:- 
Extra tjänstgöring vid sjukdomsfall  
eller semester, förslagsvis   500:- 
Eldning och städning i polisbyggnaden, förslagsvis 375:- 
Skrifmaterial, bokbinderiarbeten m. m., förslagsvis 50:- 
Telefonafgifter   100:- 
Samtalsafgifter, förslagsvis  20:- 
Belysnigsafgifter, förslagsvis  125:- 
Olycksfallsförsäkringspremier  250:- 
Ändringar å rannsakningshäktet   345:- 
Inköp af inventarier till polisbyggnaden, förslagsvis 500:- 16,625:- 
   Transport  29,930:- 100.654:- 
 
 
   Transport  29,930:- 100,654:- 
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Uppbördsverket: 
 
Stadsfogdens och kronouppbördskassörens lön 1,200:- 
Telefonafgift    60:- 
Afgift för samtal, förslagsvis  10:- 
Mantalsskrifningsarvoden   75:- 
Uppbördsblanketter, skrifmaterial,  
bokbinderiarbeten, porton, förslagsvis  300:- 1,645:- 
 
Öfriga behof: 
 
Skorstensfejarens lön   200:- 
Hyra för rådhus enligt kontrakt  2,100:- 
Städning, eldning och belysning  
i rådhuset, förslagsvis   600:- 
Hyra för tullvaktstugan   120:- 
Annonskostnader, förslagsvis  1,000:- 
Kronoskatt, förslagsvis   1,000:- 
Anslag till skyttegillet   250:- 
”          ”    Idrottsföreningen Kamraterna 100:- 5,370:- 36,945:- 
 
VI. Afskrifningar å kommunalutskylder   6,000:- 
 
VII. Räntor å upptagna lån: 
 
1910 års ränta å ett i Stockholms stads Sparbank  
för hamnens räkning upptaget lån å 50,000 kr.,  
hvarå den 31 dec. 1909 återstod kr. 24,300:13 och  
hvarå räntan för år 1909 utgjorde  1,300:01 
Ränta å ett lån å 700,000 kr. för aktieteckning  
i järnväg    29,168:- 
Ränta å ett lån för utvidgning af vattenverket å  
100,000 kr. Då detta lån icke torde behöfva upptagas  
för än längre fram på året och däraf icke kommer att  
tagas i anspråk mer än cirka 30,000 kr. under årets  
lopp, beräknas räntan icke tll mer än   1,700:- 32,168:01 32,168:01 
 
VIII. Afbetalning å upptagna lån: 
 
Å hamnens lån   1,699:99 
Stadens sväfvande skuld, uppkommen genom  
förskott till hamnkassan och tomtförsäljningskassan 100,000:- 101,699:99 101,699:69 
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IX. Oförutsedda utgifter     4,906:35 
    Transport  282,373:35 
 
 
    Transport  282,373:35 
x. Öfriga utgifter: 
 
betalning af järnvägsaktier   700,000:- 
Medel, reserverade för utvidgningen af vattenverket 57,793:52 
Ersättning åt Hamnstyrelsen enl. Stadsfullmäktiges  
beslut d. 22 Febr. 1910 för fyllnad från Rosvik  
till Vadet    2,000:- 759,793:52 759,793:52 
Härtill kommer af kyrkostämman beslutad uttaxering   45,707:83 
    Summa utgifter 1,087:874:70 
Härifrån afgå de beräknade inkomsterna    957,912:32 
Bristen utgör således     129,962:38 
 
Bristen betäckes på följande sätt: 
 
Debitering af personliga afgifter för skolan   800:- 
Uttaxering sf kr. 7 per bevillningskrona och då bevillningen af fastighet och  
inkomst utgör kr. 16,880:34 uppstår härigenom ett belopp af   118,162:38 
Upptagande af lån på kortare tid än 2 år    11,000:- 
    Summa Kronor 129,962:38 
 
Betalningsterminerna för kommunalutskylder blifva tre, nämligen i mars, juni och september 
å tider, som Drätselkammaren närmare bestämma. 
 
 
För den särskilda förvaltningen af stadens fastigheter upprättas följande  
 
Utgifts- och inkomstförslag: 
 
Inkomster: 
 
Behållning till 1911     189:62 
Tomtförsäljningar till belopp, som icke kan beräknas   -------- 
 
Utgifter: 
 
Ränta och amortering af län    34,000:- 
Triangelmätningen     2,216:82 
     Summa 36,816:82 
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Hamninrättningen. 
 
Inkomster: 
 
Beräknad hamnuppbörd      23,000:- 
Kreditivlån      50,000:- 
     Kronor 73,000:- 
Utgifter: 
 
Hamnkaptenens lön förslagsvis   1,800:- 
Hamnlotsens lön    200:- 
Uppbördsprovision förslagsvis   1,100:- 
Upptagning & målning af bojar   500:- 
Eldning å hamnkontoret    50:- 
Underhåll af bryggor och kajer   1,000:- 
Utfyllnad i Sillgränd    1,000:- 
Stensättning i Rosviks södra hamn   1,300:- 
Muddring i hamnarna    1,000:- 7,950:- 
 
Till Stadskassan: 
 
Ränta och amortering å Rosviks bryggas lån  3,000:- 
Bidrag till renhållningen     200:- 
”          ”    polisbevakningen   2,700:- 
”          ”    stadsingenjörens lön   1,200:- 
”          ”    belysningen    2,000:- 9,100:- 
 
 
Öfriga behof: 
 
Kreditivskuld    50,000:- 
Kreditafgift     250:- 
Kreditivränta     2,000:- 
Skuld till Stadskassan 31/12 1910   2,500:- 
Inbetalning ´kreditivskuld    400:- 
Ordförandens räkenskapsarvode   100:- 
Sekreterarens arvode    100:- 
Oförutsedda utgifter    600:- 55,950:- 
     Kronor 73,000:- 
 
Antaget af Stfm. Den 30 december 1919; betygas 
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MAGNUS RADHE. 
  Josef Centerwall, 
 
 
Tillägg till Magistratens utgifts- och inkomstförslag. 
 
Stadens sväfvande skuld har under år 1910 stigit från 80,000 kronor till 100,000 kronor eller 
med 20,000 kronor, men då staden under året förskjutit tomförsäljningskassan 23,030 kronor 
71 öre samt brännvinsmedlen upptagits i 1910 års stat med omgring 5,000 kronor mer än som 
influtit, inses lätt att 1910 års stat icke öfverskridits, utan att ett motsatt förhållande ägt rum. 
 
Den nu framlagda staten för år 1911 visar med en uttaxering af kronor 7 per bevillningskrona 
samt personliga afgifter för skolan en brist å 11,000 kronor, för hvars täckande föreslagits 
upptagande af lån. I själfva verket är dock bristen större eller 23,206 kronor 48 öre, enär 
Magistraten bland tillgångarna upptagit ett belopp af 12,206 kr. 48 öre, som i år tagits i 
anspråk för upprensning av Rotemyren. Ett ungefärligen lika stort belopp skulle visserligen 
enligt 1910 års stat uttaxeras och har också uttaxerats å de skattskyldige, men i följd af den för 
tillfället mindre gynnsamma ställningen, har Magistraten ansett sig böra föreslå att detta 
belopp återtagas, då det beslutade lånet å 100,000 kronor för vattenverkets utvidhning 
erhålles. Magistraten har alltså bland inkomsterna upptagit detta lån till fulla beloppet, 
100,000 kronor, medan blad utgifterna beräknats för vattenverket allenast 87,793 kr. 52 öre, 
däraf 30,000 kr. såsom anslag för 1911 och 57,793 kr. 52 öre såsom reserverade medel. 
 
Den stora bristen i 1911 års stat är att tillskrifva dels de beräknade räntorna å det beslutade 
lånet å 800,000 kronor, dels en förhöjning å öfver 13,000 kr. af utgifterna för folkskolan och 
dels bevillningens nedgång från 18,642:24, hvartill den uppgick år 1909, till 16,880:34 under 
innevarande år. Denna bevillningens nedgång har uppenbarligen icke sin grund i någon 
samhällets tillbakagång, utan uti 1909 års storstrejk med dess stora förluster för näringsidkare 
af alla slag. Man torde kunna med fog hoppas att bevillningen under 1911 och sedan allt 
framgent skall stga i så afsevärd grad att högre uttaxering än kr. 7 per bevillningskrona icke 
någonsin skall behöfva tillgripas. 
 
Lysekil den 19 december 1910. 
 
På Magistratens vägnar: 
 
AXEL SUNDBERG. 
 
 
 
REGISTER 1910. 
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Afsägelse, Rashes, som ledamot i Beredningsutskottet och kommittén för yttrande öfver 
förordning om värderingsskatt å fastigheter, afslag å; Gunnerson, som ledamot 
i Vattenstyrelsen, 8. 10. 

Aktieteckning i järnvägsföretaget, stadens ombud för dess fullgörande, 6.  
Amorteringslån å 800,000 kr., infordra anbud, 67, 97, 108, 120. 
Anslag, Föreläsningsföreningen, 141; Hankassan, gatufyllnad, 30; Idrottsföreningen 

Kamraterna, 175, 179; Parkstyrelsen, 177, 180; Rotemyrens upprensning, 
decauvillejärnväg 54; Samskolan, 38, 51: Skyttegillet, 7, 17; 
Trädplanteringsföreningen, 84, 93. 

Apoteksgatan, iordningställande, 41. 
Arrendeafgift, G. J. Sundbergs arfvingar, stämning, 128. 
Arrendeområden i Rinkenäs, 176. 
Auktionsförrättning a finägolott N:o XXI a, ombud, 83, 95. 
 
Beklädnadsbidrag extra polisernas, 33, 49. 
Beredningsutskott, Radhes afsägelse, afslag, 5; val, 167. 
Besvär äfver pröfnings- och taxeringsnämndernas beslut, 62, 122; öfver Stadsfullmäktiges 

beslut, förklaring, 79. 
Bokföring, Drätselkammarens, förslag till förenkling, 3. 
Bolagsstämma konstituerande, Lysekils Järnvägsaktiebolag, stadens ombud 61. 
Borgensförbindelse för Järnvägsaktiebolaget, 103. 
Borgmästaren, tjänstledighet och vikarie, 4, 72, 123. 
Brandalarmering 77, 115. 
Brandchefsmöte, för hvarje bevistande Brandchefen anhållit om bidrag, 56, 74. 
Brandförsäkringskommittén, val, 185. 
Brandsyneförrättning, sekreterarebefattning, 20. 
Brandväsendet, Städernas Allm. Brandstodsbolag, framställning om anskaffande af slangar 

och ökning af manskaoets numerär, 19, 32; cykels användande i tjänsten, 58: 
stallbyggnad, 105, 152. 

Brännvinsförsäljningsaktiebolaget, ny oktrojtid, 21; stängningstid, 55, 91, 118; revisorer 60; 
detaljhandel 82; val af revisorer, 185. 

Butiksstängning, lagstadgad tid, 37, 52. 
Byggnadsnämnden, val, 195. 
Byggnadsstadga för riket, förslag till yttrande, 28. 
 
Cyklopmurs uppförande i Norra hamnen, 104. 
 
Debetsedellösen, kommunalutskylder, 34. 
Decauvillejärnväg, förslagsanslag, 54. 
Detaljhandel med brännvin, brännvinsbolagets anbud, 82. 
Drätselkammaren, revision, kritik och förslag till förenkling af bokföringen, 3; revision, 155; 

ordförandeval, 13, afgående ledamöter, 146; val af ledamöter och revisorer, 
185. 
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Eldsvåda, signalering, 77, 115. 
Elektricitetsfrågor, 162. 
Expeditionstiden å tullkammaren, 184. 
Expropriation, 15. 
 
Fattigvårdsstyrelsen, förslag till reglemente, 29,89, afsägelse och förbindelse angående 

döfstumma Viktoria Anderssons son, Sven Viktor, 40; revision, 139; ledamots 
entledigande, 144; val, 185; revisorer, 185. 

Finkan, gamla, apterande af tillfällig vård af sinnesskuka, 16. 
Folkpensioneringskongress, ombud, 116, 132; 
Förbud mot fotsbollssparkning i Stadsparken, 66, 161. 
Föreläsningsföreningen, anslag, 141; revision, 156; val af ledamot och revisor, 185. 
Förordningen om kommunalstyrelse i stad, ändring af, 117. 
 
Gatuförbättring, Rosviks hamnplan – Vadet, 30; Apoteksgatan, 41. 
Gåfva af A, M. Nätterblads sterbhus, 157. 
 
Hamnkassan, anslag för fyllnad, 30. 
Hamnordning, ändring af § 2, 65, 138. 
Hamnstyrelsen, ordförandeval, 14; höjande af kreditivlån, 22; revision, 140; val af ledamöter 

och revisorer, 185. 
Hamntaxa, förslag till, 64, 75, 130. 
Hotell Lysekil, utskänkningsrättighet skiljas från Stadsparken, 31; diverse anordningar, 38, 

50. 
Hufvudmän i Lysekils Sparbank, val, 185. 
Hälsovårdsnämnden, revision, 114; val af ledamöter och revisorer, 185. 
 
Idrottsföreningen Kamraterna, anslag, 175, 179. 
Inkomstbevillning, besvär öfver taxerings- och pröfningsnämndens beslut, 62.  
Inlösande af del af tomt i Kungsgatan vid Hotell Lysekil, 38, 50. 
Inägolotten N:o XXI a, ombud vid auktionsförrättning 83, 95. 
 
Jordabalk, förslag till yttrande öfver, 26. 
Järnvägsaktiebolaget, konstituerande bolagsstämma, ombud, 61; anmälan, 80; 

borgensförbindelse, 103. 
 
Järnvägsföretaget, fullgöra aktieteckning, 6. 
Järnvägskommittén, revisionsberättelse, 48. 
 
Kajbyggnad, södra hamnen, 23, 90, 102; Norra hamnen, 68, 85, 88, 94, 101, 102, 112. 
Kloakledningarna i Sillgränd, utdragning af, 57, 90; V. Kronbergsgatan, 38, 151, 183. 
Kommunalombud för mantalsskrifning m. m. 160. 
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Kommunalstyrelse i stad, ändringar uti förordningen därom, 117. 
Kommunalutskylder, debetsedellösen, 34. 
Kortspel, ordningsföreskrift, 86. 
Kronbergsgatan, Västra, anläggande af kloakledning, 38, 151, 183. 
 
Lagstadgad butiksstängning, 37, 52. 
Lampa vid Hotell Lysekil, utbyte af, 124, 133. 
Lyktas och posts uppsättande vid Landsvägsgatan, 168, 171. 
Lysekils Järnvägsaktiebolag, konstituerande bolagsstämma, ombud 61; anmälan, 80; 

borgensförbindelser, 103. 
Lysekils Sparbank, val, 185. 
Lån, belåna reverserna, intecknade uti Lilla Bansvik och Lysekils Mek. Verkstads fastigheter, 

98; för Rotemyrens upprensning, 127. 
Löneförhöjning, stadskassören, 154, hamnkaptenens, 166. 
 
Militärbevakning under storstrejken, ersättning till officerare, 87. 
Motion angående betalningssättet för telefonsamtal, 182. 
Möblering i nya Rådhuslokalerna, 100. 
 
Norra hamnen, anläggande af pir, 68, 85, 88, 101, 102, 112. 
 
Obligationslån, nytt å 800,000 kr., infordra anbud, 67, 97, 108, 120. 
Oktrojtid, ny för Brännvinsbolaget, 21: sex utskänkningsrättigheter, 31. 
Ordförande, afgående, tack till stadsfullmäktige, 1; val, nyvalde, anförande, 1: vice, val, 2; 

vice ordföranden och ordföranden, yttranden vid årsskiftet, 188. 
Ordningsföreskrift, angående kortspel, 86, 
 
Parkstyrelsen, tillsättande af, 100; reglemente, 125; anslag, 177, 180. 
Pensionskassa, svenska städernas, ombud, 18, betänkande, 145. 
Pir, anläggande af i Norra hamnen, 68, 85,94,101. 
Poliser, extra, beklädnadsbidrag, 33, 49. 
 
Rannsakningshäktet, förändringar, 142, 172. 
Realskola, förslag, kommitterade, 42. 
Reglemente för Fattigvårdsstyrelsen, 29, 89; för Parkstyrelsen 125. 
Reservation mot framställd proposition, ordförandens förklaring, 69. 
Restaurationsbyggnad i Stadsparken, uppförandeaf, 110, 170. 
Reverser, intecknade uti Lilla Bansvik och Lysekils Mek. Verkstads Aktiebolags fastigheter, 

belåning af, 98. 
Rinkenäs, utarrendering af, 176. 
Rinkenäsprocessen, rättegångskostnader, 143, 153. 
Rotemyrens upprensning, lyftning af beviljadt anslag, 54; lån, 127. 
Rådhuslokalerna, nya, taga i besittning, 76, möblering, 100. 
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Samskolan, anslag 38, 51, 164, 165; revision, 121: val av ledamot och revisor, 185. 
Sekreterarebefattning vid brandsyneförrättningar, 20. 
Signalering vid eldsvådor, 77. 
Sillgränd, utdragning af kloakledningar, 57, 90. 
Sinnessjuka, tillfällig vård, 16. 
Skyttegillet, anslag, 7, 17, revisor, 185. 
Slätten, införlivning, 81, 92, 113, 173. 
Slätteskär, förvärf af strandrätt, 73. 
Sprutbod vid Hotell Lysekil, flyttning af, 125, 174. 
Stadsfullmäktige, ordförandeval, 1; vice ordförandeval, 2; val af ledamöter, 186. 
Stadsparken, utskänkningsrättighet, skilja från Hotell Lysekil, 31; förbud mot bollsparkning, 

66; parkstyrelse, tillsättande af, 109; ny restaurationsbyggnad, 110. 
Stadsplanen, approximativ beräkning, 104, revision och godkännande, 163. 
Statsbidrag till förbättrande af Lysekils hamn, 102. 
Stallbyggnad för brandkåren, 105. 
Storstrejken, ersättning till officerare för militärbevakning, 87. 
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar, ledamots afsägelse, 8, 10; nyval 11. 
Städernas Allm. Brandstodsbolag ökning af brandmanskapets numerär och inköp af slangar, 

19, 32. 
Stämning, uttaga å G. J. Sundbergs arfvingar för arrende, 128. 
Svenska Folkförbundet, tomtfråga, 111, 178. 
Svenska Städernas pensionskassa, förslag till reglemente, ombud, 18; betänkande, 145. 
 
Taxa å hamnafgifter, förslag till, 64, 75, 130. 
Taxeringsnämnd, val, 12. 
Telefonsamtal, motion om betalningssättet, 182. 
Tjänstledighet och vikarie för borgmästaren, 4, 72, 123. 
Tomt till Svenska Folkförbundet, 111, 178. 
Tomtförsäljningar, Selma Pihl, 24; E. B. Lycke, 35, 36; Hallgren, 36; Amalia Larsson, 53; 

And. Carlsson, 99; Mollénska sterbhuset, 134, 150; Adolf Wennerberg, 135; Z. 
H. Thelén , 149. 

Trädplanteringsföreningen, anslag 84, 93. 
Tullkammarens expeditionstid, 184. 
 
Utarrendering af Rinkenäsområdet, 176; 
Utfyllnad för kaj i Sillgränd, 23. 
Utgifts- och inkomstförslag för 1911, 181. 
Utskänkning, Klein, 43; Christensson, 44; Ödman, 45; Eriksson, 46; Nilsson, 47; Klein och 

Larsson, 131; teateraftnar, 159. 
 
Val af Beredningsutskott 1911, 167; genom stadsfullmäktige af kommunala befattningar, 195; 

valkommitté, 185. 
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Vattendammarna, expropiation, 15. 
Vattenpost och lyktas uppsättande vid Landsvägsgatan, 168, 171. 
Vattenstyrelsen, Gunneson, afsägelse, 8, 10; val, 11. 
Velociped för brandkåren, 58. 
Vikarie för borgmästaren, 4, 72, 123. 
Värdestegringsskatt å fastigheter, kommitterade, Radhes afsägelse, afslag, 5; förslag till 

yttrande, 27. 
 
Ålderdoms- och invalidförsäkringskommittén, blanketters ifyllande, 63. 
 
Ägoutbyte mellan kyrkan och staden, 158. 
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